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EDITORIAL

ΔΕΥΤΕΡΗ ΕΥΚΑΙΡΙΑ ΣΤΟ ΕΠΙΤΡΑΠΕΖΙΟ ΣΤΑΦΥΛΙ
Εδώ και 4-5 χρόνια, η υπόθεση των επιτραπέζιων σταφυλιών 
στην Ελλάδα δείχνει να έχει βαλτώσει. Ο ενθουσιασµός και οι 
ένδοξες µέρες των µεγάλων εξαγωγών µε κυρίαρχη ποικιλία 
την επιτραπέζια σουλτανίνα (Thompson Seedless), που απο-
τέλεσε επίκεντρο δραστηριότητας για χιλιάδες αµπελουργούς 
και δεκάδες µεταποιητικές µονάδες, µάλλον έχει περάσει στην 
ιστορία (τέλη 20ου και αρχές 21ου αιώνα). Η αποδυνάµω-
ση των κεντρικών λαχαναγορών (πανευρωπαϊκά), η κυριαρχία 
των super markets και η πανσπερµία νέων ποικιλιών επιτρα-
πέζιων σταφυλιών, χωρίς δικαιώµατα αρχικά και µε royalties 
στη συνέχεια, έχουν δηµιουργήσει µια νέα κατάσταση διεθνώς, 
την οποία η χώρα µας δεν κατάφερε να ακολουθήσει.
Τα τελευταία χρόνια, µεγάλες επενδύσεις σε αµπελώνες µε ε-
πιτραπέζια σταφύλια και σε ποικιλίες οι οποίες έτυχαν ιδιαίτε-
ρης προβολής από ινστιτούτα και πανεπιστήµια, δεν απέδωσαν 
τα αναµενόµενα, µε αποτέλεσµα να χαθεί πολύτιµος χρόνος 
και µια γενιά καλλιεργητών που µε τόλµη και αποφασιστικότη-
τα κινήθηκε προς αυτή την κατεύθυνση. 
Μόνο µε µια λευκή ποικιλία, έλεγαν µέχρι τότε οι ειδήµονες, η 
οποία καλύπτει τις ανάγκες της αγοράς το πολύ για 6-7 εβδο-
µάδες (µέσα Αυγούστου – τέλη Σεπτεµβρίου), πώς να ανταγω-
νιστείς χώρες που προσφέρουν κόκκινες, λευκές και µαύρες 
ποικιλίες για 16-18 εβδοµάδες; 

Προχώρησε λοιπόν έτσι, ενδεχοµένως όχι συντεταγµένα µια 
πρώτη ποικιλιακή αναδιάρθρωση του Ελληνικού αµπελώ-
να επιτραπέζιων σταφυλιών, η οποία, όπως αποδεικνύεται 
στην πράξη, δεν είχε ευτυχή κατάληξη. Το γεγονός ότι για τα 
Crimson Seedless της Πιερίας έχει δοθεί δικαίωµα διάθεσης 
προς οινοποίηση ή απόσταξη, είναι ενδεικτικό της τύχης που 
είχε το προϊόν στις αγορές (ως επιτραπέζιο σταφύλι). 
Στόχος, τότε και σήµερα, ήταν και είναι η επιλογή επιτραπέζιων 
ποικιλιών που να προσαρµόζονται στο οικολογικό και το αµπε-
λουργικό περιβάλλον γενικότερα, να καλύπτουν συµµετρικά 
την εποχή διάθεσης από το Μάιο έως τον Ιανουάριο (µε τη βο-
ήθεια της τεχνολογίας) και να ικανοποιούν ποικιλοτρόπως τις 
απαιτήσεις των καταναλωτών.  
Βοηθούντος και του προγράµµατος Αναδιάρθρωσης, που «έ-
τρεξε» τον τελευταίο καιρό µε στήριξη από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης, δείχνει να έχει ξεκινήσει ένας νέος κύκλος προσπαθειών 
στο επιτραπέζιο σταφύλι. Στον πυρήνα αυτών των προσπαθει-
ών φαίνεται να είναι συγκεκριµένες ποικιλίες, η εγκατάσταση 
των οποίων υπάγεται σαφώς πλέον σε δικαιώµατα (royalties) 
και υπαγορεύεται από ένα αυστηρό πλαίσιο διαχείρισης µε βά-
ση το µοντέλο της συµβολαιακής γεωργίας.   

Γιάννης Πανάγος Εκδότης - ∆ιευθυντής

ΠΟΙΚΙΛΙΕΣ ΜΕ 
ROYALTIES KΑΙ

ΦΙΛΟΔΟΞΑ ΣΧΗΜΑΤΑ
 ΣΤΟ ΚΕΝΤΡΟ ΤΟΥ

 ΝΕΟΥ ΚΥΚΛΟΥ 
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ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ

ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΑΚΗ
ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑ
06 Χρηµατοδοτικό πρόγραµµα 
600 εκατ. για επενδύσεις σε 
θερµοκήπια εξήγγειλε από τη ∆ΕΘ 
ο Κυριάκος Μητσοτάκης

ΕΠΕΝΔΥΣΕΙΣ
08   Θερµοκήπια 2024: Επενδύσεις 

στη Γεωργία του Αύριο», όλες οι 
απαντήσεις στην εκδήλωση της 
Agrenda στο Ηράκλειο Κρήτης

ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗ
16  Ευρεία η γκάµα προγραµµάτων 

χρηµατοδοτικής στήριξης από 
την Τράπεζα Πειραιώς

ΑΚΤΙΝΙΔΙΟ
26 Αυξάνει στρέµµατα το κίτρινο 
     ακτινίδιο µε µπόλι από 
     το πράσινο

30 Ζωηρό εµπορικό ενδιαφέρον 
      για το πράσινο ακτινίδιο, αν και 
      ακόµη η συγκοµιδή αργεί

ΜΗΛΟ
32  Με πλεονέκτηµα φέτος 

τα ορεινά κτήµατα

ΕΠΙΤΡΑΠΕΖΙΟ ΣΤΑΦΥΛΙ
34  Μισό τονάζ µε το εµπόριο να 

κάνει ουρά στη Βόρεια Ελλάδα

ΔΙΕΘΝΗ
19   Νέο γονίδιο κατά του ToBRFV 

από την Enza Zaden

20 Μαζί Yara και Pepsico για 
      παραγωγή λιγότερου άνθρακα

ΕΠΙΧΕΙΡΕΙΝ
20   Στο Ντουµπάι το ελληνικό ρόδι 

µέσω του ΑΣΟΠ Αγ. Αθανασίου

21   Velvita Gold, το premium brand 
του ΑΣΕΠΟΠ Βελβεντού

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ
38  Εφ‘ όλης της ύλης ο Γιώργος 

Παπαδόπουλος, επικεφαλής 
της φιλόδοξης ΟΠ Μακεδονικοί 
Αµπελώνες µε έδρα τον 
Τέρπυλλο Κιλκίς

ΚΟΜΜΕΝΗ ΣΑΛΑΤΑ
44  Με ετήσιο ρυθµό ανάπτυξης 

6,5% η παγκόσµια αγορά 
συσκευασµένης σαλάτας 
µέχρι το 2032

ΕΙΣΡΟΕΣ
48 Compo Expert τεχνογνωσία 
      για την τοµάτα στα Φιλιατρά

49  Στα Χανιά η Timac Agro | ΛΥ∆Α 
φροντίζει την καλλιέργεια 
αβοκάντο

08
ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ 
ΣΗΜΕΡΑ ΓΙΑ 
ΤΗ ΓΕΩΡΓΙΑ ΤΟΥ 
ΑΥΡΙΟ

38
Ο ΓΙΩΡΓΟΣ 
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ 
ΕΦ‘ ΟΛΗΣ ΤΗΣ ΥΛΗΣ 
ΓΙΑ ΤΟ ΣΤΑΦΥΛΙ

32
ΜΕ ΠΛΕΟΝΕΚΤΗΜΑ 
ΣΤΗ ΦΕΤΙΝΗ 
ΣΥΓΚΟΜΙΔΗ ΤΑ 
ΟΡΕΙΝΑ ΚΤΗΜΑΤΑ

26
ΚΙΤΡΙΝΟ ΚΑΙ 
ΚΟΚΚΙΝΟ ΑΚΤΙΝΙΔΙΟ 
ΕΠΙ ΕΛΛΗΝΙΚΟΥ 
ΕΔΑΦΟΥΣ
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ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΑ
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«Θέλουµε µε τη στήριξη 
του ιδιωτικού τοµέα και 
του τραπεζικού συστήµατος 
να δροµολογήσουµε ένα 
γενναίο πρόγραµµα που 
θα φτάσει τα 600 εκατ. 
ευρώ για την αύξηση 
της θερµοκηπιακής 
καλλιέργειας στην 
επικράτεια», τόνισε 
από το βήµα της ∆ΕΘ ο 
πρωθυπουργός.
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7ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΣ 2024

Χ ρηµατοδοτικό πρόγραµµα ύψους 600 εκατοµ-
µυρίων ευρώ για την υποστήριξη επενδύσεων 
σε θερµοκηπιακές καλλιέργειες ανά την επι-

κράτεια, εξήγγειλε από τη ∆ΕΘ ο πρωθυπουργός Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης, κάνοντας σαφή τη βούληση της 
κυβέρνησης να δείξει έµπρακτα το ενδιαφέρον της για 
την ανάπτυξη του κλάδου. ∆εν είναι τυχαίο το γεγονός 
ότι ταυτόχρονα µε τη χρηµατοδοτική στήριξη του κλά-
δου, τίθεται σε εφαρµογή και ένα σχέδιο ανταλλαγής 
και αντιπαροχής των αδρανών δηµόσιων γαιών που 
ανήκουν στο υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Τις ε-
κτάσεις αυτές, επενδυτές του χώρου θα αναλάβουν να 
καλλιεργούν, κατασκευάζοντας θερµοκήπια µεγάλης 
κλίµακας αποκλειστικά µε εξαγώγιµα αγροτικά προ-
ϊόντα υψηλής διατροφικής αξίας.

«Θέλουµε µε τη στήριξη του ιδιωτικού τοµέα και του 
τραπεζικού συστήµατος να δροµολογήσουµε ένα γεν-
ναίο πρόγραµµα που θα φτάσει τα 600 εκατ. ευρώ για 
την αύξηση της θερµοκηπιακής καλλιέργειας στην ε-
πικράτεια», τόνισε από το βήµα της ∆ΕΘ ο πρωθυ-
πουργός. «Η δυναµική ανάπτυξη των θερµοκηπίων 
αυξάνει ραγδαία την παραγωγικότητα, µειώνει κατά 
πολύ τις ανάγκες άρδευσης. Έχουµε πολύ λίγα θερµο-
κήπια στη χώρα µας σε σχέση µε άλλες ευρωπαϊκές χώ-
ρες, αν δείτε όµως τους αριθµούς σχετικά µε την παρα-
γωγικότητά τους, την κατανάλωση νερού είναι πραγµατι-
κά συγκλονιστική η πρόοδος στην παραγωγικότητα στον 
πρωτογενή τοµέα την οποία µπορούµε να κάνουµε. Και 
πόσο σηµαντικό είναι αυτό το υπαρξιακό στοίχηµα για την 
αγροτιά σε συνθήκες κλιµατικής κρίσης» συµπλήρωσε.

ΣΤΗΝ ΑΓΡΟΤΙΚΗ ΠΑΡΑΓΩΓΗ ΜΕΓΑΛΩΝ ΑΠΟ∆ΟΣΕΩΝ ΑΝΑ ΣΤΡΕΜΜΑ
ΓΗΣ ΜΕΤΑΦΕΡΕΙ ΤΟ ΕΝ∆ΙΑΦΕΡΟΝ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ 
Η ΚΥΒΕΡΗΣΗ ΜΕ ΤΗΝ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΙΚΗ ΟΜΙΛΙΑ ΣΤΗ ∆ΕΘ 
ΝΑ ΑΝΟΙΓΕΙ ΤΟ ∆ΡΟΜΟ ΓΙΑ ΜΕΓΑΛΕΣ ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ ΣΤΟΝ ΚΛΑ∆Ο  
ΤΟΥ ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΝΑΓΟΥ

ΣΤΡΟΦΗ ΣΤΑ 
ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΑ      
ΜΕ 600 ΕΚΑΤ. 
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8 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΣ 2024

ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ

ΝΕΟ ΜΟΝΤΕΛΟ  
ΣΤΗΝ ΚΛΕΙΣΤΗ 
ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑ

ΤOY ΑΝΤΩΝΗ ΠΑΝΑΓΟΥ

Σε µια εποχή που η επισιτιστική επάρκεια του πλανήτη 
τίθεται υπό αµφισβήτηση και η αύξηση των αποδό-
σεων µε το µικρότερο δυνατό περιβαλλοντικό απο-

τύπωµα καθίσταται νοµοτέλεια, οι καλλιέργειες κλειστού 
τύπου, µε όλα τα µέσα που παρέχει η σύγχρονη τεχνολο-
γία, µπορούν να δώσουν την απάντηση στον προβληµατι-
σµό για τη «γεωργία του αύριο». Με την εφαρµογή πολιτι-
κών βιώσιµης ανάπτυξης και νέες τεχνολογίες όπως το IOT 
(Internet Of Things), τα Robotics και η Tεχνητή Nοηµοσύνη, 
που φτάνουν µέχρι να µηδενίσουν το κόστος της ενέργειας 
καθιστώντας παράλληλα εφικτή την αύξη των αποδόσεων, ο 

κλάδος των θερµοκηπιακών καλλιεργειών ελκύει το ενδια-
φέρον των επενδυτών και των χρηµατοπιστωτικών ιδρυµά-
των, που µπορούν να τις υποστηρίξουν. 
Αυτές είναι οι κυριότερες διαπιστώσεις από την εκδήλωση 
µε θέµα «Θερµοκήπια 2024: Επενδύσεις στη Γεωργία του 
Αύριο» που οργάνωσε στις αρχές Ιουλίου στο Ηράκλειο η 
Agrenda, µε οδηγό και συµπαραστάτη την Τράπεζα Πειραι-
ώς, η οποία στέκεται αρωγός σε αυτού του είδους τις επεν-
δύσεις, διευκολύνοντας ποικιλοτρόπως την ανάπτυξη του 
κλάδου. Η εκδήλωση φιλοξενήθηκε στο ξενοδοχείο Ατλα-
ντίς όπου καταξιωµένοι επιχειρηµατίες απ’ όλη την Κρήτη, 

Ρ Κ Ι Ο
Κ Ρ Τ
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Τ η σηµασία που έχει για την Τράπεζα 
Πειραιώς ο κλάδος των θερµοκηπί-
ων υπογράµµισε στην εισηγητική το-

ποθέτησή του ο Γιάννης Χανιωτάκης, επικε-
φαλής Λιανικής Τραπεζικής για τον αγροτι-
κό τοµέα της Τράπεζας Πειραιώς.
«Η γεωργία του αύριο» τόνισε, «είναι κάτι 
που αποτελεί κοινό προβληµατισµό πολλών 
ανθρώπων και τα θερµοκήπια, στη σύγχρο-
νη εκδοχή τους, παρέχουν αξιόπιστες απα-
ντήσεις σ’ αυτό τον προβληµατισµό». 
Μ’ αυτή την έννοια, ο κλάδος βρίσκεται στο 
επίκεντρο της στρατηγικής της Τράπεζας, η 
οποία εγγυάται να στηρίξει χρηµατοδοτικά, 
συµβουλευτικά και µε κάθε δόκιµο τρόπο, 
τις επενδυτικές πρωτοβουλίες στον συγκε-
κριµένο κλάδο. 
Ακολούθησε από τον κ. Χανιωτάκη µία σύ-
ντοµη ανάλυση της ευρωπαϊκής αγοράς  
και των προκλήσεων µε τις οποίες βρίσκε-
ται αντιµέτωπη η Ελλάδα, προκειµένου να 
διασφαλίσει και µελλοντικά τη σηµαντική 
θέση που κατέχει µέχρι σήµερα στον κλάδο.  

«Στην Τράπεζα Πειραιώς», τόνισε, «αποµο-
νώνουµε τα θερµοκήπια σαν έναν κλάδο πο-
λύ ιδιαίτερο µέσα στο πλαίσιο της ελληνικής 
αγροτικής οικονοµίας, γιατί πέραν του γεγο-
νότος ότι πρόκειται για ένα κλάδο υψηλής 
προστιθέµενης αξίας που έχει τη δυνατότη-
τα να δώσει βιώσιµα επίπεδα παραγωγής και 
ικανοποιητικά εισοδήµατα, βλέπουµε ότι εν-
σωµατώνει ζητούµενα που έχουµε για το σύ-
νολο της αγροτικής παραγωγής και αναφέ-
ροµαι στα θέµατα βιώσιµης ανάπτυξης», ανέ-
φερε ο εκπρόσωπος της Τράπεζας Πειραιώς.

Η σηµασία του νερού στη γεωργία
Ο ίδιος οµιλητής έκανε µία συνοπτική ανα-
φορά στη σηµασία του νερού για τον πρω-
τογενή τοµέα και τον κλάδο των θερµοκη-
πίων ειδικότερα, δίνοντας ιδιαίτερη έµφαση 
στη µικρή κατανάλωση νερού που υπόσχε-
ται η υδροπονία, για να προσφέρει πολλα-
πλάσια παραγωγή, κάτι που αποτελεί το ό-
ραµα για σύγχρονο, ανθεκτικό, παραγωγικό 
και αποτελεσµατικό πρωτογενή τοµέα. 

Η ΕΚ∆ΗΛΩΣΗ ΠΟΥ ΟΡΓΑΝΩΣΕ ΜΕ
 ΜΕ ΣΥΜΠΑΡΑΣΤΑΤΗ ΤΗΝ ΤΡΑΠΕΖΑ 
ΠΕΙΡΑΙΩΣ ΣΤΟ ΗΡΑΚΛΕΙΟ Η AGRENDΑ  
∆ΕΝΕΙ ΓΑΝΤΙ ΜΕ ΤΙΣ ΤΕΛΕΥΤΑΙΕΣ
ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΙΚΕΣ ΕΞΑΓΓΕΛΙΕΣ ΓΙΑ
ΙΣΧΥΡΗ ΑΝΑΠΤΥΞΗ ΣΤΟΝ ΚΛΑ∆Ο
ΤΩΝ ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΩΝ ΠΡΟΣΕΧΩΣ  

ΠΛΗΡΗΣ Η ΣΤΗΡΙΞΗ 
ΤΩΝ ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΩΝ 

επίλεκτα µέλη της επιστηµονικής κοινότητας και τεχνοκρά-
τες µε µακρά εµπειρία γύρω από τα θέµατα του κλάδου, έ-
νωσαν τις δυνάµεις τους και κατέθεσαν τη γνώση τους, σε 
µια συζήτηση µε µεγάλο ενδιαφέρον, η οποία θα µπορού-
σε να πει κανείς ότι βάζει σε νέες βάσεις τις επιχειρηµατι-
κές αναζητήσεις γύρω από τη συγκεκριµένη δραστηριότη-
τα. Στο κύριο µέρος της συζήτησης, µε συντονιστή τον εκδό-
τη και διευθυντή της Agrenda, Γιάννη Πανάγο, πέντε οµιλητές 
κατέθεσαν την εµπειρία τους και την πρότασή τους για πετυ-
χηµένα projects στις θερµοκηπιακές καλλιέργειες, τα οποία 
παρουσιάζονται στις επόµενες σελίδες.
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ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΑ

Σύµφωνα µε τον 
Χρήστο Κατσάνο, 
η Ελλάδα την 
τελευταία δεκαετία 
έχει κάνει 
σηµαντικά βήµατα 
στον κλάδο των 
θερµοκηπίων.

Environment, Society, Government

ΠΟΛΙΤΙΚΕΣ  
ΒΙΩΣΙΜΗΣ  
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 
ΣΤΟΝ ΚΛΑΔΟ  
ΤΟΥ ΜΕΛΛΟΝΤΟΣ

Τ την πρώτη τοποθέτηση στο κύριο µέρος της 
συζήτησης, της οποίας συντονιστής ήταν ο 
εκδότης και διευθυντής της Agrenda, Γιάννης 

Πανάγος, πραγµατοποίησε ο Χρήστος Κατσάνος, Γε-
νικός ∆ιευθυντής του οµίλου DKG Group.   
Η Ελλάδα έχει κάνει, τόνισε ο κ. Κατσάνος, την τε-
λευταία δεκαετία, σηµαντικά βήµατα εκσυγχρο-
νισµού στον κλάδο των θερµοκηπίων και αναµέ-
νεται να εφαρµόσει πολιτικές βιώσιµης ανάπτυ-
ξης έως και το 2040. Οι γνωστές πολιτικές ESG 
(Environment, Society, Government) δεν θα µπο-
ρούσαν άλλωστε να λείπουν από τον «κλάδο του 
µέλλοντος» σύµφωνα µε τον Χρήστο Κατσάνο. 
Ως συνέπεια αυτής της εξέλιξης οι ετήσιες εκθέσεις 
των εταιρειών δεν θα έχουν µόνο χρηµατοοικονο-

µική φύση, θα αφορούν επίσης τη βιωσιµότητα και 
θα γίνονται ως εκ τούτου πιο ελκυστικές στα µάτια 
των τραπεζών και του κράτους. 

Internet of Things, Robotics και Τεχνητή 
Νοηµοσύνη δίνουν πρόσθετη υπεραξία
Οι νέες τεχνολογίες όπως το IOT (Internet Of 
Things), τα robotics και η τεχνητή νοηµοσύνη θα 
φέρουν νέες καινοτόµες πρακτικές και θα προσφέ-
ρουν υπεραξία στις επιχειρήσεις που τις εφαρµό-
ζουν. Οι γεωπόνοι θα συνεχίσουν να έχουν τον τε-
λευταίο λόγο, ενώ παράλληλα οι βιώσιµες µονάδες 
τελευταίας τεχνολογίας θα τραβάνε συνεχώς το εν-
διαφέρον των χρηµατοπιστωτικών ιδρυµάτων και 
της ίδιας της κοινωνίας.

Συντονιστής της εκδήλωσης ο δηµοσιογράφος, 
εκδότης της Agrenda, Γιάννης Πανάγος
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Οι εναλλακτικοί τρόποι παραγωγής ενέργειας συμβάλλουν στη βιωσιμότητα της επένδυσης 

ΕΝ ΑΡΧΗ ΗΝ Η ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΤΟΥ ΚΛΙΜΑΤΟΣ

«Περίπου το 75% των θερµοκηπίων στην 
Ελλάδα είναι µη θερµαινόµενα, το ο-
ποίο σηµαίνει ότι έχουν ελάχιστη έως 

µηδενική δυνατότητα να ελέγξουν το κλίµα. Το 
µόνο που διαθέτουν είναι παράθυρα εξαερισµού. 
Και αυτά λειτουργούν χειρωνακτικά. ∆υστυχώς 
δεν υπάρχει µέλλον γι' αυτού του τύπου τα θερ-
µοκήπια» σηµείωσε ο υπεύθυνος του Εργαστή-
ριου Κηπευτικών Καλλιεργειών και καθηγητής 
του τµήµατος Φυτικής Παραγωγής του Γεωπονι-
κού Πανεπιστηµίου Αθηνών, ∆ηµήτριος Σάββας.
Σύµφωνα µε τον ίδιο: «Είναι καθοριστικής ση-
µασίας η διαχείριση του κλίµατος και νοµίζω ότι 
οι νεότερες µονάδες πρέπει να έχουν θέρµανση, 
καθώς και ένα σύστηµα ψύξης για το καλοκαίρι. 
Τουλάχιστον εφόσον αποσκοπούν στην παραγω-
γή την καλοκαιρινή περίοδο. Εκτός από την κα-
λύτερη ποιότητα, η σωστή θερµοκρασία µειώνει 
και τον κίνδυνο για φυτοασθένειες. Αξίζει να ση-
µειωθεί ότι το καλοκαίρι ο πληθυσµός στη χώ-
ρα αγγίζει τα 30 εκατοµµύρια µαζί µε τον τουρι-
σµό, εποµένως µια επιχείρηση έχει πρόσθετους 
λόγους να είναι παραγωγική τους θερινούς µή-
νες. Φυσικά το κόστος θέρµανσης παίζει καθο-
ριστικό ρόλο. Οι εναλλακτικοί τρόποι παραγω-
γής θερµότητας όπως είναι η βιοµάζα, τα ηλια-
κά πάνελ που λειτουργούν σε συνθήκες υψηλής 
θερµοκρασίας και η γεωθερµία είναι µερικοί α-
πό τους τρόπους που αξίζει να αναδειχθούν» δι-
ευκρίνισε ο κ. Σάββας. 

Συστήµατα υποστήριξης λήψης αποφάσεων
«Για να πάµε στη γεωργία του µέλλοντος», τόνι-
σε ο κ. Σάββας, «πρέπει να ξέρουµε να ελέγχουµε 
τα περιβαλλοντικά αποτυπώµατα και να τα κατα-
νοούµε. Επίσης θα πρέπει να λαµβάνουµε υπόψιν 
και να χρησιµοποιούµε τις τεχνολογίες της εποχής, 
δηλαδή τις τεχνολογίες υπολογιστών, που σήµερα 
πλέον είναι βασικό εργαλείο σε όλους τους επι-
στηµονικούς κλάδους. Να πάµε, λοιπόν, σε κατάλ-
ληλα, συστήµατα υποστήριξης αποφάσεων, όπως 
λέγονται, τα οποία µας δίνουν τη δυνατότητα να υ-
πολογίσουµε µε ακρίβεια και να κάνουµε για πα-
ράδχειγµα τη σωστή λίπανση. Αν µπορούµε να κά-
νουµε αυτά, τότε µπορούµε να πάµε παρακάτω». 
Χαρακτηριστικό παράδειγµα αποτελεί το ειδικό λο-
γισµικό NUTRISENSE, που ανέπτυξε το Εργαστή-
ριο Κηπευτικών Καλλιεργειών (ΕΚΚ) του ΓΠΑ, το 
οποίο λειτουργεί ως σύστηµα υποστήριξης απο-
φάσεων (DSS) για την ορθή διαχείριση της θρέψης 
- υδρολίπανσης στις υδροπονικές καλλιέργειες.

«Η γεωθερµία δεν αξιοποιείται ευρύτερα στην Ελλάδα, παρά µόνο από κάποια θερµοκήπια στη Θράκη. 
Είναι σηµαντικό να εκµεταλλευτούν τα γεωθερµικά πεδία που υπάρχουν στη χώρα. Οι επενδύσεις σε 
αυτούς τους τοµείς προσδίδουν ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα» σηµείωσε ο κ. Σάββας. 

Η ΣΩΣΤΗ ΘΕΡΜΟΚΡΑΣΙΑ  
ΜΕΣΑ ΣΤΟ ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΟ 
ΠΡΟΣΤΑΤΕΥΕΙ ΚΑΙ ΑΠΟ ΤΙΣ 
ΑΣΘΕΝΕΙΕΣ ΤΩΝ ΦΥΤΩΝ 
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ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΑ

Γυάλινη κατασκευή με πάνελ των οποίων η διαφάνεια προσαρμόζεται ανάλογα με τις ανάγκες των φυτών

ΠΑΝΕΛ Φ/Β ΓΙΑ ΠΙΟ ΓΡΗΓΟΡΗ ΑΝΑΠΤΥΞΗ

Mπορούµε να υποστηρίξουµε όλη την ενέρ-
γεια που χρειάζεται για να λειτουργεί το 
θερµοκήπιο, xρησιµοποιώντας µία τεχνο-

λογία την οποία ανέπτυξε η εταιρεία µας µε διεθνείς 
πατέντες, η οποία είναι τα µη διαφανή φωτοβολτα-
ϊκά πάνελ, των οποίων η διαφάνεια προσαρµόζεται 
στις ανάγκες του φωτός που χρειάζονται τα φυτά, 
µετατρέποντας µ’ αυτό τον τρόπο το θερµοκήπιο σε 
φωτοβολταϊκό πάρκο» ανέφερε µεταξύ άλλων κα-
τά την τοποθέτησή του ο δρ. Νίκος Κανόπουλος, Η-
λεκτρολόγος-Μηχανικός και ∆ιευθύνων Σύµβου-
λος της Brite Solar. 
«Ιδίως σε κλίµατα όπως αυτό της Κρήτης», τόνισε, 
«όπου χρειάζεται πολύ περισσότερο ψύξη, αν θέλεις 
να λειτουργείς και κατά τη διάρκεια του καλοκαιριού, 
τότε παρέχουµε όλη αυτή την ενέργεια, όπως επίσης 
και την ηλεκτροδότηση όλων των συστηµάτων άρ-
δευσης, αερισµού, συντήρησης και πολλά άλλα που 
πιθανώς να έχει κάποιος στην επιχείρησή του. Αν υ-
πάρχει µάλιστα καθετοποιηµένη επιχείρηση η οποία 
κάνει τη συσκευασία, το θερµοκήπιο ουσιαστικά πα-
ράγει την ενέργεια την οποία χρειάζεται για να λει-
τουργήσει. Το πρώτο τέτοιο θερµοκήπιο έχει γίνει 
στην Πτολεµαΐδα, όπου οι θερµοκρασίες το χειµώνα 
είναι πάρα πολύ χαµηλές, ενώ το καλοκαίρι είναι πο-
λύ ψηλές και παρατηρήθηκε ότι λειτουργεί άψογα. Το 
φωτοβολταϊκό σύστηµα είναι net metering. Φυσικά 
το net metering δεν υπάρχει πλέον, αλλά υπάρχει το 
net billing. Οπότε κάτι τέτοιο µπορεί να κάνει το θερ-
µοκήπιο ενεργειακά αυτόνοµο» σηµείωσε ο ίδιος.

Νανοτεχνολογία στη χρήση του φωτός
Παράλληλα, σύµφωνα µε τον δρ. Κανόπουλο, «τα 
πάνελ που χρησιµοποιούνται όχι µόνο δεν µειώ-
νουν την παραγωγή αλλά σε πολλές περιπτώσεις 
την αυξάνουν. Στα περισσότερα θερµοκήπια υπάρ-
χουν οι λεγόµενες θερµοκουρτίνες οι οποίες λει-
τουργούν για σκίαση. Μέσω µίας δικής µας πατέ-
ντας µπλοκάρουµε ένα κοµµάτι του φωτός, δηλα-
δή το πάνελ δεν είναι 100% διαφανές. Έχουµε ανα-
πτύξει µια τεχνολογία η οποία χρησιµοποιεί φωτει-
νή ενέργεια που είναι άχρηστη, ίσως και βλαβερή 
για τα φυτά, όπως είναι το υπεριώδες φως, και µε 
νανοτεχνολογία που έχουµε δηµιουργήσει, παίρ-
νουµε αυτό το φως και το  µετατρέπουµε σε φως 
που τα φυτά φωτοσυνθέτουν. ∆ηλαδή, έχουµε πει-
ράµατα που δείχνουν ότι η ανάπτυξη των φυτών 
κάτω από το δικό µας γυαλί είναι πιο γρήγορη α-
πό την ανάπτυξη των φυτών στον ανοιχτό αγρό. Όχι 
µόνο δεν χάνουµε αλλά µερικές φορές κερδίζουµε 

και κάτι παραπάνω, για παράδειγµα προστατεύου-
µε 100% τη γεωργική παραγωγή από τις καιρικές 
συνθήκες όπως παγετό, χαλάζι, χιόνι, καταρρα-
κτώδη βροχή κ.ά. Μαζεύουµε το βρόχινο νερό, το 
δίνουµε στον γεωργό να το χρησιµοποιήσει και πα-
ράγουµε ενέργεια ταυτόχρονα. ∆υστυχώς το µόνο 

πρόβληµα είναι ότι δεν υπάρχει ακόµα το απαιτού-
µενο θεσµικό πλαίσιο στην Ελλάδα. Είναι πολύ ση-
µαντικό να γίνουν οι κατάλληλες ενέργειες από το 
υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξής και το υπουργείο 
Ενέργειας, προκειµένου να δηµιουργηθεί το αντί-
στοιχο θεσµικό πλαίσιο» τόνισε ο δρ. Κανόπουλος.

Το θερµοκήπιο πρέπει να είναι γυάλινο και τα 
στηρίγµατά του να µπορούν να υποστηρίξουν 
βάρος περίπου 14-15 κιλά το µέτρο στην οροφή, 
σύµφωνα µε τον δρ. Νίκο Κανόπουλο.

ΕΝΑ ΑΠΟΛΥΤΑ 
ΑΥΤΟΝΟΜΟ 
ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΑ 
ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΟ 
ΙΔΑΝΙΚΟ 
ΓΙΑ ΚΑΘΕΤΗ 
ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΗ 
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Σια θέµατα που ακουµπούν σε ζητήµατα κυκλικής οικονοµίας τοπο-
θετήθηκε ο Θρασύβουλος Μανιός, καθηγητής Γεωπονίας στο Ελλη-
νικό Μεσογειακό Πανεπιστήµιο. «Όλοι όταν ακούνε κυκλική οικονο-

µία, το µυαλό τους πάει στην ανακύκλωση κι αυτό είναι πολύ µεγάλο λά-
θος. Η κυκλική οικονοµία υπαγορεύει κατά βάση ότι πρέπει να αλλάξεις το 
παραγωγικό µοντέλο. ∆ηλαδή, πρέπει να αλλάξεις λεπτοµέρειες της δια-
δικασίας παραγωγής σου, ώστε αυτό το οποίο εσύ παράγεις ως παραπρο-
ϊόν ή ως υπόλειµµα, να είναι αξιοποιήσιµο από τον επόµενο. Τα φρούτα 
και τα λαχανικά τα οποία παράγονται στο θερµοκήπιο και δεν µπορούν να 
πουληθούν  για πολλούς λόγους, µπορούν π.χ. να γίνονται ζωοτροφές. Το 
53% του καλαµποκιού που παράγεται στον πλανήτη πηγαίνει για ζωοτρο-
φή. Άρα αρχίζουµε και σκεφτόµαστε µπορούµε να πάρουµε αυτό το υπό-
λοιπο και να το µετατρέψουµε σε ένα χρήσιµο προϊόν υψηλής προστιθέµε-
νης αξίας που λέγεται ζωοτροφή, ελαφρύνοντας αντίστοιχα το κόστος πα-
ραγωγής στην κτηνοτροφία. Είναι σηµαντικό να αναφερθεί επίσης ότι νο-
µοθεσία στην Ελλάδα επιτρέπει από το 2011 την επαναχρησιµοποίηση και 
κατάλληλη επεξεργασία υγρών αποβλήτων και στις θερµοκηπιακές καλ-
λιέργειες» τόνισε µεταξύ άλλων ο κ. Μανιός. 

Το παρών στην εκδήλωση για τη θερµοκηπιακή καλλιέργεια έδωσαν τα στελέχη 
της Τράπεζας Πειραιώς µε επικεφαλής τον Περικλή ∆οντά (δεξιά).

Ισχυρό αποδείχθηκε το ενδιαφέρον της επιχειρηµατικής κοινότητας  
αλλά και των παραγωγών της Κρήτης για την εκδήλωση της Agrenda  
µε εµπνευστή και συµπαραστάτη την Τράπεζα Πειραιώς.

Να γίνονται ζωοτροφή όσα λαχανικά δεν πωλούνται

ΚΥΚΛΙΚΗ  
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ  
ΣΗΜΑΙΝΕΙ ΑΛΛΑΓΗ 
ΠΑΡΑΓΩΓΙΚΟΥ  
ΜΟΝΤΕΛΟΥ

Ρ Κ Ι Ο Κ Ρ Τ Ι Ο Ι Ο

06-17_THERMOKHPIA PEIRAIOS.indd   13 10/09/2024   19:01



14 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΣ 2024

ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΑ

Από αριστερά οι βασικοί συντελεστές της εκδήλωσης Χρήστος Κατσάνος, ∆ηµήτριος Σάββας, 
Νίκος Κανόπουλος, Αλέξης Πολυτάκης, Θρασύβουλος Μανιός και Γιάννης Χανιωτάκης µε τον 
δηµοσιογράφο, εκδότη της Agrenda και συντονιστή της εκδήλωσης Γ. Πανάγο στο κέντρο.  

Ιδιαίτερο το ενδιαφέρον που δείχνει η Τράπεζα Πειραιώς για τον κλάδο των θερμοκηπίων

ΕΞΕΙΔΙΚΕΥΜΕΝΑ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΙΚΑ ΕΡΓΑΛΕΙΑ

Για τα διαθέσιµα αναπτυξιακά προγράµµατα 
και τις χρηµατοδοτήσεις που προσφέρει σή-
µερα η Τράπεζα Πειραιώς στον κλάδο των 

θερµοκηπίων µίλησε ο ο Αλέξης Πολυτάκης, ∆ιευ-
θυντής του Κέντρου Ανάπτυξης Εργασιών του Α-
γροτικού Τοµέα της Τράπεζας Πειραιώς. Εκτός α-
πό τις δυνατότητες που προσφέρουν ο Αναπτυξια-
κός, το ΠΑΑ και τελευταία το Ταµείο Ανάκαµψης, η 
Τράπεζα έχει επεξεργαστεί συγκεκριµένα χρηµα-
τοδοτικά εργαλεία τα οποία µπορούν να συµπλη-
ρώσουν αυτό που έχει ανάγκη ο επενδυτής για µια 
ολοκληρωµένη παραγωγική µονάδα και µια πετυ-
χηµένη οικονοµική δραστηριότητα. 
«Σε κάθε περίπτωση», τόνισε, «µία επιχορήγηση 
πρέπει να γίνεται ορθολογικά προκειµένου να εί-
ναι αποτελεσµατική, δηλαδή να απαντάει σε σύγ-
χρονες ανάγκες. Η Πειραιώς είναι µια τράπεζα η ο-
ποία ασχολείται µε τη χρηµατοδότηση του πρωτο-
γενούς τοµέα γενικότερα και σε πολύ µεγάλο βαθ-
µό, ειδικό ενδιαφέρον δείχνει και για τα θερµοκή-
πια, εδώ και πάρα πολύ καιρό. Χρηµατοδοτεί κάθε 
είδους επενδυτική ανάγκη στον κλάδο, είτε για δη-
µιουργία µίας µονάδας από το µηδέν, είτε για εκ-
συγχρονισµό, για καινοτοµίες και πολλά άλλα. Ένα 
µικρό µέρος της δαπάνης, σηµαντικό όµως για να 
διασφαλιστεί το ειδικό ενδιαφέρον για την επένδυ-
ση, πρέπει να  καταβάλλεται από τον ίδιο τον επεν-

δυτή. Είναι το κλασικό σχήµα που η Τράπεζα λέει 
σήµερα σε όλους ένα 20% θα πρέπει να το χρηµα-
τοδοτήσει ο ίδιος ο επενδυτής και το υπόλοιπο α-
πό την Τράπεζα είτε έχουµε επιχορηγούµενο καθε-
στώς είτε και όχι. Αν έχουµε επιχορηγούµενο κα-
θεστώς, το µέρος της επιχορήγησης στο 100% σχε-
δόν δανειοδοτείται από την Τράπεζα µε ένα µηχα-
νισµό που έχουµε αναπτύξει και επιτυγχάνουµε µε 
τον τρόπο αυτό να έρθει εµπροσθοβαρής όλη η ε-
πένδυση και όλη η υλοποίησή της. Αντί να περι-
µένουµε να πραγµατοποιούµε δαπάνες υποβάλλο-
ντας αιτήµατα σε ένα καθεστώς επιχορήγησης για 
να πάρουµε εκ των υστέρων χρήµατα ενώ έχου-
µε προχωρήσει σε υλοποιήσεις είτε µε καταβολή 
χρηµάτων είτε µε πιστώσεις, φέρουµε εµπροσθο-
βαρώς όλο αυτό το πράγµα µέσα από ένα δανει-
σµό αντί επιχορήγησης σχεδόν στο 100% ή και στο 
100% πολλές φορές και µάλιστα µε µηχανισµούς 
πολύ µεγάλης ευελιξίας. Άρα το ένα σκέλος φεύ-
γει από τη µέση και µάλιστα επειδή έχει πολύ γρή-
γορη αποπληρωµή, έχει και ελαχιστοποιηµένη ε-
πιβάρυνση σε τόκους» ανέφερε ο κ. Πολυτάκης.

ΕΙΤΕ ΓΙΑ 
ΔΗΜΙΟΥΡΓΙΑ 
ΜΟΝΑΔΑΣ ΑΠΟ  
ΤΟ ΜΗΔΕΝ, 
ΕΙΤΕ ΓΙΑ 
ΕΚΣΥΓΧΡΟΝΙΣΜΟ
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Η ΚΛΙΜΑΤΙΚΗ ΚΡΙΣΗ είναι εδώ. Και ο Έλληνας 
αγρότης καλείται να δράσει άµεσα, προκειµέ-
νου να εξασφαλίσει τη βιώσιµη ανάπτυξη των 
καλλιεργειών του. Στόχος η ανταγωνιστικότητα 
των παραγόµενων προϊόντων και η ανάπτυξη 
της ελληνικής οικονοµίας. 
Ο εκσυγχρονισµός του αγροτικού κλάδου είναι 
το µέγα ζητούµενο της χρονικής περιόδου που 
διανύουµε. Η εξασφάλιση των αναγκαίων κε-
φαλαίων αποτελεί πρωταρχικό παράγοντα, για 
την υλοποίηση των αγροτικών επενδύσεων. Η 
Πειραιώς βρίσκεται δίπλα στον Έλληνα παρα-
γωγό σε κάθε επενδυτικό βήµα του, καθώς πι-
στεύει ότι ο εκσυγχρονισµός του αγροτικού το-
µέα συµβάλλει καθοριστικά στην ανταγωνιστι-
κότητα των παραγόµενων προϊόντων και προ-
σθέτει υπεραξία, που εντέλει οδηγεί στην ανά-
πτυξη της ελληνικής οικονοµίας. Με µια ευρεία 
γκάµα προγραµµάτων χρηµατοδοτικής στήρι-
ξης, η Πειραιώς εξασφαλίζει στον αγρότη την 
αναγκαία ρευστότητα για την κάλυψη των λει-
τουργικών του αναγκών και τα χρηµατοδοτικά 
σχήµατα για την αξιοποίηση των επιχορηγούµε-
νων προγραµµάτων. 

 Χρηµατοδοτήσεις επενδύσεων 
1. Επιχορηγούµενα Προγράµµατα. Αφορά ε-
πενδύσεις σχετικές µε όλες τις επιλέξιµες δα-
πάνες του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης 
(ΠΑΑ), όπως τα Σχέδια Βελτίωσης, του Αναπτυ-
ξιακού Νόµου, του Ταµείου Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας και των λοιπών επιχορηγούµενων 
προγραµµάτων. Παρέχεται ολιστική αντιµετώπι-
ση των επενδυτικών σχεδίων µε το εξειδικευµέ-
νο δάνειο, που  προεξοφλεί τη δηµόσια στήριξη 
(επιχορήγηση), χωρίς την ανάγκη λήψης πρόσθε-
των εξασφαλίσεων. Σε συνδυασµό µε κάποιο α-
πό τα επενδυτικά δάνεια (αφορά σε ποσοστό κά-
λυψης της ιδιωτικής συµµετοχής) ο παραγωγός 
µπορεί να υλοποιήσει το επενδυτικό του σχέδιο.
2. Ταµείο Μικρών ∆ανείων Αγροτικής Επι-
χειρηµατικότητας. Σε συνεργασία µε την Ελ-
ληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα (HDB) και το Υ-
πουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων 
(ΥπΑΑΤ). Καλύπτει αγορά επαγγελµατικού εξο-
πλισµού (π.χ. θερµοκουρτίνα, κ.λπ.) και δαπά-
νες κεφαλαίου κίνησης, χωρίς εµπράγµατες ε-

ξασφαλίσεις. Είναι άτοκο κατά την πρώτη διε-
τία και στην υπολειπόµενη διάρκεια το επιτό-
κιο είναι µειωµένο 50%, λόγω της άτοκης συ-
νεισφοράς του Ταµείου. 
3. Αγορά γης και εξοπλισµού. Είναι ένα εξει-
δικευµένο πρόγραµµα για την αγορά γης, την 
αγορά γεωργικού εξοπλισµού και την εγκατά-
σταση συστηµάτων, καθώς και υποδοµών σχε-
τικών µε τη λειτουργία των αγροτικών εκµε-
ταλλεύσεων. Ειδικά για τους νέους, οι οποίοι 
δεν έχουν συµπληρώσει το 41ο έτος της ηλι-
κίας τους, για την αγορά καλλιεργήσιµης γης, 
µπορούν να  λάβουν από την Πολιτεία επιδότη-
ση επιτοκίου µέχρι και 100%. Η συχνότητα α-
ποπληρωµής προσαρµόζεται στην παραγωγι-
κή δυναµικότητα της αγροτικής εκµετάλλευσης 
και τις ταµειακές ροές της. 
4. Χρηµατοδότηση εγκατάστασης συστηµά-
των Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας (Α-
ΠΕ) από αγρότες. Η αξιοποίηση των ΑΠΕ δί-
νει τη δυνατότητα στους παραγωγούς τόσο για 
τη δηµιουργία συµπληρωµατικών εσόδων ό-
σο και για τη µείωση του κόστους παραγωγής. 
Η  Πειραιώς διαθέτει µία ολοκληρωµένη πρό-
ταση προϊόντων για ΑΠΕ, προσφέροντας µία ο-
λοκληρωµένη δέσµη προϊόντων, η οποία πε-
ριλαµβάνει την εγκατάσταση νέων φωτοβολ-
ταϊκών σταθµών («φ/σ»), µε ισχύ έως 500KW 
για: παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας, αυτο-
κατανάλωση µε συµψηφισµό ενέργειας (net 
metering) και παραγωγή ηλεκτρικής ενέργει-
ας µέσω χρηµατοδοτικής µίσθωσης. Παράλ-
ληλα, παρέχει ρευστότητα στους αγρότες κα-
τόχους υφιστάµενων φ/σ για κάλυψη αναγκών 
ανανέωσης εξοπλισµού και  αντικατάσταση υ-
φιστάµενων panels, για τις ανάγκες του πάρ-
κου και της εκµετάλλευσης.

Χρηµατοδοτικές λύσεις 
για κάλυψη λειτουργικών αναγκών
1. Αγροκίνηση. Το νέο προϊόν της Τράπεζας 
Πειραιώς αφορά χρηµατοδότηση, για ενίσχυση 
της ρευστότητας και για κάλυψη αναγκών µο-
νιµότερου χαρακτήρα, όπως αγορά εισροών για 
αποθεµατοποίηση, έκτακτες επισκευές εγκατα-
στάσεων κ.λπ., µε δυνατότητα αποπληρωµής σε 
βάθος πενταετίας. 

2. Ανοικτό ∆άνειο Αγροτών. Καλύπτει ετήσιες 
ανάγκες της αγροτικής εκµετάλλευσης (αγροτι-
κά εφόδια, εργόσηµα, κόστος θέρµανσης, εντο-
µοστεγή δίχτυα κ.λπ.). Το πιστοδοτικό όριο συν-
δέεται µε το είδος της καλλιέργειας και το µέγε-
θος της αγροτικής εκµετάλλευσης, µε στόχο την 
ολοκληρωµένη χρηµατοδότηση των παραγωγι-
κών δαπανών. 
3. Μικρο-χρηµατοδότηση Αγροτών. Αφο-
ρά χρηµατοδότηση µέχρι €5.000 για κάλυ-
ψη έκτακτων αναγκών της εκµετάλλευσης, ό-
πως αποκατάσταση ζηµιών στο γεωργικό εξο-
πλισµό, µικροεπισκευές, αντικατάσταση φυτι-
κού κεφαλαίου και οποιαδήποτε άλλα µη προ-
γραµµατισµένα έξοδα. 
4. Κάρτα Αγρότη (προσφέρεται ενδεικτικά από 
Φεβρουάριο µέχρι Οκτώβριο). Η ειδικά σχεδια-
σµένη Κάρτα αποσκοπεί στην  άµεση χρηµατο-
δότηση των παραγωγικών δαπανών των αγρο-
τών, κατά το χρονικό διάστηµα της παραγωγικής 
διαδικασίας και  είναι συνδεδεµένη µε την ετή-
σια αγροτική επιδότηση. Παρέχεται υπό όρους 
και προϋποθέσεις που έχουν συµφωνηθεί µε το 
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.
5. Κάρτα Συµβολαιακής Γεωργίας /Κτηνο-
τροφίας. Με τα προγράµµατα της Συµβολαι-
ακής Τραπεζικής, η Πειραιώς προσεγγίζει «ο-
λιστικά» την αλυσίδα αξίας του ελληνικού α-
γροδιατροφικού τοµέα και συµβάλλει στον ε-
ξορθολογισµό  του κόστους παραγωγής των 
αγροτικών προϊόντων, ενώ ταυτόχρονα ενι-
σχύει τη δηµιουργία σχέσεων εµπιστοσύνης 
µεταξύ των εµπλεκόµενων µερών, παραγω-
γών-αγροτικών συνεταιρισµών - µεταποιητι-
κών επιχειρήσεων. Η Συµβολαιακή Τραπεζική 
υποστηρίζει τους «νέους» αγρότες, τις Οµάδες 
Παραγωγών µε αναπτυξιακή προοπτική, ενώ 
συµβάλλει στην ενίσχυση της εξωστρέφειας 
των ελληνικών επιχειρήσεων και την τόνωση 
της εξαγωγικής τους δραστηριότητας, παρέ-
χοντας στις ενδιαφερόµενες επιχειρήσεις µία 
ολοκληρωµένη δέσµη υπηρεσιών. 
Η επιλογή της κατάλληλης χρηµατοδότησης γί-
νεται σε εξατοµικευµένη βάση, σύµφωνα µε τις 
ανάγκες της κάθε αγροτικής εκµετάλλευσης για 
κάλυψη τόσο καθηµερινών, λειτουργικών ανα-
γκών όσο και επενδυτικών αναγκών.

∆ΙΠΛΑ ΣΤΟΝ ΑΓΡΟΤΗ ΓΙΑ ΜΙΑ ΑΕΙΦΟΡΟ ΑΝΑΠΤΥΞΗ  

ΤΡΑΠΕΖΑ ΠΕΙΡΑΙΩΣ
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ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΑ

Η ηλιακή ενέργεια είναι µια σηµαντική πηγή ε-
νέργειας που συγκαταλέγεται στις ανανεώ-
σιµες µορφές παραγωγής ηλεκτρισµού. Ο 

Einstein περιέγραψε τη φύση του φωτός και το φωτοη-
λεκτρικό αποτέλεσµα, πάνω στο οποίο βασίζεται η φω-
τοβολταϊκή (ΦΒ) τεχνολογία, γεγονός που τον οδήγησε 
αργότερα στη λήψη του βραβείου Nobel στη Φυσική. 
Η ΦΒ τεχνολογία µετατρέπει µέρος της διαθέσιµης 
ηλιακής ενέργειας απευθείας σε ηλεκτρισµό και ε-
νώ οι πρώτες εφαρµογές είχαν απόδοση µόλις 6%, 
σήµερα τα εµπορικά διαθέσιµα φωτοβολταϊκά (ΦΒ) 
στοιχεία έχουν, ανάλογα µε τον τύπο τους, απόδο-
ση που αγγίζει το 30%. Ο τύπος τους αυτός, εξαρ-
τάται στην πραγµατικότητα από τη µορφή του πυρι-
τίου που διαθέτουν. Το πυρίτιο είναι µετά το οξυγό-
νο το δεύτερο σε αφθονία υλικό στον πλανήτη. Είναι 
γνωστό για τη χρήση του στον τοµέα της ηλεκτρονι-
κής, όµως από το 2007 η χρήση του στα ΦΒ συστή-
µατα είναι αρκετά µεγαλύτερη. Το τελευταίο γεγονός 
καταδεικνύει την παγκόσµια αύξηση των Ανανεώσι-
µων Πηγών Ενέργειας (ΑΠΕ). 
Στη χώρα µας ισχύει το Εθνικό Σχέδιο για την Ενέρ-
γεια και το Κλίµα (ΕΣΕΚ, ΦΕΚ Β΄4893) σύµφωνα µε 
το οποίο η Ελλάδα είναι υποχρεωµένη µέχρι το 2030 
να παράξει µε τη βοήθεια των ΑΠΕ, τουλάχιστον το 
35% της εθνικής καταναλισκόµενης ενέργειας, µε 
παράλληλο στόχο τη µείωση των αέριων ρύπων κα-
τά 55% και την παραγωγή φθηνής ηλεκτρικής ενέρ-

γειας, εναρµονιζόµενοι µε τις αποφάσεις της Ευρω-
παϊκής Ένωσης για µετάβαση στην κλιµατική ουδε-
τερότητα έως το έτος 2050. Σύµφωνα µε την ετήσια 
έκθεση της SolarPower Europe, που δηµοσιεύθη-
κε στα µέσα ∆εκεµβρίου του 2023, η Ελλάδα κατα-
λαµβάνει την 7η θέση στην παραγωγή ενέργειας α-
πό ΑΠΕ (εγκατεστηµένη ισχύς 691 Watt/κάτοικο), µε 
πρώτες χώρες Γερµανία, Ισπανία, Ιταλία. 
Από τη χρήση των ΑΠΕ δεν θα έµενε εκτός ο Αγρο-
τικός τοµέας στον οποίο το ακριβό ηλεκτρικό ρεύµα 
ξεπερνά το 25% του κόστους φυτικής, ζωικής αλλά 
αλιευτικής παραγωγής, συµπιέζοντας τα περιθώρια 
κέρδους των αγροτικών επιχειρήσεων. Τα ΦΒ συ-
στήµατα του Αγροτικού Τοµέα, δηλαδή τα Αγροβολ-
ταϊκά όπως ονοµάζονται, είναι µια νέα σύγχρονη και 
επαναστατική µορφή ενσωµάτωσης των ΦΒ στη Γε-
ωργία & την Κτηνοτροφία, καθώς σε αυτήν την πε-
ρίπτωση υπάρχει διπλή χρήση της αγροτικής έκτα-
σης. Ο συνδυασµός της µε ταυτόχρονη παραγωγή 
ηλεκτρικής ενέργειας µπορεί να αποτελέσει βιώσι-
µη λύση σε παγκόσµιο επίπεδο, τόσο στο θέµα της 
ενέργειας, όσο και στην παραγωγή τροφής.
Αν και οι προτάσεις και οι ιδέες για τον συνδυασµό 
της ηλιακής ενέργειας στη γεωργία χρονολογού-
νται από τη δεκαετία του 1980, η αγροβολταϊκή ε-
νέργεια εξαπλώθηκε την πρώτη δεκαετία του 21ου 
αιώνα και σε περιπτώσεις όπως η Ελλάδα κυρίως 
στην περίοδο Covid-19. Το 2022 η εγκατεστηµένη ι-
σχύς µε Αγροβολταϊκά ξεπέρασε τα 20 GW µε ετή-
σια αύξηση 40% και µάλιστα αναµένεται ότι η χρήση 
της µετά το 2025 θα πενταπλασιαστεί.
Από το 2020 τέθηκε σε ισχύ η πρώτη Κοινή Υπουρ-
γική Απόφαση (ΚΥΑ) η οποία καθορίζει το όριο για 
την εγκατάσταση ΦΒ σταθµών σε γη υψηλής παρα-
γωγικότητας, ανά Περιφέρεια. Προβλέπονταν ότι ΦΒ 
σταθµοί µε ισχύ έως 1 MW θα µπορούσαν να εγκα-
τασταθούν σε γη υψηλής παραγωγικότητας µε την 
προϋπόθεση ότι οι καλυµµένες εκτάσεις δε θα υ-
περβαίνουν το 1% του συνόλου των καλλιεργούµε-
νων εκτάσεων κάθε Περιφερειακής Ενότητας. 
Γενικά, εκτιµάται ότι παρόλο που υπάρχουν ιδιαιτε-
ρότητες σε κάθε χωράφι, για ένα ΦΒ πάρκο 50 kW 
χρειάζεται µια έκταση που κυµαίνεται από 500 – 
600 m2. Η έκταση αυτή µειώνεται στα 300 m2 εάν 
τα ΦΒ τοποθετηθούν σε µια οροφή αποθήκης διό-
τι δεν έχει σκίαση (Πανέτας, 2024). Εποµένως, πρέ-

ΦΩΤΟΒΟΛΤΑΪΚΑ ΣΤΟ ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΟ  
ΓΙΑ ΤΑΥΤΟΧΡΟΝΗ ΠΑΡΑΓΩΓΗ  
ΗΛΕΚΤΡΙΚΗΣ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ  
ΚΑΙ ΠΡΟΪΟΝΤΩΝ ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΟΥ

Νικόλαος Κατσούλας*

 Χρυσούλα Παπαϊωάννου*

ΤΟ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ 
ΘΕΣΣΑΛΙΑΣ 
ΕΧΕΙ ΚΛΗΘΕΙ ΝΑ 
ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΕΙ 
ΜΙΑ ΣΗΜΑΝΤΙΚΗ 
ΠΡΟΚΛΗΣΗ
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πει να ληφθούν µέτρα σχετικά µε την παραχώρη-
ση γόνιµης έκτασης στην τοποθέτηση ΦΒ συστηµά-
των. Τα µέτρα αυτά αφορούν κυβερνητικές αποφά-
σεις όχι µόνο της Ελλάδας αλλά και των υπολοίπων 
χωρών της ΕΕ και όχι µόνο, καθώς επίσης και µέ-
τρα που θα ελαχιστοποιηθούν τις επιπτώσεις από τη 
χρήση των ΦΒ συστηµάτων στη Γεωργία. 
Απαντήσεις σε πολλά από αυτά τα θέµατα έρχεται 
να δώσει το πρόγραµµα REGACE (Horizon 2020) ύ-
ψους 5,5 εκατ. ευρώ, το οποίο εµπλέκει 5 χώρες µε 
διαφορετικές κλιµατικές συνθήκες και Νοµοθεσία. 
Στο πλαίσιο του REGACE, θα εγκατασταθεί και δο-
κιµασθεί η ΦΒ τεχνολογία σε διαφορετικούς τύπους 
θερµοκηπίων, µε διαφορετικές καλλιέργειες και δι-
αφορετικό κλίµα και θα εξαχθούν συµπεράσµατα 
για τη σωστή χρήση τους στο θερµοκήπιο. Οι προτά-
σεις αυτές θα κοινοποιηθούν στα κέντρα λήψης των 
αποφάσεων της ΕΕ τα οποία σχετίζονται µε την ε-

γκατάσταση των ΦΒ συστηµάτων στη Γεωργία.
Ο Έλληνας Εταίρος του Προγράµµατος είναι το Πα-
νεπιστήµιο Θεσσαλίας, στο Πιλοτικό Θερµοκηπιακό 
Πάρκο του οποίου τοποθετήθηκε στο Βελεστίνο η ΦΒ 
τεχνολογία, µε την επίβλεψη του ∆ιευθυντή του Ερ-
γαστηρίου Γεωργικών Κατασκευών και Ελέγχου Πε-
ριβάλλοντος Καθηγητή Νικολάου Κατσούλα, της Κα-
θηγήτριας του Τµήµατος Γεωπονίας - Αγροτεχνολογί-
ας Χρυσούλας Παπαϊωάννου και των Επιστηµονικών 
Συνεργατών στο εξειδικευµένο αντικείµενο των ΑΠΕ, 
Αικατερίνης Μπαξεβάνου και ∆ηµητρίου Φείδαρου.

Συστήµατα που λειτουργούν ανταγωνιστικά
Το Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας έχει κληθεί να αντιµε-
τωπίσει µία σηµαντική πρόκληση: Να εφαρµόσει ΦΒ 
στις στέγες θερµοκηπίων, συστήµατα που λειτουρ-
γούν ανταγωνιστικά µεταξύ τους, καθώς και τα δύο 
χρειάζονται την ηλιακή ακτινοβολία. Τα ΦΒ θα τοπο-

θετηθούν πάνω από την καλλιέργεια στο εσωτερικό 
του θερµοκηπίου, θα έχουν τη δυνατότητα ρύθµισης 
της σκίασης που θα προκαλούν στην καλλιέργεια και 
συνεπώς της παραγόµενης ηλεκτρικής ενέργειας και 
φυτικής παραγωγής.  Στόχος του έργου είναι η ανά-
πτυξη της βέλτιστης στρατηγικής διαχείρισης των ΦΒ 
για την επίτευξη της µέγιστης δυνατής αξιοποίησης 
της ηλιακής ακτινοβολίας και των βέλτιστων συνθη-
κών ανάπτυξης της καλλιέργειας.
Μάλιστα το Πιλοτικό Θερµοκηπιακό Πάρκο του Πα-
νεπιστηµίου Θεσσαλίας, θα είναι το µοναδικό ενερ-
γειακό πάρκο Ανωτάτου Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος 
στην Ελλάδα συνδεµένο µε το Ελληνικό δίκτυο δι-
ανοµής ηλεκτρικής ενέργειας, µε την Αρωγή της ∆ι-
οίκησης του Πανεπιστηµίου Θεσσαλίας και ιδιαίτερα 
του Πρύτανη Χαράλαµπου Μπιλλίνη.

*Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας
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ΕΙ∆ΗΣΕΙΣ

Λιγότερες ποικιλίες, το κλειδί ανάπτυξης στο επιτραπέζιο σταφύλι 

ΟΙ ΠΑΡΑΓΩΓΟΙ επιτραπέζιων σταφυλιών πρέπει να 
συνεχίσουν να επενδύουν σε ποικιλίες µε καλύ-
τερη γεύση και πιο ανθεκτικές στο κλίµα, εάν θέ-
λουν να διατηρήσουν το µερίδιό τους στην αγο-
ρά. Αλλά πρέπει επίσης να αποφεύγουν να πα-
ρουσιάζουν στους καταναλωτές πάρα πολλά δια-
φορετικά είδη σταφυλιών, εάν θέλουν να βελτιώ-
σουν τις πωλήσεις τους. Αυτά ήταν τα βασικά µη-
νύµατα που εξέπεµψε το Παγκόσµιο Συνέδριο ε-
πιτραπέζιου σταφυλιού της Fruitnet που πραγ-
µατοποιήθηκε αρχές Ιουλίου στην Απουλία της Ι-
ταλίας σε περίπου 250 εµπορικούς αντιπροσώ-
πους από 16 διαφορετικές χώρες. Σύµφωνα µε τη 

Josefina Mena, εµπορική διευθύντρια της ισπανι-
κής Moyca, η πρόκληση της αγοράς σήµερα είναι 
πράγµατι να προσδιορίσει ποιες ποικιλίες συµπλη-

ρώνουν όλα τα κουτάκια όταν πρόκειται για τις α-
παιτήσεις των καταναλωτών, τις απαιτήσεις λια-
νικής και τις ανάγκες των καλλιεργητών. «Προη-
γουµένως εργαζόµασταν µε περισσότερες από 50 
ποικιλίες, αλλά τώρα προσπαθούµε να τις µειώ-
σουµε και να βρούµε ποιες είναι οι καλύτερες», α-
ποκάλυψε. «Στην αρχή, δεν ήταν εύκολο να εισα-
γάγουν νέες ποικιλίες και γεύσεις επειδή δεν ήθε-
λαν να πληρώσουν τα επιπλέον χρήµατα. Μας βο-
ήθησαν όµως οι αγορές της Β. Ευρώπης. Και τώ-
ρα οι παραγωγοί ανταποκρίνονται µε περισσότερη 
συνέπεια, καλύτερη ποιότητα και τραγανή γεύση, 
καλύτερη διάρκεια ζωής». Μ. ΓΙΟΥΡΟΥΚΕΛΗ

ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ: 
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΜΑΝΤΑ

Η ΚΟΡΥΦΑΙΑ εµπορική έκθεση στον κόσµο 
της βιοµηχανίας φρούτων και λαχανικών, επι-
στρέφει στο Βερολίνο από 5 έως 7 Φεβρουα-
ρίου 2025 έτοιµη να σπάσει νέα ρεκόρ, καθώς 
το έντονο ενδιαφέρον µεταξύ των εκθετών, ιδί-
ως από την Ασία, ωθεί τους διοργανωτές να ε-
ξετάσουν το ενδεχόµενο περαιτέρω επέκτασης. 
«Είναι µεγάλη χαρά να βλέπεις τέτοιο ενδιαφέ-
ρον»,  δήλωσε ο διευθυντής της εκδήλωσης Kai 

Mangelberger. «Μπορούµε πραγµατικά να νιώ-
σουµε τον ενθουσιασµό». Το κόστος συµµετοχής 
στην έκθεση παραµένει σύµφωνο µε την έκδοση 

του 2024, ενώ οι τιµές των εµπορικών επισκε-
πτών έχουν παραµείνει ίδιες από το 2022. Ολα 
αυτά σηµαίνουν ότι η επόµενη διοργάνωση είναι 
πιθανό να υποδεχθεί ακόµη περισσότερους από 
τους 2.750 εκθέτες από 94 χώρες που συµµετεί-
χαν το Φεβρουάριο του 2024 µε τις ευρασιατι-
κές συνδέσεις να ενισχύονται ακόµη περισσότε-
ρα στην ASIA Fruit Logistica, η οποία έλαβε χώ-
ρα στο Χονγκ Κονγκ από 4-6 Σεπτεµβρίου.

ΠΡΟΣ ΝΕΑ ΡΕΚΟΡ ΟΔΕΥΕΙ Η ΔΙΟΡΓΑΝΩΣΗ ΤΟΥ 2025 ΤΗΣ FRUIT LOGISTICA 
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ΕΝΑ ΕΡΓΟ που αναµένεται να διπλασιά-
σει το τρέχον µέγεθος της αγοράς οπωρο-
κηπευτικών των Ηνωµένων Αραβικών Ε-
µιράτων ενώ θα περιλαµβάνει διασυνδέσεις 
µε την παγκόσµια αγορά βρίσκεται σε εξέλι-
ξη στο Ντουµπάι. Η πρωτοβουλία αποκαλύ-
φθηκε από τον σεΐχη Mohammed bin Rashid 
Al Maktoum, αντιπρόεδρο και πρωθυπουργό 
των ΗΑΕ και κυβερνήτη του Ντουµπάι, και α-

ποτελεί µέρος της στρατηγικής του εµιράτου 
για την ενίσχυση των επενδύσεων και των οι-
κονοµικών ευκαιριών. Για την ολοκλήρωσή 
του συνεργάζονται ο δήµος του Ντουµπάι και 
η DP World, παγκόσµιος ηγέτης στον τοµέα 
των logistics. Το νέο έργο θα δηµιουργήσει κα-
λύτερο επενδυτικό περιβάλλον στον τοµέα των 
τροφίµων, υποστηρίζοντας το οικονοµικό όρα-
µα του Ντουµπάι, γνωστό ως D33. Β. ΜΑΝΤΑ

ΝΑ ΕΞΑΦΑΝΙΣΤΕΙ από την αγορά κινδυνεύ-
ει η ΠΓΕ Πατάτα Νάξου µε τους παραγωγούς 
του νησιού να ζητούν µέτρα για να αντιµετω-
πιστούν τα προβλήµατα. Όπως υπογραµµίζει ο 
πρόεδρος της Ένωσης Αγροτικών Συνεταιρι-
σµών Νάξου, ∆ηµήτρης Καπούνης, η µείωση 
της παραγωγής πατάτας έχει αρνητικές επιπτώ-
σεις στην τοπική οικονοµία, καθώς αποτελεί ένα 
σηµαντικό προϊόν εξαγωγής. Προσθέτει, δε, ό-
τι η έλλειψή της από την αγορά βοηθά αρκετούς 
επιτήδειους να «βαπτίζουν» άλλες ποικιλίες ως 

Πατάτα Νάξου. «Εκτιµούµε, ότι τα αποθέµατα 
θα τελειώσουν τον Οκτώβριο. Θα δούµε, λοιπόν, 
όταν δεν υπάρχει Πατάτα της Νάξου, ότι θα υπάρ-
χει αισχροκέρδεια και νοθεία πατάτας», τονίζει.
Ο αγροτοκτηνοτροφικός κόσµος της Νάξου ζη-
τά άµεσα µέτρα για την αντιµετώπιση του προ-
βλήµατος, µε τον ∆. Καπούνη να προτείνει να 
προστεθεί στον βιολογικό καθαρισµό του ∆ή-
µου «µια τριτοβάθµια επεξεργασία, ώστε να 
γυρίζει το νερό πίσω και να εµπλουτίζεται ο υ-
δροφόρος ορίζοντας». Επιπλέον, η έλλειψη νε-
ρού επηρεάζει και άλλες καλλιέργειες µε απο-
τέλεσµα να µειώνεται η συνολική αγροτική πα-
ραγωγή του νησιού. Γ. ΡΟΥΠΑΣ

ΓΟΝΙ∆ΙΟ που υπόσχεται να εξαφανίσει τον ιό της 
καστανής ρυτίδωσης τοµάτας (ToBRFV) φέρνει η 
ολλανδική Enza Zaden και το ενσωµατώνει σε ό-
λες τις κατηγορίες, επεκτείνοντας τη σειρά των 
ανθεκτικών ποικιλιών της µε νέες προσθήκες, ό-
πως οι Fraser Paradise και Icaria. «Το γονίδιο Tm-
22 έχει καθιερωθεί εδώ και χρόνια ως το πλέον 
αποτελεσµατικό για την προστασία από τους γνω-
στούς ιούς της τοµάτας», εξηγεί ο ο Martijn van 
Stee, ∆ιευθυντής Εκτροφής Καλλιεργειών της 

Enza Zaden, τονίζοντας ότι η εταιρεία του έχει ε-
πιτύχει πρόοδο εισάγοντας το συγγενικό γονίδιο 
HREZ σε έναν αυξανόµενο αριθµό νέων ποικιλι-
ών. Όπως διευκρινίζει, ένα από τα ζητήµατα που 
απασχολούσαν τους γενετιστές ήταν το ενδεχό-
µενο το ανθεκτικό γονίδιο, το οποίο προέρχεται 
από άγριο υλικό τοµάτας, να εισαγάγει ανεπιθύ-
µητα χαρακτηριστικά στις εµπορικές ποικιλίες, ό-
µως κατάφεραν να το αποµονώσουν και να δια-
χειριστούν την ανάπτυξη. Β. ΜΑΝΤΑ

ΣΤΟ ΝΤΟΥΜΠΑΙ Ο ΜΕΓΑΛΥΤΕΡΟΣ ΚΟΜΒΟΣ 
ΕΜΠΟΡΙΑΣ ΦΡΟΥΤΟΛΑΧΑΝΙΚΩΝ ΣΤΟΝ ΚΟΣΜΟ

Σε κίνδυνο λόγω 
λειψυδρίας η ΠΓΕ 
Πατάτα Νάξου

ΝΕΟ ΓΟΝΙΔΙΟ ΚΑΤΑ ToBRFV ΑΠΟ ΤΗΝ ΕΝΖΑ ZADEN
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ΜΑΖΙ YARA ΚΑΙ 
PEPSICO ΓΙΑ 
ΛΙΓΟΤΕΡΟ ΑΝΘΡΑΚΑ

ΕΩΣ ΚΑΙ 165.000 ΤΟΝΟΥΣ λιπασµάτων ε-
τησίως έως το 2030 προβλέπεται να προ-
µηθεύει η Yara στην PepsiCo Europe, ό-
πως προϋποθέτει η µακροπρόθεσµη συ-
νεργασία που ανακοίνωσαν στις 16 Ιουλί-
ου. Κοινός στόχος των δύο εταιρειών να 
παράσχουν στους Ευρωπαίους αγρότες 
προϊόντα λίπανσης, συµβουλές και ψηφι-
ακά εργαλεία που θα βοηθήσουν στην α-
ποµάκρυνση του άνθρακα από την αλυ-
σίδα αξίας των τροφίµων. Η συνεργασία, 
η οποία θα βοηθήσει στην προώθηση α-
ναγεννητικών γεωργικών πρακτικών, θα 
περιλαµβάνει περίπου 1.000 αγροκτήµα-
τα, που θα καλύπτουν συνολικά 1.280.000 
στρέµµατα σε όλη την ΕΕ και το Ηνωµέ-
νο Βασίλειο. Οι προσπάθειες θα επικε-
ντρωθούν αρχικά στις πατάτες, µια βασι-
κή καλλιέργεια για την PepsiCo, και στη 
συνέχεια θα επεκταθούν σε άλλες καλλι-
έργειες όπως η βρώµη και το καλαµπόκι. 
Αυτό το εγχείρηµα υπογραµµίζει την κοι-
νή δέσµευση των εταιρειών για την οικο-
δόµηση ενός πιο βιώσιµου συστήµατος 
τροφίµων σύµφωνα µε τους κλιµατικούς 
στόχους της ΕΕ. Παράλληλα, θα υποστη-
ρίξει τους αγρότες κατά τη διάρκεια των 
εξόδων µετάβασης, διασφαλίζοντας ότι 
δεν θα επηρεαστούν αρνητικά τα µέσα δι-
αβίωσής τους. ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΜΑΝΤΑ

ΣΤΟ ΝΤΟΥΜΠΑΙ 
ΤΟ ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΡΟΔΙ  
ΜΕΣΩ ΤΟΥ ΑΣΟΠ  
ΑΓ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΔΡΑΜΑΣ
ΝΑ ΕΚΠΡΟΣΩΠΗΣΕΙ την Ελλάδα και την Ε.Ε. στα 
Η.Α.Ε. και τη Σαουδική Αραβία σε ευρωπαϊκό 
πρόγραµµα προώθησης αγροτικών προϊόντων, 
στην κατηγορία των υψηλής ποιότητας βιολο-
γικών προϊόντων επιλέχθηκε ο ΑΣΟΠ Αγ. Αθα-
νασίου ∆ράµας. «Η Ελλάδα που παράγει είναι ε-
δώ.  Ως ΑΣΟΠ Αγ. Αθανασίου ∆ράµας - Το Ελλη-
νικό Ρόδι συνεχίζουµε σταθερά  προσηλωµένοι 
στο τρίπτυχο: Ελληνικά,  Συνεταιριστικά,  Υψηλής 
ποιότητας και µεγάλης διατροφικής αξίας 100% 
φυσικός χυµός ροδιού», αναφέρει σε σχετική α-
νακοίνωσή του ο ΑΣΟΠ.

ΥΠΟΧΡΕΩΤΙΚΗ Η ΦΥΤΕΥΣΗ 
ΔΕΝΤΡΩΝ ΠΕΡΙΜΕΤΡΙΚΑ 
ΤΩΝ ΦΩΤΟΒΟΛΤΑΪΚΩΝ

ΜΕ ΑΠΟΦΑΣΗ του υπουργού Περιβάλλοντος 
Θεόδωρου Σκυλακάκη καθορίστηκαν οι πα-
ράµετροι της υποχρεωτικής δεντροφύτευ-
σης στις περιµετρικές ζώνες ή και στο εσω-
τερικό των φωτοβολταϊκών σταθµών. Μετα-
ξύ αυτών των παραµέτρων είναι τα χαρακτη-
ριστικά των φυτών (όπως το είδος και το ύ-
ψος τους), οι αποστάσεις από τα στοιχεία της 
εγκατάστασης, η διαδικασία έγκρισης και ε-
λέγχου, µε αυτοψία και οι κυρώσεις σε περί-
πτωση µη τήρησης της υποχρέωσης φύτευ-
σης. Μεταξύ άλλων προβλέπεται ότι τα ελά-
χιστα ύψη δέντρων και θάµνων καθορίζονται 
στα 10 µ. για µεγάλα και µεσαία έργα, περι-
λαµβάνοντας µεταξύ άλλων, είδη όπως η α-
µυγδαλιά, η ελιά, η δαµασκηνιά, η χαρουπιά 
κ.ά., ενώ στα µικρά έργα το ελάχιστο ύψος εί-
ναι 8 µέτρα. ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΜΑΝΤΑ
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∆ηµήτρης Κουρέτας, καθηγητής 
Βιοχηµείας και Βιοτεχνολογίας 
στο Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας

PREMIUM BRAND 
VELVITA GOLD ΑΠΟ 
ΤΟΝ ΑΣΕΠΟΠ ΒΕΛΒΕΝΤΟΥ

ΠΟΙΚΙΛΙΕΣ που προσφέρουν σταθερή ποιότη-
τα και γεύση από τον Ιούνιο έως τον Σεπτέµ-
βριο επέλεξε ο ΑΣΕΠΟΠ Βελβεντού για το νέο 
premium brand Velvita Gold, το οποίο παρουσι-
άστηκε σε µια ειδική εκδήλωση στις αρχές Ιου-
λίου στην Κεντρική Λαχαναγορά του Ρέντη, ό-
που ο Συνεταιρισµός διατηρεί και υποκατάστη-
µα, παρουσία εκπροσώπων του λιανεµπορίου, 
χονδρεµπόρων, της ΕΘΕΑΣ, του ΥΠΑΑΤ και ρο-
δακινοπαραγωγών - µελών. Υπό τον συντονι-
σµό του Χρήστου Κατσάνου (Tropos Branding), 
ο πρόεδρος του ΑΣΕΠΟΠ Βελβεντού, Νίκος 
Κουτλιάµπας, και ο σύµβουλος γεωπόνος, ∆η-
µήτρης Βακάµης, µίλησαν για τα Velvita Gold, 
σηµειώνοντας ότι έχουν φυτευτεί πάνω από 
1.000 στρέµµατα µε τις νέες ποικιλίες Extreme 
της Viveros Provedo SA, που προέρχονται α-
πό την Ισπανία και περιλαµβάνουν έξι ποικιλί-
ες ροδάκινων, έξι νεκταρινιών και µία λευκό-

σαρκου νεκταρινιού, για τις οποίες χρειάστηκαν 
τρία χρόνια για να επιλεγούν και άλλα πέντε για 
να καλλιεργηθούν. Σηµειώνεται ότι η συµφωνία 
υπογράφηκε στην έκθεση Fruit Attraction στη 
Μαδρίτη το 2018 και προβλέπει την αποκλει-
στική παραχώρηση προς καλλιέργεια και εκ-
µετάλλευση για Ελλάδα και Κύπρο των ποικι-
λιών µε παραγωγή 27.000 τόνους ετησίως, σε 
συνεργασία µε συµβεβληµένους παραγωγούς. 
Όπως αναφέρθηκε, το νέο προϊόν Velvita Gold 
διατέθηκε σε πρώτη φάση από την Κεντρική 
Λαχαναγορά του Ρέντη και στη συνέχεια από το 
νέο υποκατάστηµα στη Λαχαναγορά της Θεσ-
σαλονίκης και σε επιλεγµένα σούπερ-µάρκετ. 
Όπως µάλιστα εξήγησε ο γεωπόνος, ∆ηµήτρης 
Βακάµης, «αυτό το ροδάκινο ωριµάζει λίγες ηµέ-
ρες ακόµα πάνω στο δέντρο και γι’ αυτό κερδί-
ζει λίγο παραπάνω σε αρώµατα, σε σάκχαρα, σε 
γευστικά χαρακτηριστικά και χυµούς». Γ. ΠΑΝΑΓΟΣ

Σύµφωνα µε τους ανθρώπους του 
ΑΣΕΠΟΠ Βελβεντού το Velvita Gold 
είναι το νόστιµο ροδάκινο όπως το 
θυµούνται οι παλιοί.
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ΕΡΓΑΛΕΙΑ ΓΙΑ ΝΕΑ «ΕΞΥΠΝΑ» ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΑ  

ΜΕ ΤΗ ΣΤΗΡΙΞΗ της ΕΕ και του προγράµµατος 
Erasmus+, Knowledge Alliances 2020, και υ-
πό την καθοδήγηση του Πανεπιστηµίου Πατρών, 
το έργο «Next Generation Training on Intelligent 
Greenhouses (NEGHTRA)» παρέχει στους ενδια-
φερόµενους αγρότες τα εργαλεία και τις γνώσεις 
που χρειάζονται για να µετατρέψουν τα θερµο-
κήπιά τους σε µονάδες υψηλής τεχνολογίας. Το 
NEGHTRA, στοχεύει στην ανάπτυξη ενός προ-
σαρµόσιµου και ευέλικτου συστήµατος δια βίου 

µάθησης, εξασφαλίζοντας υψηλή ποιότητα και α-
ποτελεσµατική διδασκαλία. Το εκπαιδευτικό υλι-
κό είναι διαθέσιµο σε επτά γλώσσες όσον αφο-
ρά τους αγρότες και στα αγγλικά για τους φοιτη-
τές και λοιπούς ενδιαφερόµενους.  Είναι ευρέως 
προσβάσιµο µέσω της ηλεκτρονικής πλατφόρ-
µας εκπαίδευσης https://learn.neghtra.eu/, ενώ 
υποστηρίζεται από εργαλεία εικονικής πραγµατι-
κότητας, εκπαιδευτικά βίντεο, παρουσιάσεις βέλ-
τιστων πρακτικών κ.λπ. Γ. ΡΟΥΠΑΣ

ΚΟΝΔΥΛΙΑ ΠΑΑ ΓΙΑ 
ΑΝΑΔΙΑΡΘΡΩΣΗ ΣΤΑ 
ΠΑΡΑΜΟΡΦΩΜΕΝΑ 
ΠΥΡΗΝΟΚΑΡΠΑ
ΕΚΘΕΤΙΚΗ είναι η εξάπλωση της ίωσης που 
παραµορφώνει τα φρούτα στις καλλιέρ-
γειες των πυρηνοκάρπων. Επίσηµα στοι-
χεία, που συγκέντρωσε η ΕΘΕΑΣ, στην ηλε-
κτρονική πλατφόρµα που λειτούργησε για 
το λόγο αυτό, έδειξαν πως έως και τις 2 Σε-
πτεµβρίου, οπότε και εξέπνευσε η προθε-
σµία υποβολής δηλώσεων, η προσβληθεί-
σα έκταση προσέγγιζε τα 27.000 στρέµµα-
τα σε 4 νοµούς, όταν πριν ένα τρίµηνο, γινό-
ταν λόγος για «το πολύ 5.000 στρέµµατα».
Στην ψηφιακή πλατφόρµα, δηλώθηκαν 
26.731 στρέµµατα, κυρίως µε συµπύρηνα 
και επιτραπέζια ροδάκινα και νεκταρίνια, 
ενώ υπάρχουν και λίγα κρούσµατα σε βε-
ρίκοκα και δαµάσκηνα, τα οποία αντιστοι-
χούν σε 5.094 αγροτεµάχια και ανήκουν 
σε 1.762 αγρότες. Το 80% προσβολών α-
φορά σε κτήµατα χωροθετηµένα στην ΠΕ 
Πέλλας και ακολουθούν η Ηµαθία, η Λάρι-
σα και η Φλώρινα. Επόµενο βήµα είναι τα 
στοιχεία να διαβιβαστούν στο υπουργείο 
Αγροτικής Ανάπτυξης, ώστε να βρεθούν 
τα κονδύλια και να «τρέξει» ένα πρόγραµ-
µα αναδιάρθρωσης των ποικιλιών. «Στό-
χος είναι να εξασφαλιστούν κάποια χρή-
µατα από το ΠΑΑ, υπολογίζουµε πάνω α-
πό 20 εκατ. ευρώ, για να εφαρµοστεί ένα 
πρόγραµµα αναδιάρθρωσης. Θα χρειαστεί 
τροποποίηση του ΠΑΑ και να ανάψουν το 
πράσινο φως κι οι Βρυξέλλες», σηµειώνει 
ο Χρήστος Γιαννακάκης, αντιπρόεδρος της 
ΕΘΕΑΣ και πρόεδρος της ∆ιεπαγγελµατι-
κής Πυρηνοκάρπων Λ. ΛΙΑΜΗΣ

Σε εξέλιξη βρίσκεται η έρευνα στο Μπε-
νάκειο για την ταυτοποίηση του ιού.

EI∆ΗΣΕΙΣ ΝΕΑ
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Y πογραφή πήρε το νέο θεσµικό πλαίσιο για 
5ετείς δεσµεύσεις στα πλαίσια του προ-
γράµµατος Κοµφούζιο, µε το ποσό ανά 

στρέµµα να αυξάνεται σηµαντικά σε σχέση µε 
την περασµένη περίοδο και να φτάνει τα 122 ευ-
ρώ, ενώ προστίθενται στις επιλέξιµες καλλιέρ-
γειες τα εσπεριδοειδή και προβλέπονται πριµ για 
νέους εχθρούς στα αµπέλια. Πλέον, αυτό που α-
ποµένει, είναι η δηµοσίευση της πρόσκλησης µε 
τις εντάξεις να πραγµατοποιούνται σύµφωνα µε 
τις εκτάσεις που έχουν δηλωθεί στο ΟΣ∆Ε 2024. 

Τιµολόγια µε ηµεροµηνία έως 15 Οκτωβρίου 
για τις φεροµονικές παγίδες
Επισηµαίνεται πως το πρώτο έτος εφαρµογής 
είναι το φετινό, ως εκ τούτου, οι δικαιούχοι θα 
πρέπει να αναµένουν προκαταβολή 80% του πο-
σού µέσα στο ∆εκέµβριο (βλ. πίνακα για τα νέα 
ποσά ενίσχυσης). Τα παραστατικά για την αγορά 
φεροµονικών σκευασµάτων φέτος θα πρέπει να 
έχουν εκδοθεί έως 15 Οκτωβρίου 2024.  

Κριτήρια επιλεξιµότητας εκµετάλλευσης
Τα αιτούµενα προς ένταξη αγροτεµάχια πρέπει 
να είναι δηλωµένα στην πλέον πρόσφατη Ενιαία 
Αίτηση Ενίσχυσης (ΕΑΕ) του υποψηφίου, µε ε-
πιλέξιµη για τη δράση καλλιέργεια. 
Αµπελώνες υπό αναδιάρθρωση στους οποίους 
έχει ήδη υλοποιηθεί αναφύτευση και οι οποίοι 
είναι δηλωµένοι ως αµπελώνες για παραγωγή 
οίνου στην πλέον πρόσφατη ΕΑΕ του υποψηφί-
ου, είναι επιλέξιµοι για ένταξη στη δράση.
Αγροτεµάχια τα οποία είναι ενταγµένα στο πλαί-
σιο του Υποµέτρου 8.1 «∆άσωση και δηµιουρ-
γία δασικών εκτάσεων» του ΠΑΑ 2014-2022 
(ανειληµµένες υποχρεώσεις του Μέτρου 221 
«∆άσωση γεωργικών γαιών» του ΠΑΑ 2007-
2013), είναι επιλέξιµα για ένταξη στη δράση.

Συνδυασµός µε οικολογικά σχήµατα
Aγροτεµάχια που είναι ενταγµένα στο πλαί-
σιο του Μέτρου Κοµφούζιο δεν δύνανται να 
δηλωθούν στo ΟΣ∆Ε µε οικολογικό πρό-
γραµµα (ecoschemes) το οποίο είναι µη 
συµβατό µε τη σχετική δράση. Οι δράσεις 
οικολογικών σχηµάτων µε τις οποίες συν-
δυάζεται το Κοµφούζιο είναι οι εξής:

■∆ράση 4: Εφαρµογή κοµπόστ στις δεν-
δροκαλλιέργειες.
■∆ράση 6: Ψηφιακή εφαρµογή. Περιλαµβά-
νει τις εξής υποδράσεις: i) Κοµφούζιο: Αφο-
ρά µόνο το αµπέλι. Μπορεί ένας αµπελουρ-
γός να µπει στο Κοµφούζιο του ΠΑΑ για τον 
ψευδόκκοκο και να συνεχίζει να επιδοτείται 
από το Κοµφούζιο των eco-schemes  για 
παγίδες που αφορούν την ευδεµίδα. ii)Ε-
ξαπόλυση ωφέλιµων αρπακτικών εντόµων 
και ακάρεων. iii)Ειδική Θρέψη στις δέντρα. 
iv) Μηχανική ζιζανιοκτονία και κάλυψη µε 
φυτικά υλικά εδαφοκάλυψης (mulch) v) 
Πολλαπλά καλοκαιρινά κλαδέµατα για οπω-
ρώνες χωρίς όψιµη φρέσκια βλάστηση.
■∆ράση 8: ∆ιατήρηση και βελτίωση καλλι-
εργειών σε εκτάσεις µε αναβαθµίδες.

ΘΕΣΜΙΚΑΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ 
ΚΟΜΦΟΥΖΙΟ

ΜΕΣΑ ΣΤΟΝ ΟΚΤΩΒΡΙΟ ΑΝΑΜΕΝΕΤΑΙ ΝΑ ΑΝΟΙΞΕΙ Η ΠΡΟΣΚΛΗΣΗ ΥΨΟΥΣ 60 ΕΚΑΤ. ΕΥΡΩ KAI
ΣΤΡΕΜΜΑΤΙΚΗ ΕΠΙ∆ΟΤΗΣΗ ΠΟΥ ΜΠΟΡΕΙ ΝΑ ΦΤΑΣΕΙ ΤΑ 122 ΕΥΡΩ ΑΝΑ ΣΤΡΕΜΜΑ. ΕΩΣ 15 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ
ΤΟ ΚΟΨΙΜΟ ΤΙΜΟΛΟΓΙΩΝ ΓΙΑ ΤΙΣ ΦΕΡΟΜΟΝΙΚΕΣ ΠΑΓΙ∆ΕΣ     TΟΥ ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΟΝΤΟΝΗ

ΤΟ ΜΕΤΡΟ  
ΘΑ ΔΙΑΘΕΤΕΙ  
ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟ 
60 ΕΚΑΤ. ΕΥΡΩ

ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑ

2 πρώτα έτη 3 επόµενα έτη

67,5

60,9

56,1

109,2

103,4

99,3

73,6

85,8

73,9

122,8

120,1

111,7

ΚΟΜΦΟΥΖΙΟ 

(ΕΥΡΩ/ΣΤΡΕΜΜΑ)

Ρ

Κ Κ

Σηµειώνεται πως απαιτείται προσοχή καθώς οι δεσµεύσεις είναι 5ετείς, κάτι που σηµαίνει πως το 
αγροτεµάχιο δεν µπορεί να απελευθερωθεί πρόωρα για να επιλέξει κάποια δράση  eco-scheme (όπου 
υπάρχει ασυµβατότητα) που ίσως συµφέρει περισσότερο τον παραγωγό  τα επόµενα χρόνια. 

ΕΩΣ 122 ΕΥΡΩ ΤΟ ΠΡΙΜ  
ΓΙΑ ΤΟ 5ΕΤΕΣ ΚΟΜΦΟΥΖΙΟ
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ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ ΑΚΤΙΝΙ∆ΙΟΠΡΟΪΟΝΤΑ ΚΕΡΑΣΙ

ΚΙΤΡΙΝΟ ΑΚΤΙΝΙΔΙΟ  
ΑΥΞΑΝΕΙ ΣΤΡΕΜΜΑΤΑ ΜΕ 
ΤΟ ΜΠΟΛΙ ΤΟΥ ΠΡΑΣΙΝΟΥ 

Ε∆Ω ΚΑΙ ΜΙΑ ΠΕΝΤΑΕΤΙΑ ΤΟ ΚΙΤΡΙΝΟΣΑΡΚΟ ΑΚΤΙΝΙ∆ΙΟ ΚΕΡ∆ΙΖΕΙ 
ΣΕ ΕΤΗΣΙΑ ΒΑΣΗ  ΜΕΡΙ∆ΙΟ ΑΠΟ ΤΗΝ ∆ΙΕΘΝΗ ΑΓΟΡΑ 

 ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ ΓΙΑΝΝΗΣ ΡΟΥΠΑΣ
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Μέρες δόξας καταγράφει η καλλιέργεια 
των ακτινιδίων στην Ελλάδα, µε την ε-
γκατάστασή της να επεκτείνεται πλέον 

σε αρκετές περιοχές και την ποικιλιακή της σύν-
θεση να περιλαµβάνει πράσινα, κίτρινα και κόκ-
κινα ακτινίδια. 
Έτσι, µετά την Πιερία που φαίνεται να είναι αυτή 
που κράτησε ζωντανή την καλλιέργεια των ακτι-
νιδίων στην Ελλάδα και την περιοχή του Νέστου 
(Καβάλα - Ξάνθη) που κινήθηκε δραστήρια, ειδικά 
στη δεύτερη φάση ανάπτυξης της καλλιέργειας α-
κτινιδίων στην Ελλάδα, σήµερα τον τόνο των εξε-
λίξεων φαίνεται να δίνει η ∆υτική Ελλάδα (από το 
Μεσολόγγι µέχρι την Άρτα), ενώ ενδιαφέρουσα εί-
ναι η κινητικότητα που καταγράφεται και στο ∆έλ-

τα του Πηνειού, µετά την Κοιλάδα των Τεµπών στα 
Βόρεια του νοµού Λάρισας. 
Το στραβοπάτηµα των Ιταλών, λόγω της ασθένει-
ας Moria, κατά την τελευταία 12ετία, φαίνεται πως 
έδωσε µια πραγµατική ευκαιρία στα ελληνικά α-
κτινίδια να βρουν θέση στις διεθνείς αγορές και 
να προσελκύσουν νέο αίµα στην καλλιέργεια. Βε-
βαίως, όπως µε κάθε εγχείρηµα στην πρωτογενή 
παραγωγή και ακόµα περισσότερο στις πολυετείς 
καλλιέργειες, χρειάζεται µεγάλη προσοχή. Εκτός 
από τις οικονοµικές αποδόσεις µε βάση τη σηµε-
ρινή εικόνα αγοράς του προϊόντος, οι καλλιεργη-
τές οφείλουν να εξετάζουν ενδελεχώς, τα πιστο-
ποιητικά φυτοϋγείας του πολλαπλασιαστικού υλι-
κού, τις καταναλωτικές τάσεις, τις εξελίξεις σε ε-

πίπεδο ποικιλιών, τα εδαφολογικά χαρακτηριστι-
κά και το µικροκλίµα της κάθε περιοχής. Στην Κα-
βάλα, για παράδειγµα, οι ειδικοί εκτιµούν ότι δεν 
µπορεί να υποστηριχθεί καλλιεργητικά µε επιτυ-
χία το κόκκινο ακτινίδιο, σε αντίθεση µε την περι-
οχή του Αγρινίου, όπου τα αποτελέσµατα δείχνουν 
να είναι θεαµατικά. 
Μ’ αυτή την έννοια, η τιµή διάθεσης του προϊόντος 
στις διεθνείς αγορές δεν µπορεί να είναι το µονα-
δικό κριτήριο για την επιλογή µιας ποικιλίας. Α-
παιτείται βαθύτερη έρευνα, στενή συνεργασία µε 
τους κατόχους της ποικιλίας (δικαιώµατα χρήσης) 
και φυσικά οµαδικό πνεύµα που θα δίνει λύσεις σε 
θέµατα καλλιεργητικής φροντίδας και δικτύωσης 
για τη διάθεση του προϊόντος στην αγορά.       

Μετά την επιτυχηµένη πορεία της 
καλλιέργειας πράσινου ακτινιδίου 
επί ελληνικού εδάφους, είναι 
ισχυρή πλέον η παρουσία και 
των κίτρινων ποικιλιών, ενώ 
τα πρώτα τους βήµατα κάνουν 
και οι κόκκινες, αµφότερες 
υποσχόµενες σηµαντικά 
υψηλότερο εισόδηµα για τον 
παραγωγό.

ΚΙΤΡΙΝΟ

ευρώ/κιλό

     διπλάσια  
τιµή από 
το πράσινο

3,50*
ΚΟΚΚΙΝΟ

ευρώ/κιλό
>4,5

*εκτίµηση

~~
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ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ ΑΚΤΙΝΙ∆ΙΟ

Με κίτρινο ακτινίδιο στην αγορά η Ζευς
Tην εµπορική διάθεση των δύο ποικιλιών κίτρινου 
ακτινιδίου «Kikoka», οι οποίες είναι ανθεκτικές στις 
καιρικές συνθήκες, καθότι δεν απαιτούν µεγάλη συ-
γκέντρωση ωρών ψύχους, ξεκίνησε φέτος η Ζευς 
Ακτινίδια. Όπως αναφέρει ο γενικός διευθυντής της 
Ζευς, Ζήσης Μανώσης, «πρόκειται για δύο ποικιλί-
ες, η µία πρώιµη µε δυνατότητα παραµονής σε ψυ-
κτικούς θαλάµους για 90 ηµέρες, η οποία συγκοµί-
ζεται στα µέσα Σεπτεµβρίου, και η δεύτερη πιο όψι-
µη µε δυνατότητα συντήρησης στα ψυγεία για πέ-
ντε µήνες, η οποία συγκοµίζεται ένα µήνα αργότε-
ρα». Πρόκειται για την αρχή του εγχειρήµατος καθό-
τι τα δικαιώµατα αυτών των ποικιλιών ανήκουν στην 
New Kiwi Plant, η οποία το 2008 συνήψε συνεργα-
σία µε το Πανεπιστήµιο του Ούντινε για να ξεκινήσει 
έρευνα γι’ αυτές. Σηµειώνεται ότι µέτοχος της New 
Kiwi Plant είναι και η Ζευς, ενώ η Rivoira έχει α-
ναλάβει την εµπορική διάθεση των ποικιλιών πα-
γκοσµίως και σε αποκλειστικότητα. «Οι τιµές διάθε-
σης στην αγορά είναι διπλάσιες από το πράσινο, κα-
θώς ανέρχονται σε 3,50-3,80 ευρώ το κιλό», εξηγεί 
ο κ. Μανώσης. Ως προς την πρόοδο της καλλιέργειας 
των κίτρινων ποικιλιών έχουν φυτευτεί από τη Ζευς 
έως και πέρυσι 360 στρέµµατα από τα 3.100 στρέµ-
µατα που διατηρεί συνολικά στα ακτινίδια. Το πλάνο 
είναι έως και το 2033 να φτάσει τα 1.500 στρέµµατα 
και από τις δύο ποικιλίες µε την εταιρεία να καλεί ό-
σους παραγωγούς ενδιαφέρονται για την καλλιέργεια 
να επικοινωνήσουν µαζί της. Σηµειώνεται ότι η Ζευς 
συµµετέχει σε ένα κοινό club παραγωγών από χώ-
ρες του κόσµου, όπου στόχος είναι να διαθέτουν όλοι 
πέρα από κοινό brand, κοινά πρωτόκολλα παραγω-
γής και να προσφέρεται το προϊόν για όλο το χρόνο.

H Cool Kiwi προσεγγίζει τον ΑΣ 
Εκµεταλλεύσεως Ακτινιδίων Άρτας
Παραγωγική παρουσία στην Ελλάδα, µε έµφαση στα 

κίτρινα ακτινίδια, στο πλαίσιο ενός ευρύτερου στρα-
τηγικού σχεδιασµού, µε παγκόσµια εµβέλεια, που 
αποσκοπεί στο να δηµιουργήσει το «αντίπαλον δέ-
ος» της νεοζηλανδικής «Zespri», φέρεται να δρο-
µολογεί η ισπανική «Cool Kiwi». Για την υλοποίηση 
των σχεδίων τους στη χώρα µας, οι Ίβηρες από ό,τι 
φαίνεται έχουν επιλέξει το µοντέλο της εξαγοράς υ-
φιστάµενου παίκτη, καθώς οι πληροφορίες αναφέ-
ρουν πως ήδη έχει προσεγγίσει, ως πρώτο στόχο, 
τον ΑΣ Εκµεταλλεύσεως Ακτινιδίων Άρτας.
Οι διαπραγµατεύσεις είναι προχωρηµένες σε µε-
γάλο βαθµό, σε σηµείο ώστε να έχουν ανταλλαχθεί 
και σχέδια συµφωνητικών για την εξαγορά, µε το 
τίµηµα για τις εγκαταστάσεις της οργάνωσης, κα-

ΣΤΗΝ ΕΛΛΑ∆Α 2.100 ΣΤΡΕΜΜΑΤΑ ΜΕ ΚΙΤΡΙΝΑ JINGOLD
Η Jingold, κορυφαία ιταλική εταιρεία στην παραγωγή και 
εµπορία ακτινιδίων εξαιρετικής ποιότητας, έχει παρουσία στην 
Ελλάδα από το 2021 µε τη θυγατρική της, µε εξειδικευµένο 
προσωπικό για τεχνική βοήθεια και ποιοτικό έλεγχο. Στη 
Ελλάδα,  ο Όµιλος έχει ήδη φυτείες περίπου 210 εκταρίων και 
συνεργάζεται µε πέντε τοπικές εταιρείες-ανάδοχους: Στόχος σε 
αυτή τη στρατηγική περιοχή της Μεσογείου είναι η προµήθεια 
επώνυµου πράσινου ακτινιδίου Jingold για ευρωπαϊκές και ξένες 
αγορές και η παραγωγή των καινοτόµων κιτρινόσαρκων και κοκκινόσαρκων 
ποικιλιών της. Ιδιαίτερα κατάλληλη για την παραγωγή πράσινου ακτινιδίου, 

η Ελλάδα αποδεικνύεται στην πραγµατικότητα στρατηγική περιοχή 
για την ανάπτυξη των ποικιλιών Jintao & Jinyan της Jingold. 
Η χρονιά που πέρασε, σηµατοδοτεί την πρώτη συγκοµιδή των 
κιτρινόσαρκων ποικιλιών στην Ελλάδα και οδήγησε σε εξαιρετικά 
εµπορικά αποτελέσµατα. «Τα πρώτα περιβόλια που φυτεύτηκαν 
το 2021-22 έδωσαν τους πρώτους καρπούς» λέει ο γενικός 

διευθυντής της Jingold Greece, Κωνσταντίνος Χονδρούδης. 
«Πρόσφατα έχουµε αυξήσει τον στόχο καλλιεργειών µε κίτρινο 

ακτινίδιο για το Βόρειο ηµισφαίριο, από 2.150 σε 3.000 εκτάρια και η Ελλάδα 
από αυτή την άποψη είναι ένας σηµαντικός εταίρος για την ανάπτυξη».

Ζήσης Μανώσης, γενικός διευθυντής της Ζευς

Τα υψηλά brix και το χρώµα ελκύουν τους καταναλωτές στο κιτρινόσαρκο ακτινίδιο.
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Κλέαρχος Σαραντίδης, γενικός διευθυντής  
της ΕΑΣ Καβάλας

τά τις ίδιες πηγές, να έχει προσδιοριστεί στα 2,3 ε-
κατ. ευρώ, αλλά η τελική συµφωνία, για την ώρα, 
να «σκοντάφτει» σε κάποιους από τους όρους για 
τον τρόπο µε τον οποίο θα κυλήσει µετέπειτα η συ-
νεργασία των δύο πλευρών.

Στην Καβάλα 500 στρέµµατα Soreli
∆ιαφοροποίηση που θα φέρει όλες τις νέες τά-
σεις σε διεθνές επίπεδο στη δική µας αγορά επι-
χειρεί η ΕΑΣ Καβάλας, η οποία τρέχει ένα πλάνο 
εγκατάστασης 500 στρεµµάτων στα κίτρινα ακτι-
νίδια ποικιλίας Soreli, επιδοτώντας και παροτρύ-
νοντας τους παραγωγούς να στραφούν αποφασι-
στικά προς τα κει, ακούγοντας την τάση της αγο-
ράς. Το κιτρινόσαρκο ακτινίδιο εδώ και µια πε-
νταετία κερδίζει σε ετήσια βάση µερίδιο από τη 
διεθνή αγορά, όπως εξηγεί στo Fresher ο γενικός 
διευθυντής της ΕΑΣ Καβάλας, Κλεαρχος Σαραντί-
δης. Για την ώρα, στο κάλεσµα της Ένωσης έχουν 
ανταποκριθεί τρεις δραστήριοι παραγωγοί, εγκα-
θιστώντας 100 περίπου στρέµµατα Soreli, αν και 
αναµένεται σύντοµα να ακολουθήσουν κι άλλοι.  

Η προτίµηση από παιδιά και γυναίκες για τα κί-
τρινα ακτινίδια έχει καταγραφεί από το 2019-20, 
καθώς τα υψηλά brix και το κίτρινο χρώµα ελκύ-
ουν τις προαναφερόµενες κατηγορίες καταναλω-
τών, οι οποίες είναι επίσης διατεθειµένες να το 
πληρώσουν και καλύτερα στο ράφι συγκριτικά µε 
το συµβατικό πράσινο.

Νέος Συνεταιρισµός στο Αγρίνιο 
Νέο συνεταιρισµό, µε το όνοµα Αγροτικός Συνεται-
ρισµός Παραγωγής Ακτινιδίων Αγρινίου, συνέστη-
σαν το περσινό καλοκαίρι ο πρόεδρος της ΕΑΣ Α-
γρινίου, Θωµάς Κουτσουπιάς, ο πρώην διευθυντής 
Αγορών της ΑΒ Βασιλόπουλος, ∆ηµήτρης Πρί-
ντζιος, κι ο Αυστραλός παραγωγός µε τεχνογνω-
σία στο κίτρινο και κόκκινο ακτινίδιο, µε την ονο-
µασία Kάλουµ Κέιλ, καθώς και παραγωγοί της πε-
ριοχής. Σκοπός η φύτευση συνολικά 1.000 στρεµ-
µάτων µε κόκκινο και κίτρινο ακτινίδιο της Jingold 
τα επόµενα τέσσερα χρόνια, µε την πλήρη παρα-
γωγή να βγαίνει το 2031 στην αγορά και τη δια-
λογή και τυποποίηση να πραγµατοποιούνται στο 
εργοστάσιο της Alfa Greek Fruits, εταιρείας συµ-
φερόντων της ΕΑΣ Αγρινίου. Σηµειώνεται ότι ήδη ο 
Θωµάς Κουτσουπιάς διατηρεί περί τα 1.500 στρέµµα-
τα για την καλλιέργεια ακτινιδίων, εκ των οποίων ή-
δη διατίθενται ποσότητες κόκκινου και κίτρινου ακτι-
νιδίου στην αγορά, ενώ επιπλέον ποσότητες θα διατί-
θενται το επόµενο διάστηµα µε την ωρίµανση και α-
νάπτυξη των δέντρων.
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ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ ΑΚΤΙΝΙ∆ΙΟ

Ανοδική τάση στη νέα εµπορική σεζόν φαίνεται να δι-
αµορφώνουν οι συνθήκες τόσο καλλιεργητικά, όσο 
και εµπορικά, για τον «πράσινο» ελληνικό χρυσό, ό-
πως έχει αρχίσει να αποκαλείται πλέον το ακτινίδιο, 
λόγω της διαρκώς αυξανόµενης βαρύτητας που έχει 
στον πρωτογενή τοµέα και στο εξαγωγικό «µπουκέ-
το» τροφίµων. Μετά την ιδιαίτερα ικανοποιητική σε-
ζόν του 2023 - 2024 το ελληνικό ακτινίδιο κοιτάει 
ψηλότερα, αντιµετωπίζοντας όµως ξανά τον κίνδυνο 
της δυσφήµισης από τις παράνοµες κοπές.
«Η Χιλή δεν µπόρεσε να στείλει ακτινίδια στην ευρω-
παϊκή αγορά λόγω αυξηµένου µεταφορικού κόστους, 
τα νεοζηλανδέζικα έχουν αρχίσει να τελειώνουν, τα 
δικά µας φαίνεται πως θα είναι λιγότερα από πέρυσι 
και την ίδια στιγµή το εµπόριο δείχνει ήδη ζωηρό εν-
διαφέρον, µολονότι είµαστε ακόµη µακριά από την έ-
ναρξη της συγκοµιδής. Υπό αυτό το πρίσµα ευελπιστώ 
ότι θα πάµε σε µια καλή χρονιά από άποψη τιµών, ί-
σως καλύτερη και από την εξαιρετική περσινή, κατά 
την οποία για τα µέλη µας το στήσιµο ήρθε στα 95 λε-
πτά το κιλό, παραδοτέα», εξηγεί ο Στέλιος Μερµελέ-

γκας, πρόεδρος της ΟΠ Ακτινιδίου, που διατηρεί η ΕΑΣ 
Καβάλας στην ευρύτερη περιοχή της Χρυσούπολης.
Ο επικεφαλής της δραστήριας Οργάνωσης που καλ-
λιεργεί 3.500 στρέµµατα, στην πεδιάδα του Νέστου, 
εκτίµησε πως η παραγωγή, τουλάχιστον τοπικά, α-
ναµένεται αισθητά µικρότερη, σε σχέση µε µια κανο-
νική χρονιά. «Ζούµε µια περίεργη κατάσταση φέτος. 
Στο ξεκίνηµα της χρονιάς, λόγω του ήπιου χειµώνα 
και της έλλειψης ωρών ψύχους, υπήρξε ακαρπία σε 
ένα ποσοστό, ενώ κατόπιν είχαµε έναν δυνατό αέρα 
στην πρώτη έκπτυξη των οφθαλµών κι έναν εξίσου 
ισχυρό δεύτερο, για πολλές ηµέρες, ένα µήνα µετά, 
όταν είχαν σχηµατιστεί καρποί, µε συνέπεια κάποια 
φρούτα να τριφτούν και να εµφανίσουν εγκαύµατα 
και ταυτόχρονα να σπάσουν και κλαδιά. Αν προστεθεί 
η ζηµιά που προκάλεσαν αυτοί οι παράγοντες, οδη-
γούµαστε στην πρόβλεψη πως η απώλεια, ως προς 
τις αποδόσεις των κτηµάτων, θα κυµανθεί φέτος στο 
περίπου 30%-40%», τονίζει ο κ. Μερµελέγκας.
Όσοι είχαν τη δυνατότητα να ποτίσουν στην περιοχή 
της Μελίκης, στην Ηµαθία, προσβλέπουν φέτος σε 
καλή στρεµµατική απόδοση. «Το 80% των κτηµάτων 
ποτίστηκαν και είναι φορτωµένα, αλλά υπάρχει και 

ΖΩΗΡΟ ΕΜΠΟΡΙΚΟ ΕΝ∆ΙΑΦΕΡΟΝ ΓΙΑ ΤΟ ΠΡΑΣΙΝΟ 
ΜΕ ΤΗ ΣΥΓΚΟΜΙ∆Η ΑΚΟΜΗ ΝΑ ΑΡΓΕΙ

Η επικεφαλής γεωπόνος της ΕΑΣ Καβάλας, 
Αριστέα Νικάκη

 ΤΟΥ ΛΕΩΝΙ∆Α ΛΙΑΜΗ 
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Έχουμε ένα προϊόν
με ισχυρή προοπτική,
δεν πρέπει να το
απαξιώνουμε μόνοι
μας με παράνομες
κοπές για ένα
πρόσκαιρο κέρδος

ένα 20% που είναι προβληµατικό. Όσοι δεν µπόρε-
σαν να αρδεύσουν έχουν µικροκαρπία», εξηγεί ο πα-
ραγωγός Γιώργος Καραγκιοζόπουλος και δεν κρύβει 
ότι η καλλιέργεια του ακτινιδίου είναι η µόνη πλέον 
που στηρίζει το εισόδηµα των παραγωγών της περι-
οχής και για αυτό το λόγο, χρόνο µε το χρόνο, µπαί-
νουν τοπικά νέες φυτείες.

Προσδοκίες για καλύτερες τιµές
Μειωµένη παραγωγή φέτος αναµένεται και στην 
περιοχή της Πιερίας. «Τα δέντρα κάθε άλλο πα-
ρά φορτωµένα είναι. Η ακαρπία εξαιτίας της έλλει-
ψης ωρών ψύχους, το χαλάζι µε έντονη ανεµοθύ-
ελλα, που µας έπληξε στις αρχές της άνοιξης (σ. σ. 
4/3/2024), και η παρατεταµένη, για 90 ηµέρες, α-
νοµβρία, έχουν επηρεάσει τα δέντρα», περιγράφει 
ο Ηλίας Γκρίνιας, πρόεδρος του Α.Σ. ΠΕΣΚΟ Κοντα-
ριώτισσας και Αγ. Σπυρίδωνα, προσθέτοντας πως 
«υπολογίζουµε πως οι αποδόσεις θα κυµανθούν 
φέτος στους 2 τόνους το στρέµµα, όταν σε µια κα-
νονική χρονιά πιάνουµε γύρω τους 4-5 τόνους».
Και για τα φρούτα που σώθηκαν, πάντως, χρειάστη-
κε µεγάλος αγώνας από τους παραγωγούς, ο οποίος 
στοίχισε κι ακριβά, καθώς χρειάστηκε να ναυλωθούν 

ακόµη και ιδιωτικές ποµόνες προκειµένου να αρδευ-
τούν τα διψασµένα κτήµατα ανεβάζοντας σηµαντικά 
το κόστος καλλιέργειας.
Ως προς τις εµπορικές προοπτικές του προϊόντος, ο κ. 
Γκρίνιας αναφέρει πως διαγράφονται θετικές. «Υπάρ-
χουν ήδη οχλήσεις από το εµπόριο σε παραγωγούς 
και οργανώσεις, γεγονός που δηµιουργεί προσδοκί-
ες πως ίσως να έχουµε ακόµη καλύτερες τιµές από 
πέρσι, όταν η µέση τιµή για τα µέλη µας διαµορφώ-
θηκε περίπου στα 0,88 ευρώ το κιλό», τονίζει.

Μισές ώρες ψύχους στην Άρτα
Καλύτερα από την περσινή χρονιά, αλλά και πά-
λι κάτω από τα standards του νοµού, παρουσιά-
ζεται φέτος η εικόνα των κτηµάτων στην περιοχή 
της Άρτας κι ο «ένοχος», εν προκειµένω, φαίνεται 
πως είναι ο ήπιος χειµώνας. 
«Αντί για 800 ώρες ψύχους, καταγράφηκαν πε-
ρίπου οι µισές, το πολύ και τα δέντρα δεν ξεκου-
ράστηκαν. Έτσι, ενώ κανονικά τα κτήµατα µας δί-
νουν µια µέση απόδοση κοντά στους 4 τόνους α-
νά στρέµµα, φέτος πάµε για 2 -2,2 τόνους, µε πο-
λύ κόπο και τουλάχιστον 20% περισσότερο νερό, 
διότι είχαµε και την ανοµβρία µε τις ιδιαίτερα υ-
ψηλές θερµοκρασίες το καλοκαίρι, γεγονός που 
ανέβασε και το κόστος παραγωγής», εξηγεί ο Άγ-
γελος Ξυλογιάννης, από τον τοπικό Αγροτικό Συ-
νεταιρισµό Άρτας. 
Ο έµπειρος συνεταιριστής δεν κρύβει επίσης την α-
νησυχία του και τον κίνδυνο απώλειας της καλής 
φήµη του προϊόντος στις διεθνείς αγορές, από τις 
παραβατικές και κοντόφθαλµες συµπεριφορές πα-
ραγωγών και εµπόρων που σπεύδουν να κόψουν 
άγουρα ακτινίδια, υπονοµεύοντας τη µακροπρόθε-
σµη βιωσιµότητα του κλάδου. 
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ΑΓΟΡΑ ΜΗΛΟ

ΣΤΑ 75 ΛΕΠΤΑ ΤΑ ΠΡΩΙΜΑ 
ΜΕ ΠΛΕΟΝΕΚΤΗΜΑ  
ΤΑ ΟΡΕΙΝΑ ΚΤΗΜΑΤΑ

Φέτος, 
στα πεδινά 
µαζεύονται 

2,5 µε 3 τόνοι 
πρώιµο µήλο 

αντί για τον 
ιστορικό µέσο 

όρο των 3,5 
µε 4 τόνων το 

στρέµµα.

ΙΚΑΝΟΠΟΙΗΤΙΚΕΣ ΠΟΣΟΤΗΤΕΣ ΠΡΟΪΟΝΤΟΣ ΣΕ ΜΙΑ ΧΡΟΝΙΑ ΜΕ ΜΕΙΩΜΕΝΗ
ΕΥΡΩΠΑΪΚΗ ΠΡΟΣΦΟΡΑ ΦΕΡΝΕΙ Η ΝΕΑ ΣΕΖΟΝ ΓΙΑ ΤΟ ΕΓΧΩΡΙΟ ΜΗΛΟ, ΤΟ
ΟΠΟΙΟ ΠΙΕΣΤΗΚΕ ΑΠΟ ΤΟΝ ΚΑΙΡΟ ΣΤΑ ΠΕ∆ΙΝΑ , ΕΝΩ ΕΜΦΑΝΙΖΕΙ ΥΨΗΛΟΤΕΡΕΣ 
ΕΠΙ∆ΟΣΕΙΣ ΣΤΑ ΟΡΕΙΝΑ ΚΤΗΜΑΤΑ      ΤΟΥ ΓΙΑΝΝΗ ΡΟΥΠΑ
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ΣΤΑ 75 ΛΕΠΤΑ ΤΑ ΠΡΩΙΜΑ 
ΜΕ ΠΛΕΟΝΕΚΤΗΜΑ  
ΤΑ ΟΡΕΙΝΑ ΚΤΗΜΑΤΑ

Συγκρατηµένη αισιοδοξία για την εξέλιξη της 
φετινής εµπορικής περιόδου επικρατεί µετα-
ξύ των µηλοπαραγωγών. Οι τιµές στις πρώι-

µες ποικιλίες (όπως η Gala) µε αυστηρό εξαγωγι-
κό προσανατολισµό παίζουν από 60 έως 75 λεπτά 
το κιλό, ανάλογα µε την υποποικιλία, το µέγεθος 
και το χρωµατισµό του φρούτου, όπως µεταφέρει 
στο Fresher ο αντιπρόεδρος του ΑΣ Ορεινά Κισσά-
βου, Βασίλης Γκαρανέζος. Φέτος, στα πεδινά µα-
ζεύονται 2,5 µε 3 τόνοι πρώιµο µήλο αντί για τον 
ιστορικό µέσο όρο των 3,5 µε 4 τόνων το στρέµ-
µα, κάτι που οφείλεται στις ξηροθερµικές συνθή-
κες του καλοκαιριού, που έφεραν τον υδράργυρο 
στην περιοχή της Αγιάς για πρώτη φορά µετά από 
πολλά χρόνια στους 39-40 βαθµούς. 
«Αν µας αφήσουν οι Πολωνοί, θα πάµε καλά», 
σηµειώνει ο έµπειρος παραγωγός. Το πολωνικό 
µήλο, που αρχίζει τις επόµενες µέρες να εξάγεται, 
βγαίνει στις ελληνικές αγορές-στόχους στα 60-

65 λεπτά το κιλό, δηµιουργώντας µια κάποια πίε-
ση.  Στα δικά µας, γύρω στις 10 Σεπτεµβρίου, είναι 
το ξεκίνηµα της συγκοµιδής στα Golden και Red 
Delicious σε Αγιά και Ζαγορά, ενώ λίγες µέρες 
µετά ξεκινούν και τα Starking. Πάντως, η ελλη-
νική σοδειά αναµένεται σε γενικές γραµµές αυ-
ξηµένη, αν και αρκετοί παραγωγοί σηµειώνουν 
πως δεν είναι εφικτό να πιάσει η χώρα τα νού-
µερα που βλέπει η Παγκόσµια Ένωση (WAPA - 
287.000 τόνοι για την Ελλάδα), διότι το καλοκαίρι 
πίεσε πολύ τα κτήµατα, ειδικά στα πεδινά. 
Ωστόσο, είναι θετικό πως η Ελλάδα θα έχει µε-
γαλύτερες ποσότητες µήλου σε µια χρονιά µε 
µειωµένη ευρωπαϊκή προσφορά. 

Σε εξαιρετική κατάσταση 
οι ορεινές ζώνες καλλιέργειας
Στην αιχµή της συγκοµιδής µήλου µπαίνει η πε-
ριοχή της Ζαγοράς και της Αγιάς, µε τη σοδειά 

φέτος να φαίνεται µεγαλύτερη αλλά και υψοµε-
τρικά… διαχωρισµένη. Οι ορεινές ζώνες καλλι-
έργειας βρίσκονται σε εξαιρετική κατάσταση και 
θα αποδώσουν σε µέσους όρους καλύτερα σε 
σχέση µε πέρυσι, τόσο σε ποσότητα, όσο και ποι-
ότητα, εξηγεί στο Fresher ο ∆ηµήτρης Σαµαράς, 
παραγωγός από τη Ζαγορά. 
Ο ήπιος χειµώνας δηµιούργησε πρόβληµα στην 
παραγωγή και τα δέντρα δεν είχαν τις απαιτούµε-
νες ώρες χαµηλών θερµοκρασιών, µε τις υψηλές 
θερµοκρασίες τον Ιούνιο και τον Ιούλιο να γεν-
νούν σε αρκετά κτήµατα µε πρώιµα Gala, προ-
βλήµατα σε µεγέθη και χρώµα, αλλά και στα κι-
λά ανά δέντρο στις πεδινές ζώνες. 
Τουλάχιστον τα κόστη παραγωγής στη µηλοκαλλι-
έργεια κυµαίνονται σε όµοια επίπεδα µε το 2023, 
µε αποτέλεσµα να διευκολύνεται  ο προγραµµα-
τισµός σε όσους παραγωγούς δεν παραδίδουν 
προϊόν σε συνεταιρισµούς. 

ΕΛΛΑ∆Α

ΕΥΡΩΠΗ

ΕΥΡΩΠΑΙΚΗ ΑΓΟΡΑ ΜΗΛΟΥ 
ΜΕΓΕΘΟΣ ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ �ΣΕ ΧΙΛ. ΤΟΝΟΥΣ� 

183.000
287.000 

11.511
10.207  

2023 2024

ΤΑ ΚΟΣΤΗ 
ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ 
ΚΥΜΑΙΝΟΝΤΑΙ 
ΣΤΑ ΑΝΤΙΣΤΟΙΧΑ 
ΜΕ ΤΟ 2Ο23 
ΕΠΙΠΕΔΑ Η ευρωπαϊκή παραγωγή αναµένεται µειωµέ-

νη,κατά 11,3% από έτος σε έτος αλλά και -13,6% 
σε σχέση µε τον µέσο όρο της τελευταίας τριετίας.

ΜΕΙΩΜΕΝΗ ΕΥΡΩΠΑΪΚΗ ΠΑΡΑΓΩΓΗ, 
ΛΙΓΟΤΕΡΑ GOLDEN DELICIOUS & GALA
ΣΕ ΜΑΚΡΟΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟ επίπεδο, η Παγκό-
σµια Ένωση Μήλων και Αχλαδιών (World Apple 
and Pear Association - WAPA), κατά το ετήσιο 
Συνέδριο Prognosfruit (7-9 Αυγούστου) στη 
Βουδαπέστη), έδωσε τις επίσηµες εκτιµήσεις 
της για τη νέα περίοδο 2024/25.  Σύµφωνα µε 
αυτές η ελληνική παραγωγή µήλων αναµένε-
ται να είναι σηµαντικά αυξηµένη, κατά 56,4%, σε 
σχέση µε το 2023, ανερχόµενη στους 287.000 

τόνους, αλλά και κατά 14,8% αυξηµένη σε σχέ-
ση µε τον µέσο όρο της τελευταίας τριετίας. Όσον 
αφορά την ευρωπαϊκή παραγωγή µήλων, ανα-
µένεται µειωµένη, κατά 11,3%, σε σχέση µε πέ-
ρυσι αλλά και κατά 13,6% σε σχέση µε τον µέ-
σο όρο της τελευταίας τριετίας και θα ανέλθει 
στους 10,2 εκατ. τόνους. Ως προς τις κυρίαρχες 
ποικιλίες, χαµηλότερες ποσότητες αναµένουν η 
Golden Delicious και η Gala. 
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ΕΠΙΤΡΑΠΕΖΙΟ ΣΤΑΦΥΛΙΑΓΟΡΑ

ΜΙΣΟ ΤΟΝΑΖ  
ΜΕ ΤΟ ΕΜΠΟΡΙΟ 
ΝΑ ΚΑΝΕΙ ΟΥΡΑ 
ΣΤΗ Β. ΕΛΛΑΔΑ 

ΑΜΕΙΩΤΗ ΡΟΗ ΩΣ ΠΡΟΣ ΤΗ ∆ΙΑΘΕΣΙΜΟΤΗΤΑ, ΕΜΠΟΡΙΚΗ
ΠΡΟΟΠΤΙΚΗ ΑΛΛΑ ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΑ ΑΠΟ∆ΟΣΕΩΝ ΣΤΟ ΧΩΡΑΦΙ
ΧΑΡΑΚΤΗΡΙΖΟΥΝ ΤΗ ΦΕΤΙΝΗ ΧΡΟΝΙΑ ΓΙΑ ΤΗ ΒΟΡΕΙΑ
ΕΛΛΑ∆Α ΣΤΟ ΕΠΙΤΡΑΠΕΖΙΟ ΣΤΑΦΥΛΙ      ΤOY ΛΕΩΝΙ∆Α ΛΙΑΜΗ

Μ ε τις κοπές να έχουν προχωρήσει ή-
δη σε ένα µεγάλο ποσοστό, καθώς 
η χρονιά είναι πολύ πρώιµη, η ζήτη-

ση από το εµπόριο εξακολουθεί να είναι ζωη-
ρή και, προς ώρας τουλάχιστον, κρατά τις τι-
µές παραγωγού σε εξαιρετικά επίπεδα και ύ-
ψη που σε κάποιες ποικιλίες και παραγωγικά 
κέντρα είχαν να πιάσουν εδώ και πολλά χρό-
νια. Τη θετική εικόνα, ωστόσο, «σκιάζουν» οι 
χαµηλές παραγωγές, µε το τονάζ που σε κά-
ποιες περιοχές περιορίζονται ακόµη και κά-
τω από το 50% µιας κανονικής χρονιάς, συ-
νεπεία των στρες που υπέστησαν τα κλήµα-
τα από τις καιρικές συνθήκες, κατά την καλ-
λιεργητική περίοδο.
Στην Κρύα Βρύση Γιαννιτσών, για παράδειγ-
µα, όπου καλλιεργούνται µε επιτραπέζια στα-
φύλια περί τα 1.400 στρέµµατα, από τα συνο-
λικά 2.000 στρέµµατα του νοµού Πέλλας, οι τι-
µές για τα κόκκινα Crimson Seedless φέτος εί-
ναι πολύ αυξηµένες από πέρσι και το εµπόριο 
κάνει… ουρά.  «Ξεκινήσαµε να κόβουµε φέτος 
πολύ νωρίς, από τις 14 Αυγούστου και µέχρι 
σήµερα ο τρύγος έχει προχωρήσει περίπου 

στο 60%. Η ζήτηση για τα Crimson είναι υψηλή 
και έχουν έρθει και περισσότεροι έµποροι α-
πό την περιοχή της Κορινθίας, ενώ οι τιµές που 
πουλάµε κυµαίνονται από 1,40 έως 1,60 ευ-
ρώ το κιλό, ανάλογα µε την ποιότητα, που εί-
ναι σχεδόν διπλάσιες από τις περσινές. Το πρό-
βληµα όµως είναι πως η παραγωγή είναι περι-
ορισµένη. Οι αποδόσεις κυµαίνονται στα 1.000 
– 1.200 κιλά ανά στρέµµα και είναι περίπου στο 
50% του περσινού τονάζ, κάτι που φαίνεται να 
οφείλεται στον ήπιο χειµώνα που δεν επέτρε-
ψε στο κλήµα να δέσει καρπούς», εξηγεί ο Σά-
κης Κούσης, πρόεδρος του ΑΣ και της Οµάδας 
Παραγωγών «Αιγές». Η οργάνωση καλλιεργεί 
γύρω στα 600 στρέµµατα µε Crimson, αλλά τα 
µέλη της έχουν αποφασίσει να αναδιαρθρώ-
σουν περί τα 250 στρ. διότι τα τελευταία χρόνια 
η ποικιλία δεν συγκεντρώνει τις ώρες ψύχους 
που απαιτούνται και µειώνεται η παραγωγικό-
τητά της, ενώ -µε εξαίρεση φέτος- αντιµετωπί-
ζει και θέµατα µε την τιµή της. Στη θέση της θα 
µπουν αµπέλια της λευκής Superior και ίσως 
και λίγα Βικτώρια, που µαζεύονται νωρίτερα 
και θέλουν λιγότερα χέρια στην κοπή. 
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Στο παραγωγικό κέντρο της Νέας Καλλι-
κράτειας και του Αγ. Παύλου στη Χαλκιδι-
κή, οι κοπές έχουν ήδη ολοκληρωθεί εδώ 
και περίπου δύο εβδοµάδες. «Η χρονιά ήταν 
πολύ πρώιµη φέτος, σχεδόν είχαµε κλείσει 
τις κοπές πριν βγει ο Αύγουστος. Η χρο-
νιά ξεκίνησε πολύ καλά ως προς τη ζήτηση 
και οι τιµές για τα Βικτώρια κυµάνθηκαν α-
πό 0,60 έως και 0,80 ευρώ το κιλό, ανάλο-
γα µε την ποιοτική κατάσταση των σταφυ-
λιών, δίδοντας έναν µέσο όρο στα 0,70 ευ-
ρώ το κιλό. Το κακό, όµως, είναι ότι δεν εί-
χαµε κιλά. Το τονάζ ανάλογα µε τις φροντί-
δες και τα ποτίσµατα που έγιναν, διότι στην 
περιοχή αρχίσαµε να έχουµε κάποια ζητή-
µατα µε το νερό, έπαιξε από 2,5 έως 3 τό-
νους το στρέµµα, ενώ υπό κανονικές συν-
θήκες θα έπρεπε να είναι τουλάχιστον 3,5 
τόνους το στρέµµα. Με δεδοµένο ότι τα κο-
στολόγια έχουν αυξηθεί στα 500-600 ευρώ 
το στρέµµα, η ικανοποίηση για τις καλές τι-
µές εξανεµίζεται», αναφέρει ο Κυριάκος 
Κασµίρης, παραγωγός και µέλος του Α.Σ. Ν. 
Καλλικράτειας.

ΤΙΜΕΣ ΠΟΥ 
ΕΙΧΑΝ ΝΑ 
ΠΙΑΣΟΥΝ 
ΧΡΟΝΙΑ 
ΚΑΠΟΙΕΣ 
ΠΟΙΚΙΛΙΕΣ ΚΑΙ 
ΠΑΡΑΓΩΓΙΚΑ 
ΚΕΝΤΡΑ

ΠΡΩΙΜΗ Η ΚΑΒΑΛΑ
Ελαφρώς καλύτερες τιµές από πέρυ-
σι, αλλά µε χαµηλά τονάζ, είναι το µο-
τίβο και στα παραγωγικά κέντρα της 
Καβάλας. «Ζήτηση υπάρχει γιατί δεν 
υπάρχει προϊόν. Οι τιµές είναι όντως 
αυξηµένες κατά 5 έως και 10 λεπτά 
ανά κιλό, συγκριτικά µε πέρυσι, ανά-
λογα βέβαια και την ποικιλία, αλλά τα 
κιλά ανά στρέµµα είναι λίγα φέτος. Τα 
κλήµατα παρουσίασαν ακαρπία, η ο-
ποία δεν ξέρουµε πού ακριβώς οφεί-
λεται, µόνο εικασίες µπορούµε να κά-
νουµε, µε συνέπεια οι αποδόσεις να 
πέσουν έως και 50% σε σχέση µε τα 
κιλά που είχαµε πέρυσι», µας είπε η 
παραγωγός Βούλα Τσερκέζη από την 
περιοχή του Γυαλοχωρίου Καβάλας.
Την περίοδο που διανύουµε στην Κα-
βάλα είναι σε εξέλιξη η κοπή των ά-
σπερµων ποικιλιών Thomson, Sugar 
Crisp, ARRA 15 και ARRA 19, και ο-
ρισµένων µε κουκούτσι, όπως η Italia 
και η Red Glob, ενώ τελείωσε ήδη η 
Βικτώρια. «Η αµπελοκαλλιέργεια δυ-
στυχώς δεν έχει πλέον στην περιοχή 
µας τη δυναµική που είχε στο παρελ-
θόν. Φέτος είχαµε και µια σχετική α-
καρπία, µε τα αµπέλια να µην είναι πο-
λύ φορτωµένα», εξηγεί ο Γιώργος Κα-
τσακιώτης, παραγωγός και ιδιοκτήτης 
συσκευαστηρίου, µε εξαγωγική δρα-
στηριότητα, στη Νέα Πέραµο Καβά-
λας. Σύµφωνα µε τον ίδιο, στα Βικτώ-
ρια οι τιµές κατά µέσο όρο στο χωράφι 
(σ. σ. µε όλα τα έξοδα κοπής και µετα-
φοράς στον έµπορο) κυµάνθηκαν στα 
65-70 λεπτά το κιλό, από 60 λεπτά πέ-
ρυσι, ενώ το τονάζ ήταν µειωµένο γύ-
ρω στο 25%-30%. 

THOMSON ευρώ / κιλό

SUGAR CRISP

ITALIA

1,00 � 1,20

1,20

0,80 � 0,90
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ΣΤΟ ΣΩΣΤΟ ΜΙΚΡΟΚΛΙΜΑ 
ΚΕΡΔΟΣ ΑΠΟ ΤΟ ΑΒΟΚΑΝΤΟ

ΣΕ ΜΙΑ Ι∆ΙΑΙΤΕΡΗ ΦΑΣΗ βρίσκεται η καλλι-
έργεια αβοκάντο στη χώρα τη φετινή χρονιά, 
καθώς τα δέντρα που φύτευσαν προ λίγων ε-
τών δραστήριοι παραγωγοί στο δήµο Πλατα-
νιά των Χανίων, εισέρχονται σε παραγωγική 
ηλικία. Tην ίδια στιγµή όµως που οι κλιµατικές 
συνθήκες γίνονται όλο και πιο εχθρικές για την 
ιδιαίτερα οικονοµική καλλιέργεια. 
Το αβοκάντο ελκύει παραγωγούς στα ελλη-
νικά µικροκλίµατα που µπορεί να δοκιµαστεί, 
καθώς οι τιµές είναι διαχρονικά εξαιρετικές, 
µεσοσταθµικά στα 2,30 µε 2,50 ευρώ το κιλό, 
αν και κάποια πρώιµα φρούτα (πχ. ποικιλίας 
Zutano) πιάνουν µε σχετική ευκολία τα 3,50 
µε 4,00 ευρώ, µόνο στην εσωτερική αγορά, ό-
πως εξηγεί στο Fresher ο παραγωγός Αντώ-

νης Καλογεράκης. Οι ιδιαιτερότητες της καλλι-
έργειας εντοπίζονται στην αδυναµία προσαρ-
µογής στα ελληνικά δεδοµένα, µε εξαίρεση τα 
κεντρικά και νότια του νοµού Χανίων και λίγες 
περιοχές σε Ηράκλειο και Μεσσηνία-Λακωνία 
αντίστοιχα. Πέρυσι και φέτος το καλοκαίρι, οι 
πολύ πρώιµες ζέστες µέσα στο Μάιο κόστισαν 
σηµαντικό µέρος της καρπόδεσης, ενώ τα δέ-
ντρα στρεσαρίστηκαν στο όριο των αγρονοµι-
κών αντοχών τους. 
Πάραυτα, οι αγρότες… ακόµη περιµένουν από 
Ιούνιο τους εκτιµητές του ΕΛΓΑ για τη ζηµιά 
από καρπόπτωση, δίχως πλέον να έχουν µε-
γάλη εµπιστοσύνη στη λειτουργία του Οργανι-
σµού. Ωστόσο, η ζήτηση για εξαγωγή είναι µε-
γάλη και η µειωµένη παραγωγή πιάνει πάντα 
µια βιώσιµη τιµή. ΓΙΑΝΝΗΣ ΡΟΥΠΑΣ

AΠΟ 1,20 ΕΥΡΩ ΣΤΟ ΧΩΡΑΦΙ 
ΑΡΧΙΖΕΙ Η ΣΕΖΟΝ ΣΤΟ ΡΟΔΙ

ΛΙΓΟ ΚΑΛΥΤΕΡΗ αφετηρία βρίσκει φέτος το 
ρόδι, µε τον πρώτο φρέσκο καρπό που µα-
ζεύεται σε Άργος και Λαµία να φεύγει από 
το χωράφι µε 1,20 ευρώ το κιλό, έναντι 1,0 
ευρώ πέρυσι, όπως εξηγεί στο Fresher η 
παραγωγός Ξένια Γκαλέτση. 
Οι καλλιεργητές φέτος έχουν επωµιστεί µε-
γαλύτερα έξοδα άρδευσης και µεγάλη κα-
ταπόνηση στα δέντρα, µε αποτέλεσµα να 
ζητούν δικαιολογηµένα από την αγορά το 
κάτι παραπάνω συγκριτικά µε πέρυσι και 
να περιµένουν τα 1,50 ευρώ «σβηστά» µε-
τά το Νοέµβριο, όταν παραδοσιακά κορυ-
φώνεται η ζήτηση. 
Σε πιο µακροοικονοµικό επίπεδο, οι πα-
ραγωγοί προβληµατίζονται από την εξέλι-

ξη της καλλιέργειας φέτος, καθώς οι πρώ-
ιµες ζέστες που ενοχλούν την ανθοφορία 
και οι έντονες νεροποντές του Σεπτεµβρί-
ου κόβουν τα τελευταία χρόνια σηµαντικά 
κιλά από τις αποδόσεις, ενώ η καταπόνηση 
στο φυτικό κεφάλαιο βαίνει αύξουσα. 
Ενδεικτικά, πριν 5-6 χρόνια το ρόδι ως 
καλλιέργεια έλκυε τους παραγωγούς και 
πολλοί έβαζαν στρέµµατα, όµως πια παρα-
τηρείται µια σταδιακή στροφή στην παρα-
δοσιακή ελαιοκαλλιέργεια. 
Βέβαια, δεν είναι όλα µαύρα για το ρόδι, 
καθώς οι σαξονικές χώρες είναι… ερωτευ-
µένες µε το ελληνικό προϊόν και κάθε χρό-
νο οι έµποροι από Ελβετία και Γερµανία έρ-
χονται Ελλάδα ζητώντας νέες συνεργασίες.  
                                                 ΓΙΑΝΝΗΣ ΡΟΥΠΑΣ

ΛΙΓΟΤΕΡΟ ΕΓΧΩΡΙΟ ΛΕΜΟΝΙ,  
Η ΤΟΥΡΚΙΑ ΚΑΘΟΡΙΖΕΙ ΤΙΜΗ

ΠΛΗΓΩΜΕΝΗ	 βγήκε από το φετινό ξηρο-
θερµικό καλοκαίρι η εγχώρια παραγωγή λε-
µονιού στην Κορινθία. Λόγω έλλειψης νε-
ρού, τα δέντρα αδυνατούσαν να βγάλουν 
βλάστηση και να καλύψουν τον υπό ανάπτυ-
ξη καρπό, µε αποτέλεσµα το 20-30% της σο-
δειάς που έβλεπε ήλιο να σχηµατίζει καµένο 
φλοιό σαν φλούδα πεπονιού και να καθίστα-
νται µη εµπορεύσιµο, αφού βγαίνει ακατάλ-
ληλο και για χυµό. 
Ο καρπός που άντεξε είναι σε καλό ποιοτικό 
επίπεδο, αν και έχουν καταγραφεί ήδη περι-
στατικά µικροκαρπίας, ενώ µπορεί να διεκ-
δικήσει τιµές εφάµιλλες µε την περσινή χρο-
νιά, µε µέσο όρο πάνω από 40 λεπτά το κι-
λό και πρώτες τιµές τον Οκτώβριο πάνω α-

πό 80 λεπτά. ∆ειλά-δειλά η συγκοµιδή των 
πρώιµων Ιντερτονάτο ξεκινάει αυτές τις µέ-
ρες σε Κιάτο και Αίγιο, ενώ οι συνεταιρισµοί 
θα ξεκινήσουν τις παραλαβές από αρχές Ο-
κτωβρίου, σύµφωνα µε όσα αναφέρει ο α-
ντιπρόεδρος του ΑΣ Κιάτου-Τραχάνας, Κώ-
στας Παππάς στο Fresher. 
Για την ώρα η αγορά συντηρείται µε µαζι-
κή εισαγωγή κοντέινερ από Νότια Αφρική 
και Αργεντινή, αν και οι παραγωγοί δεν α-
νησυχούν τόσο γι’ αυτό τον ανταγωνισµό, ό-
σο της γειτονικής Τουρκίας, η οποία βγαίνει 
στην ελληνική αγορά κάθε χρόνο µε τονάζ 
20-25.000 τόνων δηµιουργώντας πρόβληµα 
στην ούτως ή άλλως ελλειµµατική ελληνική 
παραγωγή. 
      ΓΙΑΝΝΗΣ ΡΟΥΠΑΣ

Πέρυσι και φέτος το καλοκαίρι, οι πολύ πρώιµες 
ζέστες µέσα στο Μάιο κόστισαν σηµαντικό µέρος 
της καρπόδεσης στις καλλιέργειες αβοκάντο.

Οι καλλιεργητές φέτος έχουν επωµιστεί πιο πολλά 
έξοδα άρδευσης και µεγάλη καταπόνηση στα δέντρα, 
µε αποτέλεσµα να ζητούν το κάτι παραπάνω σε τιµή.

Οι παραγωγοί ανησυχούν για τον ανταγωνισµό της 
Τουρκίας, η οποία βγαίνει στην ελλειµµατική εγχώρια 
αγορά κάθε χρόνο µε τονάζ 20-25.000 τόνων.
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ΒΛΕΠΕΙ 6 ΕΥΡΩ Η ΛΙΓΟΤΕΡΗ 
ΦΕΤΟΣ ΨΙΧΑ FERRAGNES 

ΑΝΑΜΕΙΚΤΗ εικόνα παρουσιάζουν οι αµυ-
γδαλιές ανά την επικράτεια, µε τις νότιες και 
πρώιµες ζώνες καλλιέργειας στη Φθιώτιδα να 
παρουσιάζουν φυσιολογική σοδειά µε µία α-
πόδοση ψίχας γύρω στο 30-35%, όπως εξη-
γεί στο Fresher ο Θύµιος Κασούµης, δραστή-
ριος παραγωγός από τη Λαµία. 
Την ίδια ώρα που οι παραγωγοί ακρόδρυ-
ων στη Λάρισα αντιµετωπίζουν τις συνέπει-
ες της κλιµατικής κρίσης µε απώλειες στο 
50-60% του µέγιστου δυναµικού, µε µουµιο-
ποιηµένους καρπούς ελέω κακής ανάπτυξης 
και προσβολών από ευρύτοµο στους δήµους 
Τεµπών και Ελασσόνας. 
Σε άλλες πάλι αναπτυσσόµενες ζώνες ό-
πως τα Κανάλια Μαγνησίας, τα απόνερα του 

Daniel έχουν προκαλέσει γενική ακαρπία. 
Γενικά πάντως, η συγκοµιδή στη Φθιώτι-
δα παρουσιάζει 10-15 µέρες πρωίµιση, κά-
τι που µικραίνει τη φύρα στη διαδικασία σπα-
σίµατος και αποθήκευσης. Πέρυσι, η ψίχα 
Φυρανιάς έφυγε κατά µέσο όρο µε 6 ευρώ 
και το κόκκαλο στα 2 µε 2,5 ευρώ το κιλό και 
φέτος πολλοί ευελπιστούν πως λόγω µικρό-
τερης αναµενόµενης σοδειάς θα υπάρξουν 
ευκαιρίες πιο καλή τιµή ως το τέλος του έ-
τους.  Bέβαια, µένει να φανεί πώς θα λει-
τουργήσουν τα δίκτυα εµπορίας του προϊό-
ντος και σε τι τιµή θα βγουν τα εισαγόµενα, 
καθώς παρά τα βήµατα προόδου που κάνει 
η αγορά τα τελευταία χρόνια, υπάρχουν ακό-
µα φαινόµενα στρέβλωσης που την επηρεά-
ζουν αθέµιτα. ΓΙΑΝΝΗΣ ΡΟΥΠΑΣ

ΠΡΟΣΗΜΟ ΣΤΗ ΧΡΟΝΙΑ ΒΑΖΕΙ 
Ο ΟΚΤΩΒΡΙΟΣ ΓΙΑ ΤΟ ΚΡΕΜΜΥΔΙ

ΑΝΤΟΧΕΣ στα 30 µε 32 λεπτά ως τιµή αναχώ-
ρησης επιδεικνύουν τόσο οι λευκές όσο και οι 
κόκκινες ποικιλίες κρεµµυδιού, παρά τα αυξη-
µένα κιλά από τις παραδοσιακές ζώνες της Στε-
ρεάς και της Πελοποννήσου, όπως εξηγεί στο 
Fresher ο έµπειρος παραγωγός και έµπορος α-
πό τη Θήβα, Γιάννης Μάντζαρης. Η πίεση από το 
µάζεµα των όψιµων ποικιλιών του Αυγούστου 
ήταν περιορισµένη, κυρίως επειδή το ισχυρό 
τουριστικό κύµα απορρόφησε τις πλεονάζου-
σες ποσότητες στα επίπεδο τιµών του Ιουλίου. 
Εφεξής, σε 10-15 µέρες θα ολοκληρωθεί η συ-
γκοµιδή στα ελληνικά κρεµµυδοχώραφα και εν 
συνεχεία σε χώρες ανταγωνιστές όπως η Ολ-
λανδία και η Αυστρία, των οποίων το προϊόν 
βρίσκει διέξοδο στις ίδιες αγορές στόχους µε 

το δικό µας. Μέσα Οκτωβρίου λοιπόν θα έχει 
βγει µια ολοκληρωµένη εικόνα για το οικονοµι-
κό αποτέλεσµα της εµπορικής περιόδου µέχρι 
το πέρας Απριλίου 2025. Βέβαια, µια περαιτέρω 
πίεση στις τιµές δεν µπορεί να αποκλειστεί, κα-
θώς σε βόρεια και κεντρική Ελλάδα η πληθωρι-
κή παραγωγή κρεµµυδιού δεν έχει τα οργανω-
τικά χαρακτηριστικά της καλλιέργειας στη Θή-
βα, εκεί όπου λειτουργούν πάνω από 20 σηµεία 
συλλογής και εµπορίας του προϊόντος σε άρι-
στες συνθήκες αποθήκευσης εντός ψυκτικών 
θαλάµων. «Στη Θήβα το 90% της σοδειάς, οι πα-
ραγωγοί το διακινούν µόνοι τους, ενώ σε άλλες 
περιοχές η σοδειά είναι έρµαιο της εισαγωγής 
και των επιµέρους διαθέσεων της αλυσίδας δι-
ανοµής», θα σηµειώσει ο Γιάννης Μάντζαρης. 
            ΓΙΑΝΝΗΣ ΡΟΥΠΑΣ

ΣΤΑ 80 ΛΕΠΤΑ ΔΕΝ ΒΓΑΙΝΕΙ 
Η ΝΤΟΜΑΤΑ ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΟΥ 
ΑΠΟΜΕΝΕΙ ένας περίπου µήνας πριν ξεκινήσει 
η συγκοµιδή της ντοµάτας από τις φυτεύσεις Ι-
ουλίου – Αυγούστου στα θερµοκήπια Πελοπον-
νήσου και Κρήτης, µε τους παραγωγούς να α-
ναµένεται να ξεκινήσουν τη σεζόν δίχως αύξηση 
στα διαθέσιµα εργατικά χέρια, µε κακές τιµές στο 
προϊόν καθ’ όλη τη διάρκεια του καλοκαιριού και 
ένα καλά οργανωµένο δίκτυο εισαγωγών που 
τους υποχρεώνει να πουλήσουν κάτω από ένα 
ευρώ το κιλό, τιµή που για τους περισσότερους 

είναι κάτω από το break-even στο πινακάκι εσό-
δων-εξόδων, εξηγεί στο Fresher oνεαρός παρα-
γωγός Ασηµάκης Ντεµερούκας από τη Μεσση-
νία.  Από την άλλη, φέτος η πρωιµότερη συγκο-
µιδή της ελιάς συµπέφτει χρονικά µε το µάζεµα 
των κηπευτικών στα θερµοκήπια, καθιστώντας 
το µείζον πρόβληµα µε την επάρκεια εργατών. 
Η ελληνική ντοµάτα σηκώνει το 1,10 µε 1,20 
ευρώ το κιλό για αρχή της σεζόν, καθώς ή-
δη πολλοί φέτος δεν µπήκαν στη διαδικασία 
να κάνουν φυτεύσεις, αναµένοντας βελτίω-
ση των όρων δραστηριότητας. Από την άλλη, 
παραµένουν τα προβλήµατα µε την καστανή 
ρυτίδωση, καθώς δεν έχουν κυκλοφορήσει 
ακόµη υψηλοαποδοτικά υβρίδια προσαρµο-
σµένα στο ελληνικό κλίµα, µε ανοχή στον ύ-
πουλο αυτό εχθρό. ΓΙΑΝΝΗΣ ΡΟΥΠΑΣ

Η συγκοµιδή στη Φθιώτιδα παρουσιάζει 10-15 
µέρες πρωίµιση, κάτι που µικραίνει τη φύρα στη 
διαδικασία σπασίµατος και αποθήκευσης. 

Η πίεση από το µάζεµα των όψιµων ποικιλιών του 
Αυγούστου ήταν περιορισµένη, κυρίως επειδή το 
τουριστικό κύµα απορρόφησε το πλεόνασµα.

Η πρωιµότερη συγκοµιδή της ελιάς συµπίπτει 
χρονικά µε το µάζεµα κηπευτικών στα θερµοκήπια, 
µε µείζον πρόβληµα µε την επάρκεια εργατών. 

Τιµές αγροτικών 
προϊόντων

Ζήτηση στην αγορά
Εκτιµήσεις παραγωγής

ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ
ΓΙΑΝΝΗΣ ΡΟΥΠΑΣ
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ΔΕΝ ΕΧΕΙ 
ΜΕΛΛΟΝ 

ΝΑ ΠΟΥΛΑΣ 
ΣΤΑΦΥΛΙ

OVER NIGHT 
ΣΤΟ ΜΟΝΑΧΟ

ΠΟΙΚΙΛΙΕΣ ΕΠΙΤΡΑΠΕΖΙΟΥ ΣΤΑΦΥΛΙΟΥ ΠΟΥ ΘΑ ΒΑΖΟΥΝ 
ΤΗΝ ΕΛΛΑ∆Α ΣΤΙΣ ΑΓΟΡΕΣ ΤΗΝ ΚΑΤΑΛΛΗΛΗ ΣΤΙΓΜΗ ΚΑΙ 

ΘΑ ∆ΙΑΤΗΡΟΥΝΤΑΙ ΑΛΩΒΗΤΕΣ ΚΑΤΑ ΤΗ ΜΕΤΑΦΟΡΑ ΚΑΙ 
ΣΤΟ ΡΑΦΙ ΑΠΑΙΤΕΙ Η ΑΝΑΠΤΥΞΗ ΤΟΥ ΕΓΧΩΡΙΟΥ ΚΛΑ∆ΟΥ
ΣΥΜΦΩΝΑ ΜΕ ΤΟΝ ΓΙΩΡΓΟ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟ, ΠΡΟΕ∆ΡΟ

ΤΗΣ ΟΠ ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟΙ ΑΜΠΕΛΩΝΕΣ 
ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΣΤΟΝ Λ. ΛΙΑΜΗ

«Να πάµε σε ποικιλίες που θα µας επιτρέπουν να µπαίνουµε στις αγορές όταν οι 
Ισπανοί, οι Ιταλοί και οι Πορτογάλοι βγαίνουν, γιατί τελειώνουν οι παραγωγές 
τους. Αν το δικό µας παράθυρο ευκαιρίας είναι τον Οκτώβριο ή το Νοέµβριο, 

θα πρέπει να βρούµε ποικιλίες, οι οποίες να αποδίδουν τα µέγιστά τους εκείνη την εποχή. 
Και παράλληλα να φτιάξουµε σταφύλια -και γενικά φρούτα- ανθεκτικά» προτείνει ο Γιώργος 
Παπαδόπουλος, επικεφαλής της ΟΠ Μακεδονικοί Αµπελώνες µε έδρα τον Τέρπυλλο Κιλκίς. Μια 
φιλόδοξη οργάνωση που επενδύει δυναµικά σε µια νέα ποικιλία µε ισχυρά δικαιώµατα, βλέποντας 
προς αυτή την κατεύθυνση το µέλλον του ελληνικού επιτραπέζιου σταφυλιού. Βέβαια, όπως ο 
ίδιος σηµειώνει: «Λόγω της εικόνας που παρουσιάζει ο κλάδος στη χώρα µας, παιδευτήκαµε για 
έξι χρόνια µέχρι να πείσουµε τον breeder της ποικιλίας και πληρώσαµε και ένα σωρό λεφτά,  ενώ 
είµαστε από τους ελάχιστους που αξιοποίησαν το δύσχρηστο πρόγραµµα της Αναδιάρθρωσης».  

�©
 Φ

Ω
ΤΟ

ΓΡΑ
Φ

IΕ
Σ: Ν

ΙΚ
Ο

Σ Π
Α

Ν
Α

ΓΙΩ
ΤΙ∆

Η
Σ�

38-43_SYNENTEYXH_ PAPADOPOULOS_KILKIS.indd   38 10/09/2024   19:29



39ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΣ 2024

38-43_SYNENTEYXH_ PAPADOPOULOS_KILKIS.indd   39 10/09/2024   19:29



ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ

40 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΣ 2024

ΔΕΝ ΜΠΟΡΩ ΜΕ 
500 ΤΟΝΟΥΣ 
ΝΑ ΠΑΩ ΣΕ ΜΙΑ 
ΑΛΥΣΙΔΑ ΚΑΙ ΝΑ 
ΤΟΥΣ ΠΩ ΘΑ ΣΑΣ 
ΔΩΣΩ ΣΤΑΦΥΛΙΑ. 
ΘΑ ΜΟΥ ΠΕΙ ΤΙ 
ΝΑ ΤΑ ΚΑΝΩ; ΝΑ 
ΜΕΤΑΛΑΒΩ;

Τι αντιπροσωπεύουν οι Μακεδονικοί Αµπελώνες 
και από πότε υφίστανται ως οργάνωση;
Είµαστε µια Οµάδα Παραγωγών µε 14 µέλη που συ-
στάθηκε το 2014 και έχει ως αντικείµενο τη διαχεί-
ριση της καλλιέργειας επιτραπέζιου σταφυλιού. Μέ-
χρι πέρυσι καλλιεργούσαµε µονοκαλλιεργειακά την 
ποικιλία Crimson Seedless, που υπήρχε ήδη εδώ 
στην περιοχή µας όταν ξεκινήσαµε, είχε πολύ κα-
λές αποδόσεις και πολύ καλή εµπορευσιµότητα. Οι 
αγορές την έψαχναν, περπατούσε πάρα πολύ καλά 
στη Μ. Βρετανία και είχε και πολύ καλή τιµή. Είχα-
µε φτάσει σε απόδοση κοντά στους 3,5 τόνους ανά 
στρέµµα και σε κάποιες περιπτώσεις και στους 4. 
Με µια µέση τιµή στο ένα ευρώ, ήταν ένα πολύ κα-
λό εισόδηµα.

Πώς λοιπόν φθάσατε στην απόφαση να ξηλώσε-
τε τους αµπελώνες µε τα Crimson;
Η Crimson είναι µια πολύ καλή ποικιλία, πολύ παλιά 
και ελεύθερη, που σηµαίνει δεν έχει δικαιώµατα. Έ-
χει, ωστόσο, µια φοβερή απαίτηση. Πρέπει να βρεις 
έναν τρόπο να τη µαυρίζεις. Είναι δύσκολο. Βέβαια ε-
δώ στο Κιλκίς, είναι πολύ πιο εύκολη ιστορία απ’ ό,τι 
κάπου αλλού. Προσεγγίσαµε συνολικά τα 800 στρέµ-

µατα, αυτή τη στιγµή, ωστόσο, η πλειονότητα των α-
µπελώνων ξηλώνονται. Φέτος έµειναν στην παρα-
γωγή µόλις 200 και αυτά πρέπει να τα ξεφορτωθούν 
οι παραγωγοί. Γιατί; Το Crimson πλέον δεν περπατά-
ει στην αγορά. Με τα σηµερινά κόστη, δεν µπορεί να α-
νταποκριθεί ο παραγωγός. Εµείς πέρα από όλα τα άλ-
λα, καύσιµα, εισροές, απόσυρση φυτοπροστατευτικών, 
έχουµε τεράστια δυσκολία στα εργατικά χέρια. 

Ποιες βασικές αδυναµίες έχει η καλλιέργεια του 
επιτραπέζιου σταφυλιού στη χώρα µας;
Κατά την άποψή µου έχουµε µείνει πάρα πολύ πίσω 
σε ό,τι αφορά στην ποιότητα κι αυτό σχετίζεται κυρί-
ως µε τις ποικιλίες. Επίσης, λόγω του µικρού κλήρου 
στη χώρα και η παραγωγή είναι πάρα πολύ µικρή σε 
µέγεθος και µη ανταγωνιστική. Θα πω ένα παράδειγ-
µα. Όταν ο Ισπανός ανταγωνιστής µου έχει µέσο ό-
ρο 1.000 στρέµµατα, τι ακριβώς θα του κάνω εγώ µε 
10 ή 50 στρέµµατα; Ποιος θα µε ακούσει; Πηγαίνει 
στη λιανεµπορική αλυσίδα και της λέει θα σου φέρνω 
σταφύλια κάθε εβδοµάδα, όσους τόνους θέλεις. Εγώ 
δεν µπορώ να το κάνω αυτό. Γενικά στην Ελλάδα η 
καλλιέργεια φθίνει. Αν ρωτήσετε στην Καβάλα τι γίνε-
ται, πόσα χωράφια έχουν αφεθεί στην τύχη τους, θα 

καταλάβετε. Υπάρχουν και άλλα προβλήµατα βέβαια.
Σε τι αναφέρεστε;
Το νερό φέτος έχει καταστρέψει πάρα πολύ κόσµο. 
Στην Κρήτη και στην Κόρινθο είναι πλέον ασύµφορο 
να ποτίσεις. Σε µια συνάντηση µε παράγοντες του υ-
πουργείου, είπα να ξεκαθαρίσουν σε αυτούς τους αν-
θρώπους πως ή θα λούζουν τους τουρίστες τους ή 
θα ποτίζουν τα σταφύλια τους. Πρέπει να επιλέξουν. 

Για να επιστρέψουµε στους Μακεδονικούς Αµπε-
λώνες. Η οµάδα σας, τι κάνει για να αντιµετωπί-
σει όσα περιγράφετε και να γίνει ανταγωνιστική; 
Για εµάς η απάντηση κρύβεται στην καθετοποίηση. Ε-
κτός από τις νέες φυτεύσεις, φτιάχνουµε νέα ψυγεία. 
Το πιο σηµαντικό, όµως, είναι η δική µας ποικιλία. 

Η αναδιάρθρωση, πώς εξελίσσεται;
Είναι µια πονεµένη ιστορία, καθώς το ελληνικό κρά-
τος έχει έναν περίεργο τρόπο που κινείται σε σχέση 
µε την εφαρµογή της. Σου λέει, κάνε όλες τις ενέρ-
γειες εσύ, πλήρωσε και µετά θα σου δώσω τα χρή-
µατα. Να το κάνουµε ένας, δύο. Οι υπόλοιποι; Εάν εί-
χαν τα λεφτά, δεν θα έψαχναν πρόγραµµα. Εµείς, ως 
οµάδα, µέχρι τώρα έχουµε δώσει µισό εκατοµµύριο. 

38-43_SYNENTEYXH_ PAPADOPOULOS_KILKIS.indd   40 10/09/2024   19:29



41ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΣ 2024

Πότε θα τα πάρουµε; Να πω ότι η δράση της Αναδι-
άρθρωσης είχε στη διάθεσή της 187 εκατ. ευρώ ή 
κάτι τέτοιο. Εάν απορροφηθούν τα 15 εκατ., θα είµα-
στε καλά. Σε όλο το Κιλκίς είµαστε µόνο εµείς. Στην 
Καβάλα, που είναι γεµάτη σταφύλια, είναι επίσης µια 
οµάδα και είναι αµφίβολο εάν θα το υλοποιήσει. ∆εν 
πάει πουθενά έτσι. Και µετά φωνάζουν πως δεν έ-
χουµε παραγωγές. Ε, δεν θα έχετε ποτέ. Είναι στρε-
βλό το µοντέλο. Ελάχιστα είναι τα φωτεινά παραδείγ-
µατα, που παράγουν προϊόντα ποιότητας, στην επο-
χή που πρέπει και µε χαρακτηριστικά που θέλουν οι 
καταναλωτές. Να είναι 5-10 συνεταιρισµοί σε όλη τη 
χώρα. Μετά το χάος. 

Θέλετε να γίνετε λίγο πιο σαφής;
Αυτό που ισχύει γενικότερα είναι ότι λυµαίνονται τους 
παραγωγούς τα συσκευαστήρια. Τους βάζουν µπρο-
στά και αρχίζουν τα παιχνίδια. Όχι, έχει πολλές δρα-
στικές, όχι η φύρα, όχι ο ένας, όχι ο άλλος και στο τέ-
λος η τιµή πέφτει τα µισά από την αρχική συµφωνία. 
Κάθε χρόνο τα ίδια. Και µετά πηγαίνει ο κοσµάκης να 
δει πώς θα επιβιώσει και αναγκάζεται να ξηλώνει τα 
αµπέλια κι εκείνοι που τους καταδικάζουν σε αυτή τη 
θέση, µετά φωνάζουν γιατί δεν έχουν προµηθευτές; 
Πώς θα έχετε; Αφού τους σκοτώσατε όλους. 

Είπατε ότι ως οµάδα αποκτήσατε µια δική σας 
ποικιλία και επενδύετε σε αυτή…
Πρόκειται για την ποικιλία «ACS V 01 Pristine», την ο-
ποία αποκτήσαµε συµβολαιακά από τον breeder που 
την έφτιαξε. Τη φέραµε από την Καλιφόρνια αλλά αντι-
µετωπίζουµε κάποια προβλήµατα στην Ελλάδα, για-
τί έχουµε πάρα πολλούς λαθραίους καλλιεργητές. Την 
έκλεψαν αρκετοί και στην Κόρινθο και στην Καβάλα, 
και στην Κατερίνη µια-δυο περιπτώσεις.

Αυτό συνέβη πριν αποκτήσετε τα δικαιώµατά της;
Ναι, την είχαν ήδη στα χέρια τους. Είναι µια αµαρ-
τωλή ιστορία, για να την περιγράψουµε. Προσφύ-
γαµε στα δικαστήρια, πέρασαν χρόνια βέβαια, αλ-
λά µας δικαίωσαν. Οι αγωγές είναι βαριές. Κάποιοι 
δεν το καταλαβαίνουν και συνεχίζουν να κλέβουν. 
Ο χώρος είναι ξέφραγο αµπέλι από πλευράς κρα-
τικής εποπτείας. Το χειρότερο από όλα, όµως, είναι 
πως από όλη αυτήν τη συµπεριφορά δεν έρχονται 
στην Ελλάδα οι ξένες εταιρείες που έχουν αποδο-
τικές ποικιλίες για να µας αλλάξουν την ταυτότητα 
του ελληνικού αµπελώνα και να γίνουµε πιο αντα-
γωνιστικοί. Εµείς παιδευτήκαµε για έξι χρόνια µέχρι 
να τους πείσουµε και πληρώσαµε και ένα σωρό λε-
φτά. Και πάλι δεν µας εµπιστεύονται απολύτως για 
να ανοιχτούµε όσο πρέπει. Σας λέω υπάρχουν εται-
ρείες όπως η SunWord, η οποία λέει δεν θέλω να 
ακούω για την Ελλάδα. 

Είπατε νωρίτερα για την ανάγκη να αλλάξει ταυ-
τότητα ο αµπελώνας µας…
Να πάµε σε ποικιλίες που θα µας επιτρέπουν να µπαί-
νουµε στις αγορές όταν οι Ισπανοί, οι Ιταλοί και οι Πορ-
τογάλοι βγαίνουν, γιατί τελειώνουν οι παραγωγές 
τους. Αν το δικό µας παράθυρο ευκαιρίας στις αγορές 
είναι τον Οκτώβριο ή το Νοέµβριο, θα πρέπει να βρού-
µε ποικιλίες, οι οποίες να αποδίδουν τα µέγιστά τους ε-
κείνη την εποχή. Και παράλληλα να φτιάξουµε σταφύ-
λια -και γενικά φρούτα- ανθεκτικά. Να µπορώ να βά-
λω σταφύλι στο ψυγείο για ένα µήνα και, όταν το βγά-
λω, να είναι σε θέση να πουληθεί. Να µην επιδιώκω να 
πουλήσω προϊόν over night στο Μόναχο, διότι θα βρε-
θεί ένας άλλος που θα φέρει 50 νταλίκες και θα µε δι-
αλύσει. Εγώ θα πρέπει να βρω σταφύλια που θα που-
λιούνται τα Χριστούγεννα, για να είµαι ανταγωνιστικός.

Με τη νέα ποικιλία το επιτυγχάνετε αυτό;
Απολύτως. Αντέχει στο ψυγείο πάνω από δύο µήνες 

ΔΕΝ ΕΡΧΟΝΤΑΙ 
ΕΥΚΟΛΑ ΣΤΗΝ 
ΕΛΛΑΔΑ ΟΙ 
ΕΤΑΙΡΕΙΕΣ ΠΟΥ 
ΔΙΑΘΕΤΟΥΝ 
ΑΠΟΔΟΤΙΚΕΣ 
ΠΟΙΚΙΛΙΕΣ
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ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ

ΠΡΟΣΕΓΓΙΣΑΜΕ 
ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΤΑ 
800 ΣΤΡΕΜΜΑΤΑ 
CRIMSON, ΤΑ 
ΠΕΡΙΣΣΟΤΕΡΑ 
ΟΜΩΣ ΣΗΜΕΡΑ 
ΞΗΛΩΝΟΝΤΑΙ, 
ΑΦΗΣΑΜΕ 200 
ΓΙΑ ΦΕΤΟΣ 

και δεν παθαίνει τίποτε. Ήδη το διαπιστώσαµε από τα 
πιλοτικά αµπέλια και σήµερα στον Τέρπυλλο έχουµε 
φυτεµένα 120 στρέµµατα µε την «ACS V 01 Pristine».

Τι άλλα χαρακτηριστικά έχει;
Είναι άσπρη, άσπερµη ποικιλία. Μοιάζει αρκετά µε τη 
Σουλτανίνα στην όψη, έχει εξαιρετική γεύση, άρωµα 
που παραπέµπει σε βανίλια και µήλο και είναι πολύ τρα-
γανή που ζητάνε οι αγορές. Όσον αφορά στην ανθεκτι-
κότητα, το σούπερ µάρκετ µπορεί να την έχει στα ράφια 
του µια εβδοµάδα και να µην πέσει µια ρώγα. Κι αν καλ-
λιεργηθεί όπως πρέπει, αντέχει να ταξιδεύει δύο µήνες 
στα ψυγεία. ∆εν παθαίνει τίποτε. Όπως τη βάζεις, έτσι τη 
βγάζεις. Είναι ένα σταφύλι που περπατά στις αγορές µια 
χαρά και η τιµή του σήµερα είναι στα 3 ευρώ το κιλό.

Ως προς την καλλιέργεια εδώ στην περιοχή;
Η απόδοσή της κατ’ αρχήν είναι από 3 έως 4 τόνους 
το στρέµµα. Εξαιρετική. Όπως όµως κάθε ποικιλία έ-
χει τα µυστικά της. Θέλει κάποιες λεπτοµέρειες στους 
ψεκασµούς, αλλά όχι τρελά πράγµατα. Μπορώ να πω 
ότι είναι λιγότερο απαιτητική από την Crimson. Μπορεί 
ο µέσος Έλληνας παραγωγός να την καλλιεργήσει. Ε-
µείς ως οργάνωση θέλουµε να βάλουµε 1.000 στρέµ-
µατα, σε µια τριετία. Ως εκεί. Αυτή η έκταση µπορεί να 
δώσει µια ποσότητα 4.000 – 5.000 τόνων, την οποία 
µπορεί να απορροφήσει και µια ελληνική αλυσίδα.

Η φύτευση θα γίνει µόνο στο Κιλκίς;
Τα 300-400 στρέµµατα θα φυτευτούν εδώ και τα υ-
πόλοιπα στην Κοµοτηνή. Εκεί έχουµε γη, νερό, καλό 
κλίµα για σταφύλια και εργατικά χέρια. Το πιο σηµα-
ντικό για εµένα είναι τα εργατικά χέρια.

Με τα royalties τι ισχύει;
Τα royalties δεν είναι τίποτε το τροµακτικό. Θα σας 
πω ένα νούµερο για να καταλάβετε τι συζητάµε. Σε 
αυτή την ποικιλία πληρώνουµε royalties µετά τα 3 
ευρώ το κιλό. Ε, λοιπόν, αν παίρνω 3 ευρώ το κιλό, 
πληρώνω ό,τι θες. Αυτά λένε τα απλά µαθηµατικά.

Από αυτό το όριο και µετά, τι καλείται να πληρώ-
σει ο παραγωγός;
Μιλάµε για 5-10 λεπτά το κιλό. ∆εν είναι κάτι σοβα-
ρό συγκριτικά µε αυτό που έχεις τα χέρια σου. Και να 
σας πω και κάτι; Στην Ελλάδα σε πολλές καλλιέργει-
ες πληρώνουµε royalties. Στο καλαµπόκι, το βαµβά-
κι, το σιτάρι, αγοράζουν πιστοποιηµένο σπόρο. 

Το κόστος εγκατάστασης ποιο είναι;
Εάν είσαι νέος καλλιεργητής, δεν µπορείς να µπεις 
στο πρόγραµµα αναδιάρθρωσης, εξυπακούεται. Τό-
τε µπορείς να αξιοποιήσεις τα Αντιχαλαζικά, που σου 
καλύπτει το 80% του κόστους, που είναι 4.000 ευρώ 

το στρέµµα. Μιλάµε δηλαδή για πραγµατικό κόστος 
κάτω από 1.000 ευρώ. 

Το κόστος ανέρχεται σε 4.000 ευρώ το στρέµµα;
Το κτήµα που βλέπετε εδώ θα στοιχίσει περίπου 8.000 
το στρέµµα, διότι ελέγχεται ηλεκτρονικά απολύτως α-
πό άποψη καιρικών συνθηκών, ποιότητας εδάφους, 
ασθενειών, ενώ αρδεύεται και αυτόµατα. Έχει αισθη-
τήρες στο έδαφος και δίνουν εντολή στο σύστηµα να 
ποτίσει ή να µην ποτίσει. Στο συγκεκριµένο χωράφι θα 
εγκατασταθεί πιλοτικά και αγροφωτοβολταϊκό. ∆ηλα-
δή θα σκεπαστούν οι σειρές, αντί µε νάιλον και δίχτυα, 
µε φωτοβολταϊκό, φωτοδιαπερατό, µιας ελληνικής ε-
ταιρείας που είναι πρωτοπόρα στην αγορά. Η επένδυ-
ση θα φτάσει στα 1,5 εκατ. ευρώ.

Σε πόσα στρέµµατα θα αναπτυχθεί;
Σε 200 στρέµµατα. Θα τα σκεπάσουµε όλα. Η δυνα-
µικότητα ηλεκτροπαραγωγής είναι πάνω από 2 MW. 
Θα καλύπτει ουσιαστικά τις ανάγκες των ψυγείων, των 
συσκευαστηρίων, ποτισµάτων, αντλιών και το υπερ-
βάλλον θα πηγαίνει στην Τέρνα Ενεργειακή που θα το 
αγοράσει. Νοµίζω πως είναι ένα µοντέλο που τουλά-
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Κοιτάμε και για 
άλλες ποικιλίες 
σταφυλιού και 
άλλων φρούτων
«Είµαστε ήδη σε διαπραγµατεύσεις µε 
δύο - τρεις εταιρείες, έχουµε κερδίσει 
την εµπιστοσύνη τους, τουλάχιστον στο 
να µας ακούνε, γιατί είδαν ότι µπορού-
µε να κάνουµε προστασία µιας ποικιλί-
ας στην πράξη. Ευελπιστούµε ότι έως το 
τέλος της χρονιάς θα έχουµε αποτέλε-
σµα. Αυτό που ψάχνουµε είναι µια µαύ-
ρη ποικιλία, µια ακόµη λευκή και µια πιο 
πρώιµη λευκή. Η αλήθεια είναι ότι, αν 
δεν έχεις τουλάχιστον 1.000 στρέµµατα 
καλλιεργηµένα δεν µπορείς να έχεις πα-
ρουσία στην αγορά και να µιλάς. Βέβαια 
τις επόµενες ποικιλίες θα επιδιώξου-
µε να τις ανοίξουµε και σε άλλους. Θέ-
λει µια άλλη οµάδα ή ένας µεµονωµένος 
παραγωγός να καλλιεργήσει 20-30-40 
στρέµµατα; Αν συµφωνεί µε τους όρους 
µας, θα µπορεί να το κάνει. Το µοντέλο 
νοµίζω οδηγεί αναγκαστικά εκεί πέρα. 
Επίσης η οµάδα θέλει να ασχοληθεί και 
µε άλλα φρούτα. Έχουµε στα χέρια µας 
µια ποικιλία κερασιών υπερ-πρώιµη σε 
δοκιµαστική φύτευση. Θα δίνει παρα-
γωγή 5 Απριλίου κι εκεί είναι το πλεο-
νέκτηµα. Θέλουµε οι εγκαταστάσεις µας 
να έχουν και άλλο φρούτο για να δου-
λεύουν και τους υπόλοιπους µήνες του 
έτους. Και ίσως εµπορευτούµε και ακτι-
νίδιο γιατί έχουµε αγορά και γι’ αυτό. Ε-
πίσης συζητάµε συνεργασία µε τον Α-
ΣΕΠΟΠ Βελβεντού, για να πουλάµε µα-
ζί προϊόντα. Εκείνοι πωλούν ροδάκινα, 
βερίκοκα και ακτινίδια και συζητάµε µε 
να τα πουλάµε όλα µαζί συνεργατικά.» 

χιστον στο σχεδιασµό του είναι επιτυχηµένο. Τώρα µέ-
νει να το δούµε και στην πράξη. Επιτέλους θα κάνουµε 
αυτό που λένε οι Εβραίοι, µαγαζί µε σκεπή. Θα προ-
σπαθήσουµε επίσης να έχουµε µηδενικό αποτύπωµα 
άνθρακα και τα δύο τρακτέρ που παραγγείλαµε είναι 
ηλεκτρικά. Είναι µέσα στις νόρµες της νέας ΚΑΠ.

Και οι απαιτήσεις των καταναλωτών…
Φέτος, µε αυτό τον τρόπο καλλιέργειας, τη διαχείρι-
ση των εισροών, του άνθρακα, τα σταφύλια µας πη-
γαίνουν στο Κατάρ, µια αγορά που πληρώνει καλά. Αν 
θέλουµε να πάρουµε υπεραξία στο προϊόν, πρέπει να 
απευθυνθούµε σε αγορές που µπορούν να πληρώ-
σουν στην Ευρώπη και και τη Μέση Ανατολή αλλά και 
παραπέρα, σε Κορέα, Κίνα και Χονγκ Κονγκ.

Μιλήσατε νωρίτερα για καθετοποίηση.
Ετοιµάζουµε ήδη ένα συσκευαστήριο εδώ στο κτή-
µα που βρισκόµαστε. Ελπίζουµε όλα να πάνε καλά και 
να είναι και έτοιµο του χρόνου. Θα µπορεί να επεξερ-
γάζεται 5.000 τόνους σταφύλια. Η ιδιαιτερότητα µε το 
συµβόλαιό µας για την ποικιλία, είναι ότι τις ποσότητες 
από τα 1.000 στρέµµατα τις έχουµε πουληµένες. ∆εν 

θα ψάξουµε αγορά. Η «µαµά» εταιρεία κάνει παγκό-
σµια διαχείριση. Αυτή κανονίζει που θα πάει, πόσο θα 
πουληθεί, από ποια αγορά θα πάει σε ποιον και ούτω 
καθ’ εξής, ώστε το προϊόν να είναι διαθέσιµο τους 12 
µήνες. Από εκεί και πέρα θα κάνουµε οπωσδήποτε έ-
να ψυγείο στην Κοµοτηνή κι ίσως στήσουµε και µια 
γραµµή συσκευασίας, ενώ εδώ στον Τέρπυλλο αγο-
ράσαµε και τα κτίρια της πρώην ΕΑΣ από τον εκκα-
θαριστή και ξεκινάµε να τα φτιάξουµε από την αρχή.

Η συνολική επένδυση τι ύψος έχει; 
Αν συνυπολογίσουµε όλες τις υποδοµές και τις φυ-
τεύσεις, εδώ και στην Κοµοτηνή, η επένδυση θα ξε-
περάσει τα 10 εκατ. ευρώ, σε βάθος τριετίας. Ψά-
χνουµε προϊόν καλό, πιασάρικο, να µπορεί να περ-
πατήσει στις αγορές για να µεγαλώσουµε τα κέρδη 
µας. Και πάµε να το κάνουµε επιχείρηση, γιατί µόνο 
αν το κάνεις επιχείρηση µπορείς να επιβιώσεις. Βέ-
βαια στην Ελλάδα οι λαγοί δύσκολα θα γίνουν κοπά-
δι. ∆εν µαζευόµαστε εύκολα να συνεργαστούµε. Στο 
δικό µας σχήµα όµως δεν το φοβάµαι αυτό, γιατί ε-
γώ δεν κρύβοµαι πίσω από το δάχτυλό µου. Έχω Ο-
µάδα Παραγωγών, αλλά το κουµάντο το κάνω εγώ.
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ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ AΓΟΡΑ

Την περίοδο 2024-2032 η παγκόσµια α-
γορά συσκευασµένων σαλατών αναµέ-
νεται να κινηθεί µε ετήσιο ρυθµό ανά-

πτυξης της τάξεως του 6,5% αγγίζοντας τα 
22,65 δις δολάρια, ωθούµενη από την αυξα-
νόµενη δηµοφιλία των έτοιµων φαγητών και 
των σαλατών µε ποικιλία φρούτων και λαχα-
νικών, όπως δείχνει έρευνα της ερευνητικής 
εταιρείας Polaris Market Research. Την αυ-
ξητική τάση της αγοράς επιβεβαιώνει και η 
έκθεση της Grand View Research, η οποία υ-
ποστηρίζει πως η σηµαντική ζήτηση για συ-
σκευασµένες σαλάτες στην Ευρώπη θα φέρει 
µια ετήσια άνοδο της τάξεως του 7,2% µετα-
ξύ 2024 και 2030.
Το 2023 η αξία της παγκόσµιας αγοράς άγγιζε τα 
12,83 δις δολάρια σε παγκόσµιο επίπεδο, ενώ στην 
Ευρώπη το ποσό έφτασε 4,11 δις δολάρια, µε την 
αγορά της Γηραιάς Ηπείρου να κατέχει µερίδιο πε-
ρίπου 32,3% επί του συνόλου, όπως αναφέρει η 
Grand View Research. 
Ζωτικής σηµασίας για την ανάπτυξη του κλάδου 
των παρασκευασµένων σαλατών φαίνεται να είναι 
η στροφή των καταναλωτών προς έναν υγιεινότερο 
τρόπο ζωής, µε τις νεότερες ηλικιακά οµάδες να α-
ναζητούν ενεργά έτοιµες τροφές πλούσιες σε θρε-
πτικά συστατικά. Τα εν λόγω προϊόντα είναι πλούσια 
σε βιταµίνες, όπως η Α, η Κ , C και η Ε, αλλά και σε 
ιχνοστοιχεία όπως ο σίδηρος και το ασβέστιο, κα-
θιστώντας τις συσκευασµένες σαλάτες ανάρπαστες.

Σηµαντικό παράγοντα ανάπτυξης αναµένεται να 
αποτελέσει και η ανάγκη των πολιτών για γρή-
γορες, βολικές τροφές, ώστε να µπορέσουν να α-
νταποκριθούν στους φρενήρεις ρυθµούς της κα-
θηµερινότητας, όπως επιβεβαιώνουν αµφότερες 
οι µελέτες, ενώ τα social media αναµένεται να α-
ποτελέσουν καταλύτη για την καθιέρωση των συ-
σκευασµένων σαλατών, λόγω της ενεργής προ-
ώθησης υγιεινών τροφών.

Κυρίαρχες οι vegetarian σαλάτες
Οι vegetarian σαλάτες βρέθηκαν στην κορυφή των 
επιλογών τόσο στην παγκόσµια, όσο και στην ευ-
ρωπαϊκή σκηνή το 2023 (69,5% του συνόλου), και 
αναµένεται να διατηρήσουν τον πρωταγωνιστικό 
τους ρόλο, αφού διαρκώς αυξάνεται το ενδιαφέ-
ρον των καταναλωτών για τις συνθήκες διαβίω-
σης των ζώων και την εύρεση βιώσιµων επιλο-
γών, φιλικών προς το περιβάλλον. 
Ανοδικά αναµένεται να κινηθούν και οι µη vegetarian 
επιλογές, που στην ευρωπαϊκή αγορά αναµένεται να 
ακολουθήσουν ετήσιο ρυθµό ανάπτυξης της τάξεως 
του 6,5% για την περίοδο µεταξύ 2024 και 2030. Την 
ανάπτυξη της συγκεκριµένης κατηγορίας αναµένε-
ται να οδηγήσει η αναζήτηση τροφών πλούσιων σε 
πρωτεΐνη για την επίτευξη της σωµατικής ευεξίας.

Οι σηµαντικότερες αγορές
∆ηµοφιλέστερος προορισµός για τις συσκευα-
σµένες σαλάτες φαίνεται να είναι η Βόρεια Αµε-

ρική. Στοιχεία από την έρευνα Simmons Nation 
Consumer Survey και τον οµοσπονδιακό οργανισµό 
U.S. Census Bureau αναδεικνύουν πως το 2020 πε-
ρίπου 243 εκατ. Αµερικανοί κατανάλωσαν συσκευ-
ασµένες σαλάτες, µε το νούµερο να αναµένεται να 
φτάσει στα τέλη του 2024 στους 251,7 εκατ., ενώ 
αυξητικές τάσεις παρουσιάζει και η Ασιατική αγορά, 
που δείχνει να στρέφεται όλο και περισσότερα σε ει-
σαγόµενες τροφές από τις χώρες της ∆ύσης.
Εντός της Ευρώπης, σηµαντική άνοδος των συσκευ-
ασµένων σαλατών αναµένεται να παρατηρηθεί στην 
αγορά της Αγγλίας, όπου προβλέπεται ότι θα σηµει-
ωθεί ένας ρυθµός ανάπτυξης της τάξεως του 7,4% 
για την περίοδο 2024-2030, ενώ αυξητικά αναµένε-
ται να κινηθεί και η αγορά της Γαλλίας µε τον αντί-
στοιχο ρυθµό ανάπτυξης να κινείται στο 7,9%.

ΜΕ ΕΤΗΣΙΟ ΡΥΘΜΟ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 6,5% Η ΠΑΓΚΟΣΜΙΑ ΑΓΟΡΑ
ΣΥΣΚΕΥΑΣΜΕΝΗΣ  ΣΑΛΑΤΑΣ ΑΝΑΜΕΝΕΤΑΙ ΝΑ ΦΘΑΣΕΙ ΣΤΑ 22,65 ∆ΙΣ
∆ΟΛΑΡΙΑ ΑΠΟ 12,83 ∆ΙΣ ∆ΟΛΑΡΙΑ ΤΟ 2023, ΜΕ ΤΗΝ ΕΥΡΩΠΗ ΝΑ 
ΚΑΤΑΛΑΜΒΑΝΕΙ ΕΝΑ ΠΟΣΟΣΤΟ 32,3% ΕΠΙ ΤΟΥ ΣΥΝΟΛΟΥ ΚΑΙ ΤΙΣ 
VEGETARIAN ΣΑΛΑΤΕΣ ΝΑ ΚΥΡΙΑΡΧΟΥΝ    ΤOY ΗΛΙΑ ΑΝ∆ΡΕΑΚΗ 

H AΓΟΡΑ ΖΗΤΑΕΙ   
ΤΗ ΣΑΛΑΤΑ 
ΣΥΣΚΕΥΑΣΜΕΝΗ
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Ο ΠΙΟ ΔΗΜΟΦΙΛΗΣ 
ΠΡΟΟΡΙΣΜΟΣ  
Η Β. ΑΜΕΡΙΚΗ, 
ΑΝΕΒΑΙΝΕΙ Η ΑΣΙΑ

ΑΞΙΑ ΠΑΓΚΟΣΜΙΑΣ ΑΓΟΡΑΣ ΣΥΣΚΕΥΑΣΜΕΝΩΝ ΣΑΛΑΤΩΝ

12,83

2023 2032

δις δολάρια 
στον κόσµο

δις δολάρια 
στον κόσµο

4,11

32,3% 

22,65
δις δολάρια 
στην Ευρώπη

επί του συνόλου

έως το

6,5%
 GAGR
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Mε κεντρικό µήνυµα «Φρεσκούλης, 20 χρόνια 
µεγαλώνουµε µαζί» o Φρεσκούλης, το brand που 
συνδέθηκε µε την καθηµερινή υγιεινή διατροφή 
και πρωτοπορεί στις φρέσκες ολοκληρωµένες 
λύσεις on-the-go και στις έτοιµες για σερβίρισµα 
σαλάτες, γιορτάζει φέτος τα 20 χρόνια παρουσίας 
του στην ελληνική αγορά.
Ο ιδρυτής και διευθύνων σύµβουλος της 
Eurocatering ΑΕ, Χρυσόστοµος Μαυρόπουλος, 
δήλωσε: «Εύχοµαι για τον Φρεσκούλη να συνε-
χίσει να είναι στις καρδιές των ανθρώπων, ό-
πως και στην καρδιά του Φρεσκούλη βρίσκονται 
πάντα όλοι οι καταναλωτές. Είµαστε όλοι πολύ 
περήφανοι για τη µάρκα µας, η οποία εδώ και 
20 χρόνια συνεχίζει να εξελίσσεται και να και-
νοτοµεί προσφέροντας υγεία στο τραπέζι του 
κόσµου κάθε µέρα µαζί χάρη στην αφοσίωση 
µας στην ανθρώπινη προσέγγιση, και στα υψηλά 
πρότυπα καλλιέργειας, λειτουργίας και συνερ-
γασίας που τηρούµε». 

Μικρές και µεγάλες στιγµές 
της καθηµερινότητας
Για τον εορτασµό αυτής της σηµαντικής στιγµής έ-
να επετειακό σποτ παρουσιάζει το µεγάλωµα ενός 
µικρού παιδιού, από τα πρώτα του βήµατα ως την 
στιγµή που ως 20χρονη φοιτήτρια πλέον ετοιµάζει 

το τραπέζι στη µητέρα της µε οικογενειακή σαλά-
τα Φρεσκούλης, δείχνοντας πως όντως µεγαλώ-
νουµε µαζί, αφού ο Φρεσκούλης είναι πάντα δί-
πλα µας καθηµερινά σε µικρές και µεγάλες στιγ-
µές εδώ και 20 χρόνια.

Μια πλούσια πορεία στο χρόνο 
µε πολλαπλές καινοτοµίες
Παράλληλα, στα social media του Φρεσκού-
λη, παρουσιάζεται ένα βίντεο µε ενδιαφέρο-
ντα fun facts από τα 20 τελευταία χρόνια. Ανατρέ-
χοντας στην ιστορία του brand, αναφέρεται το ξε-
κίνηµα µε τις πρώτες έτοιµες προ-κοµµένες σα-
λάτες το 2004, τις οποίες ακολούθησαν πολ-
λές καινοτοµίες όπως η πρώτη φρουτοσαλάτα το 
2007 και οι πρώτες σαλάτες-γεύµατα το 2008. Το 
2014 έλαβε χώρα ένα rebranding, το 2015 ήρθε η 
επέκταση στις βιολογικές σαλάτες, στη συνέχεια η 
προσθήκη των φρέσκων λαχανικών για µαγείρε-
µα, µε το brand να συνεχίζει να πρωτοπορεί όλα 
τα χρόνια. Το 2021 παρουσίασε τα Super Bowls, 
επιβεβαιώνοντας τη δέσµευσή του στην καινοτο-
µία και την ποιότητα.
Να αναφερθεί ότι ο Φρεσκούλης διοργανώνει 
επίσης ένα διαγωνισµό µε τίτλο «20 χρόνια, 20 
δώρα», στον οποίο 20 τυχεροί θα κερδίσουν από 
ένα ψυγειάκι θαλάσσης γεµάτο µε σαλάτες Φρε-
σκούλης ενώ, τέλος, γνωστοί σεφ, influencers 
και content creators που έχουν συνεργαστεί µε 
την εταιρεία, παραγωγοί και εργαζόµενοι της ε-
ταιρείας µοιράζονται µε το κοινό τι σηµαίνει γι' 
αυτούς ο Φρεσκούλης, και δίνουν τις δικές τους 
ξεχωριστές ευχές.

ΕΙΚΟΣΙ ΧΡΟΝΙΑ 
ΦΡΕΣΚΑ∆ΑΣ 
ΓΙΟΡΤΑΖΕΙ 
ΤΟ BRAND 
ΦΡΕΣΚΟΥΛΗΣ
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Σε µια καινοτοµία µε διεθνείς διαστάσεις προ-
χωράει το θερµοκήπιο Μαγικός Κήπος µε την 
εισαγωγή ενός συστήµατος drones, σε συ-
νεργασία µε την ολλανδική εταιρεία Corvus 
Drones και την ελληνική Farmel.
Σκοπός της συνεργασίας είναι εντός του θερ-
µοκηπίου, στο σύστηµα των µετακινούµε-
νων καναλιών (MGS), να µπορούν να πε-
τούν drones εξοπλισµένα µε ψηφιακές, οπτι-
κές και θερµικές κάµερες, ώστε να επιτευχθεί 
η αποτύπωση της κατάστασης των συστηµά-
των, στα οποία βρίσκονται τα µαρούλια, η ο-
ποία δεν είναι εύκολο να εξεταστεί µε ανθρώ-
πινο µάτι, αφού οι γραµµές έχουν πλάτος πε-
ρίπου 9 µέτρων, δυσκολεύοντας την παρατή-
ρηση εντός αυτών.

Καταγραφή και ανάλυση δεδοµένων
Τα drones θα πετούν καθηµερινά εντός του 
θερµοκηπίου και θα τραβάνε φωτογραφίες. Έ-
πειτα αυτές θα στέλνονται στην Ολλανδία, όπου 
έπειτα από επεξεργασία θα επιστρέφει µια έκ-
θεση που αναφέρει απαραίτητα δεδοµένα, ό-
πως αν τα φυτά ποτίζονται σωστά, αν βρίσκο-
νται στη σωστή τους θέση ή αν υπάρχει κάποια 
µορφή δυσµορφίας.
Εντός του Οκτωβρίου η εταιρεία ελπίζει ότι θα 

έχει επιτευχθεί και η εγκατάσταση της θερµι-
κής κάµερας, η οποία εξετάζοντας τη θερµο-
κρασία των φυτών, θα µπορεί να ελέγξει αν 
αυτά βρίσκονται σε µια κατάσταση βιοτικού ή 
αβιοτικού στρες, επιτρέποντας την ανθρώπινη 
παρέµβαση πριν φανούν οι συνέπειές του, ό-
ταν και θα δυσκόλευε αρκετά η αντιµετώπιση 
του προβλήµατος.

Πρόγραµµα «Ερευνώ-Καινοτοµώ»
Ο Μαγικός Κήπος θα καταβάλει επίσης ένα 
αίτηµα για ένταξη στο πρόγραµµα «Ερευνώ-
Καινοτοµώ» σε συνεργασία µε το Γεωπονικό 
Πανεπιστήµιο Αθηνών, ώστε να µπορέσει, κυ-
ρίως, µέσω της φωτογράφησης από τη θερµι-
κή κάµερα, να συνδέσει µε αλγορίθµους την 
κατάσταση του στρες του φυτού µε την αιτία 
που το προκάλεσε, αλλά και µε έναν αυτοµα-
τισµό ώστε να µπορούν να δίνονται οι κατάλ-
ληλες εντολές στις κεφαλές υδρολίπανσης και 
στο κλίµα για να αντιµετωπιστεί το στρες που 
παρουσιάζει η φυτεία.
Η καινοτόµα τεχνολογία, ήδη, έχει ήδη εγκα-
τασταθεί στις εγκαταστάσεις της εταιρείας και 
κάθε εβδοµάδα πραγµατοποιούνται δοκιµα-
στικές πτήσεις αµέσως µετά τη λήξη των ερ-
γασιών, ώστε να βρεθούν οι κατάλληλες δια-

δροµές που αποφεύγουν τυχόν εµπόδια και 
επιτρέπουν τη φωτογράφηση όλων των φυ-
τών εντός του θερµοκηπίου. 
Το σύστηµα ήδη έχει δοκιµαστεί από την 
Farmel στα αµπέλια παρουσιάζοντας εξαιρετι-
κά αποτελέσµατα, µε τον Μαγικό Κήπο να φι-
λοδοξεί να φέρει την καινοτόµα τεχνολογία για 
πρώτη φορά εντός του θερµοκηπίου,. 
Με την καινοτοµία αυτή ο Μαγικός Κήπος ευ-
ελπιστεί ότι θα διασφαλίσει τη µέγιστη δυνα-
τή παραγωγικότητα που επιτρέπει το σύστηµα 
των µετακινούµενων καναλιών, η οποία θε-
ωρητικά προβλέπει απώλειες µικρότερες της 
τάξης του 2% εξαιτίας παραγόντων βιοτικού ή 
αβιοτικού στρες, όπως το κλίµα, εξωτερικούς 
«εχθρούς» που καταπολεµούνται µε ωφέλιµα 
έντοµα και την κακή θρέψη των φυτών. 

ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑ DRONES ΓΙΑ  
ΤΟΝ ΜΑΓΙΚΟ ΚΗΠΟ ΤΗΣ ΒΟΙΩΤΙΑΣ 

Ο Κώστας Φιλιππακόπουλος είναι  
γενικός διευθυντής της Intelligence  
Green Crops (IGC).
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ΜΕ COMPO EXPERT ΤΕΧΝΟΓΝΩΣΙΑ  
Η ΤΟΜΑΤΑ ΣΤΑ ΦΙΛΙΑΤΡΑ
ΣΤΗΝ ΚΑΡ∆ΙΑ των Φιλιατρών, εκεί όπου χτυ-
πά ο παλµός της θερµοκηπιακής καλλιέργειας 
στην Πελοπόννησο, δραστηριοποιείται ο γεω-
πόνος Γρηγόρης Σµυρνής, ιδιοκτήτης της «Α-
ΓΡΟΓΕΩΠΟΝΙΚΗ». Ένας γεωπόνος υψηλών 
προδιαγραφών, που χρειάζεται και ένα αντί-
στοιχο χαρτοφυλάκιο, γεγονός που οδήγησε  
στη συνεργασία µε την COMPO EXPERT, λί-
γους µήνες µετά το στήσιµο της επιχείρησης.
«H COMPO EXPERT διαθέτει καινοτόµα προϊό-
ντα που κάνουν ευκολότερη τη δουλειά τοπι-
κά, ώστε να είναι σε θέση να δώσουν στοχευ-
µένες λύσεις στον παραγωγό σε όλο το φάσµα 
της καλλιεργητικής δραστηριότητας και οι γε-
ωπόνοι της θα σηκώσουν το τηλέφωνο όπο-
τε τους χρειαστώ για να µε κατευθύνουν», ση-
µειώνει ο κ. Σµυρνής. «Η κουλτούρα αυτή τρα-
βάει συνεργασίες και είµαι βέβαιος πως η επι-
µονή της COMPO EXPERT στο πρότυπο αυτό 
µοντέλο συνεργασίας θα αποδώσει καρπούς».  
Παράλληλα η ευρεία γκάµα της COMPO 
EXPERT σε υδατοδιαλυτά και βιοδιεγέρτες έ-
χει κάτσει καλά στην περιοχή και οι παραγω-
γοί ψάχνουν να βρουν τα προϊόντα της. Μάλι-
στα οι 6 κωδικοί της COMPO EXPERT που ζη-
τούν περισσότερο οι παραγωγοί της περιο-

χής τον τελευταίο χρόνο είναι οι: Complesal® 
Black H15 SL, Basaplant® Black 18-18-18 + 
ΙΧΝ,  Basfoliar® Osmoprotect SL, Hakaphos® 
20-19-19, Fertilon® Combi 2 και Vitanica® Ci.
Η οµάδα του Fresher επισκέφτηκε το θερµο-
κήπιο συνεργάτη µαζί µε τον Γρηγόρη Σµυρνή, 
ο οποίος και παρουσίασε τo πλάνο για καλλι-
έργεια τοµάτας που βρίσκει εφαρµογή τόσο σε 
υδροπονική καλλιέργεια, όσο και σε συµβατι-
κή καλλιέργεια (έδαφος). ΓΙΑΝΝΗΣ ΡΟΥΠΑΣ

Από αριστερά: Μιχάλης Αργυρόπουλος, 
υπεύθυνος τεχνικού τµήµατος Νοτίου 
Ελλάδος COMPO EXPERT, Φώτης 
Τυρογαλάς, Product Manager COMPO 
EXPERT, Γρηγόρης Σµυρνής, ιδιοκτήτης 
της «ΑΓΡΟΓΕΩΠΟΝΙΚΗΣ», Άγγελος 
Χριστόπουλος, υπεύθυνος πωλήσεων 
Πελοποννήσου COMPO EXPERT και ο 
δηµοσιογράφος Γιάννης Ρούπας.
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ΟΜΑΛΟΠΟΙΗΣΗ αποδόσεων και ισχυρή α-
νοχή στο θερµικό στρες χτίζουν τα αβοκά-
ντο στα Χανιά µε την υποστήριξη της Timac 
Agro | ΛΥ∆Α. Μετράει ήδη δύο γενιές και πά-
ει για τρίτη η καλλιέργεια του υποτροπικού 
δέντρου στο ∆ήµο Πλατανιά Χανίων, εκεί ό-
που παράγεται τουλάχιστον το 90% του προ-
ϊόντος όλης της χώρας. Το Fresher επισκέ-
φτηκε τρεις δραστήριους παραγωγούς, οι ο-
ποίοι όχι µόνο βελτιώνουν τους όρους πα-
ραγωγής στα τωρινά τους κτήµατα, αλλά µε 
µακροχρόνιο πλάνο βάζουν κι άλλα στρέµ-
µατα, έχοντας προίκα τόσο τη σοβαρή υπο-
στήριξη του Τεχνικού Πωλήσεων | Συµβού-
λου Θρέψης της Timac Agro | ΛΥ∆Α, Νίκου 
Μαυροµανωλάκη, όσο και του καταστήµα-
τος αγροεφοδίων, Σταύρου Σταφυλαράκη.
Βλέποντας τα προβλήµατα της καλλιέργει-
ας, ο γεωπόνος Νίκος Μαυροµανωλάκης α-
ξιοποίησε τις γνώσεις και την εµπειρία του 
και σε συνδυασµό µε τα προϊόντα και τις τε-
χνολογίες της Timac Agro | ΛΥ∆Α προσέφε-
ρε λύσεις σε επίπεδο αγροτεµαχίου.
«Η καλλιέργεια έχει σηµαντικές απαιτήσεις 
και είναι ευαίσθητη στις κλιµατικές διαφορο-
ποιήσεις. Ειδικά φέτος συναντήσαµε συνθή-
κες που δεν είχαµε ξαναδεί. Ήµασταν συνη-
θισµένοι σε υψηλές θερµοκρασίες µήνα Ιού-

λιο, όµως φέτος τα δέντρα άρχισαν να κα-
ταπονούνται από το Μάιο. ∆ίχως την τεχνική 
και προϊόντική υποστήριξη της Timac Agro 
| ΛΥ∆Α από το καλοκαίρι του 2023 δεν θα 
µπορούσαµε υπό αυτές τις συνθήκες να έ-
χουµε φέτος παραγωγή», µας εξήγησε ο πα-
ραγωγός Στέλιος ∆ασκαλάκης, ο οποίος δια-
χειρίζεται 800 δέντρα.
«Ο δυναµικός συνδυασµός των κοκκωδών 

λιπασµάτων DUOFERTIL TOP36 PK µε τε-
χνολογία MPPA DUO και TOP-PHOS, καθώς 
και του κοκκώδους λιπάσµατος PHYSIOLITΗ 
µε τεχνολογία PHYSIOPRO, το χειµώνα στη 
βασική λίπανση για µένα είναι πραγµατικός 
θησαυρός, διόρθωσε το έδαφος και έδωσε 
ζωντάνια στα δέντρα. Είχα παρατηρήσει γε-
νικευµένη έλλειψη καλίου, τα δέντρα έδει-
χναν διψασµένα ενώ ήταν ποτισµένα, είχαµε 
µικροφυλλίες, συστροφή φύλλων κ.ά. Αυτά 
τα προβλήµατα διορθώθηκαν µε κατάλληλες 
εφαρµογές, µας είπε από µεριάς του ο παρα-
γωγός Αντώνης Καλογεράκης, ο οποίος δια-
χειρίζεται γύρω στα 2.500 δέντρα.
«Επανέφερα σε καλή κατάσταση γύρω στα 
450 δέντρα Φουέρτε, Χας και Μπενίκ, χάρη 
στη βοήθεια του Τεχνικού Πωλήσεων | Συµ-
βούλου θρέψης της Τimac Agro | ΛΥ∆Α στη 
∆υτική Κρήτη, Νίκου Μαυροµανωλάκη. Αυ-
τό φαίνεται τόσο από τις αποδόσεις µου φέτος, 
καθώς θα κρατήσω την παραγωγή µου στο 
µέγιστο παρά το έντονο στρεσάρισµα των δέ-
ντρων από την άνοιξη», εξηγεί µε πολλή όρε-
ξη ο έµπειρος παραγωγός Πέτρος Πέτρακας, ο 
οποίος βρήκε λύση στα προβλήµατα του αγρο-
τεµαχίου του µε δύο εφαρµογές του βιοδιε-
γέρτη VITALFIT, καθώς τα δέντρα του ξεπέρα-
σαν οποιοδήποτε βιοτικό και αβιοτικό στρες.

ΠΑΙΡΝΕΙ ΤΑ ΠΑΝΩ ΤΟΥ 
ΤΟ ΑΒΟΚΑΝΤΟ ΣΤΑ ΧΑΝΙΑ

Λύση στα προβλήµατα του αγροτεµαχίου 
του µε διπλή εφαρµογή VITALFIT, βρήκε 
ο έµπειρος παραγωγός Πέτρος Πέτρακας. 

Ο Τεχνικός Πωλήσεων | Σύµβουλος θρέψης 
της Τimac Agro | ΛΥ∆Α στη ∆υτική Κρήτη, 
Νίκος Μαυροµανωλάκης
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I∆ΙΟΚΤΗΣΙΑ
Green Box Εκδοτική Α.E.
Νίκης 24, Σύνταγµα, 
105 57
Tηλ: 2103232905, 
Fax: 2103232967
E-Mail: info@agronews.gr

EΚ∆ΟΤΗΣ/∆ΙΕΥΘΥΝΤΗΣ
ΒΑΣΙΚΟΣ ΜΕΤΟΧΟΣ /
ΝΟΜΙΜΟΣ ΕΚΠΡΟΣΩΠΟΣ
Γιάννης Πανάγος

ΕΚ∆ΗΛΩΣΕΙΣ

ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΕΣ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ 

T η µεγαλύτερη συνάντηση στον κλά-
δο των Φρέσκων Φρούτων και Λαχα-
νικών στη Νοτιοανατολική Ευρώπη και 

επίκεντρο των εξελίξεων στον κλάδο αποτε-
λεί η διεθνής έκθεση Freskon, που θα λάβει 
χώρα από 10 έως 12 Απριλίου 2025 στο ∆ιε-
θνές Εκθεσιακό Κέντρο Θεσσαλονίκης. Συνε-
ταιρισµοί, παραγωγοί, χονδρέµποροι φρού-
των και λαχανικών, εισαγωγείς/εξαγωγείς, 
έµποροι λιανικής, ελληνικές και ξένες αλυσί-
δες σούπερ-µάρκετ, εταιρείες logistics, εται-
ρείες συµβούλων και εταιρείες πιστοποίησης 
δίνουν δυναµικό «παρών» κατά τη διάρκεια 
της έκθεσης, ενώ µε τα τοπικά τους προϊόντα 
συµµετέχουν και πολλές Περιφέρειες. 
Με τη δυναµική της προηγούµενης διοργά-

νωσης του 2024, η οποία πέτυχε τη µεγαλύ-
τερη επισκεψιµότητα της ιστορίας της µε αύ-
ξηση των επισκεπτών κατά 58% και των ξέ-
νων επισκεπτών κατά 37,5% και τον απολο-
γισµό των εκθετών να είναι ιδιαίτερα θετικός, 
τίθενται οι βάσεις για ακόµη πιο ισχυρά στατι-
στικά στοιχεία για το 2025.  
Όπως σε κάθε διοργάνωσή του, το εµπορικό 
γεγονός Freskon πλαισιώνεται από πολλές 
παράλληλες εκδηλωσεις µε κορυφαία το ∆ι-
εθνές Συνέδριο, το οποίο θα λάβει χώρα στις 
10 Απριλίου και είναι αφιερωµένο στο αχλάδι, 
ένα προϊόν καθιερωµένο στην ελληνική γη, 
µε µεγάλη τεχνογνωσία στην παραγωγή και 
σηµαντικές επενδύσεις τα τελευταία χρόνια 
στη συντήρηση και τη διακίνηση. 

ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ
Β. ΜΑΝΤΑ

ΡΑΝΤΕΒΟΥ 10-12 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025
ΔΙΝΕΙ Η ΔΙΕΘΝΗΣ ΕΚΘΕΣΗ FRESKON

∆ΙΕΥΘΥΝΤΗΣ ΣΥΝΤΑΞΗΣ
Μαρία Γιουρουκέλη

ΣΥΝΤΑΞΗ
Λεωνίδας Λιάµης
Γιάννης Ρούπας
Βασιλική Μαντά
Ελένη ∆ούσκα
Γιώργος Κοντονής

∆ΗΜΙΟΥΡΓΙΚΟ
Χαρά Οικονόµου
Φανή Παπαπετροπούλου

ΕΜΠΟΡΙΚΟΣ ∆ΙΕΥΘΥΝΤΗΣ
Παναγιώτης Αραβαντινός

∆ΙΑΝΟΜΗ
Άργος Α.Ε.

ΕΚΤΥΠΩΣΗ/ΒΙΒΛΙΟ∆ΕΣΙΑ
ΝΕΕΣ KAΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚ∆ΟΣΕΙΣ  
ΜΟΝΟΠΡΟΣΩΠΗ Α.Ε.

Ξεκινήστε την 
εγγραφή σας  
ΤΩΡΑ!
ENAΡΞΗ_________

ΛΗΞΗ:___________  

ΟΝΟΜΑΤΕΠΩΝΥΜΟ:

___________________

ΕΠΑΓΓΕΛΜΑ:

___________________

ΕΠΩΝΥΜΙΑ ΕΤΑΙΡΕΙΑΣ:

____________________

ΤΑΧ. ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ:

____________________

Ε-ΜΑΙL:
____________________

ΤΗΛ:________________

ΕΤΗΣΙΑ ΣΥΝΔΡΟΜΗ: 30€
Στις τιμές συμπεριλαμβάνεται 
ο Φ.Π.Α - Η πληρωμή 
της συνδρομής γίνεται 
με αντικαταβολή, με κατάθεση 
σε τραπεζικό λογαριασμό, 
ή με χρέωση πιστωτικής κάρτας.

Τηλ. επικοινωνίας: 2103232905

Νίκης 24 | 105 57 | Σύνταγµα
Τηλ.: 2103232905 | Fax: 2103232967 

E-mail: agrenda@agronews.gr
www.agronews.gr
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